
Wie wij zijn
Wij komen op voor de belangen 
van gedetineerden en ex-gedeti-
neerden in Nederland.

Wat wij willen
Bonjo’s missie is verbetering van 
het strafrecht, betere omstan-
digheden in de bajes en eerlijke 
kansen voor (ex-)gedetineerden 
om een menswaardige re-integra-
tie te kunnen realiseren.
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Al sinds 2016 
blijkt de 
Nederlandse 
recherche in 
staat de beveili-
ging van PGP-
berichten te 

omzeilen. Dit betrof toen 
Blackberry-telefoons, die commu-
niceren met een centrale 
Blackberry-server in Canada. 
Rechercheurs wisten ook de hand 
te leggen op de server van het 
Nederlandse bedrijf Ennetcom, 
verkoper van PGP-telefoons. Deze 
doorbraak werd bekendgemaakt 
door de landelijk officier van jus-
titie cybercrime. PGP-encryptie 
heeft bij diverse strafbare feiten 
een rol hebben gespeeld, onder 
meer bij het beramen van (huur-)
moorden. Ook buitenlandse poli-
tiediensten hebben sindsdien 
massale hoeveelheden versleu-
telde berichten van onder meer 
Encrochat- en Sky-berichten 
onderschept en gedeeld met de 
justitie- en politiediensten in 
andere Europese landen. 

Advocaten hebben daar in tal-
rijke processen waar PGP-
ontsleuteling een rol speelt, 
bezwaar tegen aangetekend, 
maar tot op heden zonder succes. 

Vorig jaar nog schreven 133 
advocaten een brandbrief over 

het gebrek aan transparantie 
rond de hackoperaties. In de 
Bonjo 3 van mei dit jaar schreef ik 
over de terechte twijfels wat 
betreft de rechtmatigheid als 
bewijs van het gebruik van ont-
sleutelde berichten. 

Bewijsmiddelen moeten immers 
op rechtmatige wijze verkregen 
zijn en controleerbaar zijn voor 
de procespartijen. In vrijwel alle 
Nederlandse strafzaken rond 
PGP-bewijs tot op heden wordt 
niet voldaan aan met name die 
laatste eis.

Argumentatie genegeerd
De vraag of het materiaal wel op 
een rechtmatige wijze is 

verkregen, wordt veelal afgewe-
zen met argumenten zoals het 
vertrouwensbeginsel en/of nood-
zakelijke geheimhouding over de 
wijze waarop de PGP-berichten 
verkregen zijn. Men moet er als 
verdediging maar gewoon op ver-
trouwen dat het allemaal recht-
matig is verlopen. Rechters in 
deze zaken blijken simpelweg 
niet nieuwsgierig te (willen) zijn 
en weigeren nader onderzoek te 
gelasten en/of toe te staan.

Zo berustte in de zaak 
‘Yalicinkayat’ (Turkije, ECLI:CE:EC
HR:2023:0926JUD001566920) de 
verdenking op het enkele feit dat 
het al verdacht is als iemand 
gebruik maakt van een versleu-
telde smartphone en dat dit 
enkele gebruik reeds duidt op cri-
minele activiteiten. De redene-
ring, dat iedere persoon met een 
PGP-telefoon wel crimineel moet 
zijn, is ook in de Nederlandse 
rechtspraak wijdverspreid. 
‘Gewone’ mensen die naar eer en 
geweten zo’n telefoon gebruiken 
– bijvoorbeeld op grond van prin-
cipiële overwegingen van privacy 
– bestaan in de ogen van deze 
rechters blijkbaar niet.
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Europees Hof zet opvatting Hoge Raad op losse schroeven

Geen eerlijk proces 
in PGP-zaken

Arthur van der Biezen

Het Europese Hof voor de Rechten van de Mens heeft op 26 september een 
belangwekkende uitspraak gedaan over het hanteren van versleutelde berichten 

op smartphones met PGP-software (‘Pretty Good Privacy’) voor het bewijs. Het 
Hof oordeelde dat in PGP-zaken “de verdachten het recht toekomt op volledige 

disclosure rond de rechtmatigheid van de verzameling van het bewijs”. Volledige 
openheid over de vraag rond de rechtmatigheid van de bewijsgaring in PGP-zaken 

maakt dus een belangrijk onderdeel uit van het ‘eerlijke proces’ in de zin van 
artikel 6 van Europees Verdrag voor de Rechten van de Mens. Dit zet de opvatting 
van de Hoge Raad, dat de wijze waarop justitie in Nederland gebruik maakt van 

gekraakte PGP-berichten door de beugel kan, op losse schroeven.
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COMMENTAAR

Kort Geding Bonjo over kiesrecht
Het Kort Geding over het kiesrecht van gedeti-
neerden dat Bonjo tegen de Staat heeft aange-
spannen is ondanks het afwijzen van de primaire 
eis – het opheffen van de praktische bezwaren die 
gedetineerden ondervinden bij het uitoefenen 
van hun stemrecht – toch aan te merken als een 
voorlopig succes. Dat schrijven we niet om de 
moed erin te houden, want daaraan ontbreekt 
het ons niet gauw, maar omdat door het voeren 
van dit geding de kwestie op de politieke agenda 
is komen te staan. 

Het niet inwilligen van de vordering om stem-
bureaus in de justitiële inrichtingen te realiseren 
was volgens de rechter in haar voorlopige – mon-
delinge – uitspraak vanwege de korte termijn tot 
de verkiezingen (het geding diende op 9 novem-
ber, de verkiezingen waren op 22 november) niet 
te doen. Intussen stelde de rechter wel vast dat 
gedetineerden voorafgaand aan het geding 
bepaald onvoldoende waren geïnformeerd door 
de Dienst Justitiële Inrichtingen. Maar onduide-
lijk bleef nog of het door de Landsadvocaat 
namens de Staat naar voren gebracht verweer 
van ‘onbekendheid’ als het ging om praktische 
belemmeringen bij het uitoefenen van het stem-
recht stand kan houden. Daarover zo meer.

Procespartij
Bepaald achterbaks kunnen we het door de verte-
genwoordiger van de DJI naar voren gebrachte 
argument betitelen, dat Bonjo geen procespartij 
zou mogen zijn. Daarin is de rechter gelukkig 
niet meegegaan, wat kennelijk mede te danken 
was aan een doeltreffend betoog van Bonjo-
directeur Brandligt dat begon met de vraag: ‘Er 
zijn ruim zestig organisaties bij Bonjo aangeslo-
ten, die zich alle inspannen om hulp te bieden 
aan gedetineerden en ex-gedetineerden. Van 
hoeveel daarvan wilt u dat ik hun werkzaamhe-
den hier beschrijf?’. Oftewel: wie is meer geëi-
gend dan Bonjo om op te komen voor de belan-
gen van deze mensen?

Belemmeringen
Hoezeer er sprake is van praktische belemmerin-
gen bij het uitbrengen door gedetineerden van 
hun stem is alleen al af te leiden uit de tekst die 
op ieders stempas staat. Nu ja, ieders – dat hangt 
er ook maar vanaf. Want in veel gevallen is het 
nog maar de vraag of een gedetineerde de post 
die op zijn woonadres (als dit niet de locatie is 
waar hij verblijft) wordt bezorgd tijdig krijgt 
doorgestuurd. Maar is dat wel het geval, dan leest 
hij op die stempas om te beginnen dit: Om te 
stemmen heeft u een identiteitsbewijs nodig. Zeer 

recent is door het Wetenschappelijk onderzoek- 
en datacentrum (WODC) vastgesteld dat vele 
gedetineerden zelfs bij het verlaten van hun 
detentie nog niet over een ID beschikken (zie pag. 
8 van deze krant). 

Vervolgens leest de gedetineerde op de 
stempas: Wilt u een andere kiezer voor u laten 
stemmen? U kunt dit op twee manieren doen:  
1. Vul het volmachtbewijs hiernaast in en geef dit - 
met een kopie van uw identiteitsbewijs - mee aan de 
kiezer die voor u gaat stemmen. Let op! Deze vol-
macht kan alleen worden afgegeven aan iemand 
die in dezelfde gemeente stemt als u.

Ziet u het voor u: de gedetineerde maakt even 
een kopietje van zijn ID en geeft dit dan mee aan 
de uitgekozen kiezer. Die moet dan ook nog in de 
gemeente wonen waar de gedetineerde staat 
ingeschreven. Als dat zijn thuisadres is, is het nog 
voorstelbaar dat dit te regelen valt. Maar in de 
meeste gevallen staat de gedetineerde ingeschre-
ven in de gemeente waar hij zijn vonnis afwacht 
of zijn straf uitzit. Drie belemmeringen kortom, 
waarvan vooral de tweede de bespottelijkheid 
laat zien van het ontkennen van de praktische 
bezwaren. En dat geldt evenzeer voor de volgende 
geboden optie op de stempas:  
Of: 2. Vraag een schriftelijke volmacht aan bij uw 
gemeente. Informeer daarnaar bij uw gemeente of 
kijk op de website van uw gemeente. Ja hoor, gede-
tineerden kunnen heel eenvoudig informeren bij 
hun gemeente en ze kunnen ook te allen tijde op 
websites kijken. Hou toch op.

Effectieve garantie?
Wie de moeite heeft genomen om de voorgaande 
uiteenzetting van nog maar enkele van de prakti-
sche bezwaren voor gedetineerden bij het uitoe-
fenen van het kiesrecht tot zich te laten doordrin-
gen, zal beamen dat het hypocriet is van de 
Landsadvocaat om te beweren dat de Staat geen 
weet heeft van praktische bezwaren.
En dat is nog maar één van redenen waarom 
Bonjo nog niet klaar is met dit onderwerp. Het 
kan niet zo zijn dat bij volgende verkiezingen dit 
circus van zich verbergen achter tijdsdruk en van 
onbekendheid van bezwaren zich gaat herhalen. 
Deze kwestie komt zonder twijfel spoedig op de 
politieke agenda van het parlement. En als het 
allemaal te lang gaat duren is daar ook nog het 
Europees Hof voor de Rechten van de Mens, dat 
eerder heeft uitgesproken dat de uitoefening van 
grondrechten – en het kiesrecht is zo’n recht – 
door de overheid effectief gegarandeerd behoort 
te worden. Voldoende aanknopingspunten dus 
om deze zaak volop door te zetten. (BCh)

Zie ook het artikel op bladzijde 21
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Strafzaak? Neem geen advocaat, neem een strafrechtadvocaat!
Vrijheid van advocaatkeuze is een belangrijk recht.
U bent niet verplicht zich bij te laten staan door de 
advocaat die u op het politiebureau bezocht heeft. Deze 
‘piketadvocaat’ hoeft helaas geen deskundige te zijn op 
het gebied van strafrecht.

Sommige advocaten doen maar een paar strafzaken per 
jaar. Natuurlijk volstrekt onvoldoende om deskundig te 
worden en te blijven op strafrechtelijk gebied. Zo kan het 
gebeuren dat de advocaat die u bijstaat in uw strafzaak 
zich voornamelijk bezighoudt met familierecht. Wij vinden 
dit een onwenselijke situatie. Regelmatig nemen wij 

zaken over van andere advocaten. Vaak zijn wij daarbij 
geconfronteerd met dossiers waarin men steken had 
laten vallen.

Ons kantoor behandelt uitsluitend strafzaken. Uw dossier 
wordt bij ons niet door één advocaat, maar door een team 
van specialisten zorgvuldig onder de loep genomen. Wij 
verdiepen ons voortdurend in de laatste ontwikkelingen 
op strafrecht gebied. Wij beseffen dat onze gedetineerde 
cliënten regelmatig bezocht willen worden om de 
voortgang van hun zaak te bespreken. Wij voldoen aan die 
behoefte!

Ons kantoor is betrokken bij grote strafzaken, maar of u 
nu verdacht wordt van fietsendiefstal of van moord; wij 
zien in elke zaak het belang van een goede verdediging. 

Wij treden op in het hele land en doen dat ook op basis van 
toevoeging (pro deo). Goede rechtsbijstand hoeft dus niet 
duur te zijn! Neem vrijblijvend contact met ons op:

Bel gratis: 0800-WEENING (0800-933 64 64).

Wat is onderzocht?
Het onderzoek richtte zich op de 
interne processen voor en 
rondom het incident en staat los 
van het strafrechtelijk onderzoek 
dat door het Openbaar Ministerie 
(OM) wordt gedaan. Naar aanlei-
ding van de conclusies zijn en 
worden verbetermaatregelen 
ingezet om het risico op herha-
ling te minimaliseren. De onder-
zoekers hebben vooral gekeken 
naar de tijd dat het slachtoffer en 

de verdachte in PI Krimpen aan 
den IJssel verbleven. Naast dos-
sieronderzoek is gesproken met 
alle betrokkenen die voor en 
rondom de gebeurtenis een rol 
hebben gespeeld bij het incident. 
Dit heeft geleid tot een recon-
structie van de interne processen 
die zijn doorlopen en een analyse 
van de organisatorische oorza-
ken die mogelijk een rol hebben 
gespeeld bij het kunnen plaats-
vinden van het incident.

Wat is gebleken?
Het onderzoek van de commissie 
wijst uit dat er niet één interne 
oorzaak ten grondslag ligt aan 
wat er is gebeurd op 15 maart. De 

onderzoekers concluderen dat 
een opeenstapeling van oorza-
ken ervoor heeft gezorgd dat er 
onvoldoende drempels zijn opge-
worpen om het incident te 
kunnen voorkomen. Deze drem-
pels hadden kunnen leiden tot 
het nemen van andere besluiten 
rondom het detentieproces van 
zowel de verdachte als het slacht-
offer. Het gaat in het bijzonder 

over het missen van informatie 
over het plaatsen van de ver-
dachte op een Extra Zorg 
Voorziening (EZV) en het niet 
betrekken van beschikbare 
minder heftige gevolgen dan hier 
in Krimpen het geval was.

Hoe voortaan te voorkomen?
De onderzoekers doen concrete 
aanbevelingen voor PI Krimpen 

en de PI Haaglanden (waar de ver-
dachte vandaan kwam) en DJI als 
organisatie. Deze gaan met name 
over de informatieoverdracht 
tussen vestigingen en collega’s 
onderling en over de vertaling 
van (wettelijke) kaders en DJI-
beleid naar duidelijke werkpro-
cessen. Een voorbeeld van betere 
informatieoverdracht is het 
opstellen van een 

procesbeschrijving waarin 
beschreven staat hoe informatie 
over het detentieverleden van 
een gedetineerde kan worden 
meegewogen bij het nemen van 
beslissingen. Hopelijk werken 
deze aanbevelingen ook door in 
en tussen andere bajesen.

Reactie verantwoordelijken
Minister Weerwind van de depar-
tementsafdeling rechtsbescher-
ming en directeur Wim Sariis 
van de DJI erkennen dat op cruci-
ale momenten informatie is 
gemist of niet is meegewogen 
tijdens het detentieproces van de 
verdachte en het slachtoffer. 
Minister Weerwind stelt dat 
gedetineerden tijdens hun straf 
“aan onze zorg” zijn toever-
trouwd. “Detentie moet humaan 
en veilig gebeuren. Op 15 maart 
heeft zich een afschuwelijk inci-
dent voltrokken en dat betreur ik 
zeer. Ik ben mij ervan bewust dat 
de genomen maatregelen het 
leed van de nabestaanden niet 
zal verzachten. Mijn gedachten 
gaan naar hen uit.”

Conclusie onafhankelijke onderzoekscommissie

De moord op cel in 
Krimpen was te vermijden

Jaap Brandligt

In de PI van Krimpen werd op 15 maart dit jaar een gedetineerde in zijn cel door een 
medegedetineerde vermoord. Het komt vaker voor, dat er iemand overlijdt in de cel. 

Maar meestal gaat het dan om zelfdoding. Dat een gedetineerde zijn of haar celgenoot 
vermoordt, is zeldzaam. De Dienst Justitiële Inrichtingen was overduidelijk getroffen 
door wat er gebeurd was en wilde er het fijne van weten. Voor dergelijke impactvolle 

gebeurtenissen kan de DJI sinds 2019 een onafhankelijke onderzoekscommissie 
inschakelen, de Calamiteiten Onderzoekscommisie. Dat is ook in dit geval gebeurd. 
Het rapport is inmiddels openbaar gemaakt. Uit het onderzoek blijkt dat de moord 

voorkomen had kunnen worden.

Kop van de Telegraaf op 17 maart 2023
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 Ook iemand die ongerust is 
geworden door recente berichten 
in de media dat buitenlandse 
regimes – ook Europese – zonder 
veel scrupules telefoons van bij-
voorbeeld politici of journalisten 
met spyware besmetten en com-
pleet ‘overnemen’ zou iemand 
kunnen doen besluiten zich met 
versleutelde software te bescher-
men tegen dat soort praktijken.

Hoge Raad zit ernaast
Hele onderzoeken starten vrijwel 
enkel en alleen op PGP-materiaal 
terwijl nader onderzoek naar de 
wijze van vergaring van dat mate-
riaal actief geblokkeerd wordt, 
waardoor de verdediging feitelijk 
wordt uitgeschakeld. De hoop 
van iedere strafpleiter is dat het 
EHRM uiteindelijk met deze 
oneerlijke gang van zaken korte 
metten zal maken. Van de Hoge 
Raad der Nederlanden valt 
immers op dit punt niets te ver-
wachten. Dat werd recentelijk 
duidelijk toen de Hoge Raad naar 
aanleiding van prejudiciële 
vragen, oordeelde dat advocaten 
géén recht hebben op de informa-
tie over de politiële hackoperaties 
in Frankrijk die geleid hebben tot 
de inzage in miljoenen PGP 
berichten (zie berichtgeving hier-
over in de Bonjo 4 van dit jaar). 
Ondanks het feit dat gebleken is 

dat Nederland in belangrijke 
mate betrokken was bij de Franse 
hack-activiteiten is ons hoogste 
rechtscollege van oordeel dat de 
Nederlandse rechter ervanuit 
dient te gaan dat het buiten-
landse onderzoek rechtmatig is 
verricht.

Deze beslissing staat mijns-
inziens dan ook op gespannen 
voet met de uitspraak van het 
EHRM waarin juist het niet willen 

toetsen van die rechtmatigheid 
en het géén ruimte gunnen aan 
de verdediging in strijd werd 
geacht met een eerlijk proces.
Gesteld kan dan ook worden dat 
de Hoge Raad gewoon de plank 
mis heeft geslagen en de reik-
wijdte van het eerlijk proces te 
beperkt heeft opgevat. Te hopen 
valt dat ook Nederland spoedig 
door het Europese Hof wordt 
gecorrigeerd.

Geen eerlijk proces
In de geciteerde uitspraak tegen 
Turkije valt op dat de Turkse 
rechter oordeelde, dat iedereen 
die gebruik maakte van het plat-
form ‘Bylock’ (met de gehan-
teerde bewijsconstructie) veroor-
deeld kan worden voor deelname 
aan een terroristische organisa-
tie. Dit gaat het EHRM echter te 

ver. Een dergelijke universele 
benadering door de Turkse rech-
terlijke macht oordeelt het Hof in 
strijd met artikel 7 EVRM (het 

recht op eerbiediging van het pri-
véleven, zijn familie- en gezinsle-
ven) en is niet acceptabel. 
Daarnaast oordeelde het 
Europese Hof dat de beperkingen 
en blokkades waarmee de verde-
diging werd geconfronteerd in 

strijd was met het beginsel van 
het eerlijk proces. De gebrekkige 
toegang tot het PGP-materiaal en 
het gebrek aan toetsing van (de al 
dan niet rechtmatige) wijze van 
vergaring werden in strijd met 
het Europese Recht geacht. De 
mogelijkheid om het bewijsmate-
riaal “effectief aan te vechten” 
werd niet aanwezig geacht.
Dit is een belangwekkende uit-
spraak, omdat ook in Nederland 
de vraag gesteld kan worden of 
de advocatuur in al de PGP-
strafzaken wel de ruimte en 
mogelijkheden krijgt om het 
gepresteerde bewijsmateriaal 
effectief aan te vechten. Gezien de 
vele afwijzende beslissingen op 
het punt van onderzoek naar de 
wijze van vergaren van het PGP-
materiaal en de zeer schaarse ver-
strekking van door het OM gese-
lecteerde data (inzage in de volle-
dige data wordt standaard 
geweigerd) ben ik de mening toe-
gedaan dat een effectieve verde-
diging actief wordt ondermijnd 
en geblokkeerd en dat er in dit 
soort zaken, tot op heden, niet 
gesproken kan worden van een 
eerlijk proces zoals het Europese 
Hof voor ogen heeft.

Arthur van der Biezen is strafrecht-
advocaat en medewerker van deze 
krant.

Wie versleutelt 
is al verdacht

Inzage in data 
standaard 

 ontzegd

Export van bajesklanten
De Britse regering raakt sinds Brexit 
steeds verder in het nauw. Niet 
alleen probeert premier Sunak – tot 
nu toe tevergeefs – kansarme 
migranten naar het Afrikaanse 
landje Rwanda (ongeveer de opper-
vlakte van België) over te brengen, 
waar ze dan het besluit op hun asiel-
aanvragen mogen afwachten, zijn 
minister van justitie wil nu ook 
gevangenen exporteren. Hij ziet het 

uitbesteden van het opsluiten aan 
andere landen als panacee voor de 
overvolle gevangenissen in 
Engeland. Nog niet duidelijk is 
welke landen hij op het oog heeft, 
maar het Baltische staatje Estland, 
aan de grens met Rusland, zou een 
optie zijn. Annemarie Kas schrijft in 
NRC over dit plan: “Feit is, dat het 
gevangenisstelsel in het Verenigd 
Koninkrijk (de formele naam van 

Engeland, inclusief Schotland en 
Noord-Ierland) er slecht aan toe is. 
Gevangenissen zijn overvol en er is 
een tekort aan personeel. 
Gevangenen moeten vaak een cel 
delen die voor één persoon bedoeld 
is. Op dagen dat ze naar de recht-
bank moeten, eindigen verdachten 
soms in een andere gevangenis dan 
waar ze de dag begonnen, omdat de 
cellen intussen vol zijn geraakt. 

Andere gevangenen blijven ‘hangen’ 
in politiecellen.() Zo’n 150 verdach-
ten zitten al langer dan vijf jaar vast 
omdat hun rechtszaak nog steeds 
niet is voorgekomen.” Volgens een 
onafhankelijk toezichthouder zou 
een op de tien gevangenissen in 
Engeland en Wales eigenlijk moeten 
sluiten, omdat ze nog stammen uit 
de Victoriaanse tijd (eind 19e, begin 
20e eeuw). NRC 7 oktober 2023
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Manon Voogt

Als familierecht-advocaat kom ik dagelijks in aanraking met uiteenlopende zaken. Eén 
zaak in het bijzonder heeft me diep geraakt, waarin een vader in de gevangenis werd 
geconfronteerd met het hartverscheurende feit dat hij zijn eigen kind al jarenlang niet meer 
heeft mogen zien. In dit artikel wil ik graag dit aangrijpende verhaal delen en laten zien 
hoe de rechterlijke tussenkomst en omgangsbegeleiding uiteindelijk hebben geleid tot een 
hereniging tussen ouder en kind.

M 
 
 
 
ijn cliënt, wiens 

naam ik ter bescherming van zijn 
privacy redenen niet zal noemen, 
bevond zich in een situatie die 
voor veel ouders ondenkbaar is. 
Hij verbleef in de gevangenis en 
had al geruime tijd zijn kind niet 
kunnen zien. De moeder van het 
kind wilde niet meewerken aan 
contact tussen vader en kind. Het 
gevolg hiervan was dat mijn 
cliënt zijn kind jarenlang niet 
meer kon zien. Dit was voor mijn 
cliënt een verdrietige en pijnlijke 
ervaring. Hij wilde namelijk niets 
liever dan betrokken zijn bij het 
leven van zijn kind en de band 
met zijn kind niet verliezen. Mijn 
cliënt dacht dat hij niet anders 
kon dan zich erbij neerleggen. 
Totdat hij contact opnam met ons 
kantoor.

Ik legde hem uit dat detentie 
niet altijd hoeft te betekenen dat 
iemand zijn kind niet meer kan 
zien. Bovendien staat het recht op 
gezinsleven hoog in het vaandel. 
En dit was een schrijnend voor-
beeld van schending van het 
belang van recht op familieleven, 
zelfs in de meest uitdagende 
omstandigheden. 

De rechter als bondgenoot

Als advocaat streef ik ernaar om 
het recht van mijn cliënten op 
contact met hun kind te bescher-
men en te herstellen. Dat is niet 
altijd een gemakkelijke taak, 
gezien de complexiteit en uiteen-
lopende omstandigheden die 
zich kunnen voordoen. Om de 
zaak van mijn cliënt te behande-
len, was rechterlijke tussenkomst 

essentieel. Na het indienen van 
een verzoek tot contactherstel 
tussen vader en kind, was het aan 
de rechter om zorgvuldig af te 
wegen wat het beste was voor het 
kind. Daarvoor heb ik eerst met 
mijn cliënt alle relevante feiten 
en omstandigheden in kaart 
gebracht en deze aan de rechter 
voorgelegd.

Gelukkig was de rechter bereid 
om deze zaak serieus te nemen en 
een weloverwogen beslissing te 

nemen. De rechter begreep dat 
het belangrijk was om de relatie 
tussen ouder en kind te herstel-
len, zelfs in een precaire omge-
ving zoals binnen een penitenti-
aire inrichting. Na zorgvuldige 
overweging en het evalueren van 
de situatie, gaf de rechter toe-
stemming voor bezoekregelin-
gen tussen mijn cliënt en zijn 
kind.

Begeleiding nodig
Hoewel de rechterlijke tussen-
komst een belangrijke stap was 
in de richting van hereniging, 
wisten we dat er meer nodig was 
om deze relatie te herstellen en te 
versterken. Daarom hebben we 
omgangsbegeleiding ingescha-
keld, een stap die van onschat-
bare waarde bleek te zijn.
Omgangsbegeleiding biedt 
ondersteuning aan ouders in 
moeilijke situaties, zoals deze. 
Een professionele omgangsbege-
leider hielp bij het opzetten van 
ontmoetingen tussen mijn cliënt 
en zijn kind, zorgde voor een 
veilige en ondersteunende omge-
ving, en begeleidde de communi-
catie tussen hen. Deze omgangs-
begeleider speelde een cruciale 
rol bij het opbouwen van vertrou-
wen en het verbeteren van de 
band tussen ouder en kind.

Het was ontroerend om te zien 

Contact voor ouder 
én kind van belang

Begeleiding  
kan ’t verschil 

maken

Specialiste familierecht Manon Voogt

hoe mijn cliënt en zijn kind lang-
zaam weer contact met elkaar 
kregen. Ondanks de beperkingen 
van de gevangenissituatie, slaag-
den ze erin om waardevolle 
momenten te delen en de ouder-
kind band te versterken. Dit was 
niet alleen een keerpunt in het 
leven van mijn cliënt, maar ook in 
dat van zijn kind. Helaas was de 
moeder in kwestie niet bijzonder 
tevreden met de uitspraak. Toch 
heeft zij zich hierbij neergelegd, 
waardoor ze zich conformeert aan 
de uitspraak en de omgang kon 
worden opgestart.

Band tussen ouder en kind
Deze zaak heeft laten zien dat het 
contact tussen ouder en kind van 
onschatbare waarde is. Het is in de 
meeste gevallen mogelijk om een 
constructieve rol te spelen in het 
leven van je kind, ongeacht de 
beperkingen die zich voordoen. 
Het vereist toewijding, geduld en 
de bereidheid om samen te werken 
met professionals om een gezonde 
en liefdevolle relatie met je kind op 
te bouwen.
In dit geval heeft mijn cliënt 
bewezen dat hij vastbesloten was 
om zijn ouderlijke verantwoorde-
lijkheden serieus te nemen en een 
positieve invloed te hebben op het 
leven van zijn kind. De rechterlijke 
tussenkomst en omgangsbegelei-
ding hebben geholpen om dit doel 
te bereiken en de relatie tussen 
ouder en kind te herstellen.

Manon Voogt is advocaat bij 
Gimbrere Legal, Breda / Barcelona.

Ook als je ex niet meewerkt, zijn er mogelijkheden

Tweede kans om je  
ouderschap waar te maken
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Wij, mr. Claartje van Keulen en mr. Claudia Dirkzwager, zijn ervaren strafrechtadvocaten en oprichters
 van het kantoor Van Keulen & Dirkzwager Advocaten. Wij zijn gespecialiseerd in het strafrecht. 
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- Zorgmachtiging (Wvggz)
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Van de redactie

TBS Nederland heeft een overzicht ‘Cijfers en Bijzonderheden 2022’ gepubliceerd. 
Hierin zijn een aantal relevante cijfers over dat jaar en de daarbij behorende 
achtergrondinformatie verzameld en op een overzichtelijke wijze weergegeven. Er 
is altijd veel te doen rond verloven, onttrekkingen en verdwijnen uit tbs-instellingen. 
De Pompe-kliniek is bijvoorbeeld de laatste tijd in het nieuws geweest doordat daar 
een paar keer mensen ongeoorloofd zijn verdwenen. Dus is het goed cijfers nog eens 
op een rij te zetten. 

Gemiddeld waren er in 2022 1.536 
tbs-patiënten. Er stroomden 199 
nieuwe tbs-patiënten in. In 2021 
waren dit er 1.490, respectievelijk 
148. Gemiddeld zitten er 1536 
mensen in de tbs. De gemiddelde 
behandelduur in de tbs was in 
2022 9,4 jaar. Uit het overzicht 
blijkt dat het afgelopen jaar de 
druk op tbs-plaatsen hoog was. Er 
is een toenemende instroom in 
de tbs, een stagnerende uit-
stroom (door een schaarste aan 
passende uitstroomvoorzienin-
gen). Een stijgend aantal omzet-
tingen en hervattingen zijn 
belangrijke oorzaken. 

Verstopping dreigt
Harry Beintema, voorzitter 
inhoudelijk overleg TBS 
Nederland en voorzitter van de 
raad van bestuur van het 
Forensisch Psychiatrisch 

Centrum Dr. S. van Mesdag in 
Groningen, maakt zich zorgen: 
“Mensen zitten onnodig lang in 
de gevangenis of in een foren-
sisch psychiatrisch centrum en 
het hele systeem raakt verstopt. 
Een belangrijk onderdeel van het 
tbs-systeem is dat de samenle-
ving mensen weer welkom heet 
als ze daaraan toe zijn. Zodat pati-
enten kunnen uitstromen naar 
een vervolgvoorziening of een 
zelfstandige woning.” Als die er 
niet zijn, stroopt de zaak meer en 
meer op. Ingewikkeld is ook, dat 
de samenleving repressiever is 
geworden waardoor het moeilij-
ker wordt een passende plek in 
die samenleving te vinden. En dat 
terwijl we weten dat tbs’ers 
minder in de fout gaan dan 
lieden die in het gewone gevang 
hebben gezeten.

‘Verlofbewegingen’
In 2022 gingen tbs-patiënten in 
totaal 85.314 keer met verlof. Het 
aantal verloven verschilt per jaar. 
Dat komt omdat het aantal pati-
enten dat in de fase zit dat ze op 
verlof mogen, per jaar verschilt. 
Ook mag niet elke patiënt even 
vaak op verlof. In 10 gevallen 
waren patiënten niet op tijd op 
de afgesproken plaats terug. Er 
waren in 2022 tien ‘onttrekkin-
gen’ tijdens een onbegeleid verlof 
(onttrekking aan meldafspraken) 
en vijf tijdens een begeleid verlof 
(onttrekking aan begeleiding).

Het totaal aantal onttrekkin-
gen maakte daarmee 0,02 
procent uit van het totaal aantal 
verloven. In 2022 waren er twee 
ontvluchtingen. Uit zorgwoon-
voorzieningen onttrokken zich 
elf mensen, uit GGZ-voor-
zieningen dertien en uit een 
eigen woning twee.

Hospitalisering
Al met al vallen de zorgen rond 
de tbs mee. De behandelingen 
slaan aan, de duur van de tbs – 
bijna 9,5 jaar dus – is niet 
extreem, gezien het gegeven dat 
de behandeling van tbs’ers veelal 

tot de lastigste in de psychiatri-
sche zorg wordt gerekend. In het 
persbericht van TBS Nederland – 
waaraan deze gegevens zijn ont-
leend – vinden we een reëel 
bestaande zorg niet terug: de 
combinatie van langdurige 
gevangenisstraf (bijvoorbeeld 
twintig jaar) en dan nog tbs daar-
bovenop. In Vught is er een tus-
senvoorziening die wat dat 
betreft goed werk doet, maar het 
neemt niet weg dat de hospitali-
sering die het effect is van lang-
durig binnen zitten niet bevor-
derlijk is voor de kans op een 
kwalitatieve succesvolle 
behandeling. 

Instroom neemt 
toe, uitstroom 

stagneert

Forensisch psychiatrisch centrum de Oostvaarderskliniek in Almere, waar tbs-patiënten worden behandeld die risicovol gedrag vertonen. 
(Foto DJI)

Tbs-behandeling 
duurt gemiddeld 

9,4 jaar

‘Het hele systeem raakt verstopt’

Cijfers over 
verlof van  

tbs-patiënten
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Jaap Brandligt

In Den Helder kregen mensen met een detentieverleden 
en psychische problemen, inclusief druggebruikers, een 
zogenaamd basisinkomen. Bij wijze van proef. Met het 
extra geld mochten ze doen wat ze wilden. En dat blijkt 
heel goed te werken. Andere gemeenten volgen nu.

Wie dope gebruikt en van week-
geld moet rondkomen herkent 
het wel. Als je weekgeld binnen is, 
zorg je eerst voor je basisbehoef-
tes: dope, en misschien wat drank 
en tabak. Voor andere dingen heb 
je dan vaak te weinig over. Dat 
geeft stress. Hoe zou je leven zijn 
als je elke maand een paar 
honderd euro extra kreeg? 

In Den Helder hebben ze dat 
onderzocht, in een pilot 
‘Resocialisatiebudget’. Bij veertien 
mensen met een detentieverleden 
en veel psychische problemen 
werd hun inkomen drie jaar lang 
aangevuld tot 1.350 euro per 
maand. Voor de meesten van hen 
werd hun leven een stuk beter. 
Doordat ze minder geldzorgen 
hadden, waren ze minder gestrest 
en kwam er meer rust. Een van de 
deelnemers zei na afloop van de 
proef: “Je hebt niet die stress van 
50 euro in de week. Het was 
gewoon een andere wereld, ik was 
gewoon mezelf. Ik ging genieten, 
een dagje weg met mijn meisje en 
de kleine, gewoon boodschappen 
doen.” Dat was ook één van de 
opvallendste uitkomsten van de 
proef: hoewel de meeste deelne-
mers behoorlijk wat middelen 
gebruikten, gaven ze het extra 
geld daar nauwelijks aan uit. Het 
ging naar eten, hun gebit, het 
opknappen van het huis, 

verjaardagscadeautjes en schoe-
nen voor hun kinderen. Daardoor 
werden hun sociale relaties beter 
en nam hun zelfvertrouwen toe. 

Minder delicten 
Doordat deelnemers minder geld-
zorgen hadden en zich beter 
voelden, kwamen ze veel minder 
in aanraking met politie en justi-
tie. Wat daarbij ook hielp was dat 
mensen alléén dat extra geld 
kregen zolang ze niet in de gevan-
genis kwamen. Het zogeheten 
delict-risico daalde met een 
kwart. De samenleving profi-
teerde er dus ook van.

Met een derde van de deelne-
mers ging het psychisch zo goed 
dat ze niet langer psychische zorg 
nodig hadden. Dat was niet alleen 
fijn voor henzelf, maar ook voor 
de maatschappij: het scheelde 
veel dure zorg. De extra steun 
kostte iedere maand per deelne-
mer een paar honderd euro’s, 
maar het gaat om mensen die 
daarvóór gemiddeld een ton per 
jaar kostten aan zorg, politie en 
justitie. Het was niet alleen maar 
rozengeur en maneschijn. 
Sommige deelnemers hadden 
zulke zware psychische en andere 
problemen dat hun leven 
ondanks het extra geld niet beter 
werd. En twee deelnemers 
gebruikten het extra geld voor 

Ik ging genieten, 
dagje weg met 

de kleine

Opheffen van 
armoede is de 

oplossing

Experiment in Amsterdam, Zaanstad, Tilburg

Extra steun voor  
ex-bajesklanten met ‘habits’
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tegenvaller, vertelt Irene Veldhuis 
die de proef opzette en leidde: “We 
hoopten van tevoren dat meer 
deelnemers na afloop van de pilot 
zelf in hun inkomen konden voor-
zien door betaald werk. Dat bleek 
voor veel deelnemers echter niet 
haalbaar, vanwege te ernstige psy-
chiatrische problematiek en 
obstakels als het niet hebben van 
een VOG of rijbewijs.” 

Na de proef 
Het einde van de proef bleek voor 
veel deelnemers een zware klap. 
De meesten waren weer terug bij 
af. Rondkomen lukte niet meer, 
en sommigen gingen daarom 
weer zwart werken en hosselen. 
Anderen kwamen door de stress 
weer in psychische problemen. 
Irene Veldhuis concludeert dan 
ook: “Er is hoogstwaarschijnlijk 
een sterk verband tussen het 
opheffen van armoede en de 
afname van delict-gedrag. Het 
basisinkomen is bij forensische 
patiënten dus mogelijk een goede 
en goedkope interventie om cri-
minaliteit en overlast te vermin-
deren.” En een basisinkomen zou 
veel méér mensen kunnen 
helpen. “Inmiddels lijkt steeds 
meer door te dringen dat het de 
armoede zelf is die maakt dat 
mensen niet uit de problemen 
komen, en bij onze patiënten niet 
uit de criminaliteit. De oplossing 
ligt dus in het opheffen van 
armoede door het bieden van 
bestaanszekerheid.” 

Den Helder mag dan gestopt zijn 
in een aantal gemeentes is een 
vergelijkbare beweging op gang 
gekomen. Dat zijn Amsterdam, 
Tilburg en Zaanstad. Niet per se 

bedoeld voor ex-gedetineerden, 
maar zij zijn wel in principe ook 
de doelgroep of althans een deel 
ervan. Amsterdam gaat driehon-
derd bijstandsgerechtigden gedu-
rende twee jaar maandelijks 150 
euro netto per maand betalen 
bovenop hun uitkering. De proef, 
waaraan inwoners uit de stadsde-
len Nieuw-West, Noord en 
Zuidoost met een uitkering en 
tenminste één inwonend kind 
van jonger dan 18 jaar mee 
kunnen doen, gaat medio 2024 
van start en loopt twee jaar.

Kwetsbare groepen
De proef past bij de ambitie 
kwetsbare groepen waarvan de 
bestaanszekerheid onder druk 
staat, te hulp te schieten. Ook 
Tilburg en Zaanstad meldden zich 
onlangs voor de proef aan. In 
beide gemeenten zullen 150 uitke-
ringsgerechtigden aan het onder-
zoek deelnemen. Bas Pieck, pro-
grammaleider van het Kansfonds, 
zegt met het initiatief een nieuw 
beleid rond armoedebestrijding 
te willen aanjagen. Daarvoor 
moeten ‘bestaande structuren 
doorbroken worden’, aldus Pieck. 
Om aan de proef mee te kunnen 
doen moeten gemeenten de gif-
tendrempel voor de bijstand ver-
hogen, zodat de deelnemers het 
extra geld ontvangen zonder te 
worden gekort op hun uitkering. 
Ook moeten gemeenten regelen 
dat de deelnemers het recht op 
kwijtschelding van gemeentelijke 
belastingen behouden. (Redactie)

Mede ontleend aan: Spuit 11, blad 
van de Vereniging voor drugsge-
bruikers MDHG in Amsterdam
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Het Wetenschappelijk onderzoek- 
en datacentrum (WODC) – voor-
heen van het ministerie van 
Justitie en Veiligheid maar tegen-
woordig een onafhankelijk ken-
nisinstituut – heeft onderzoek 
gedaan naar de samenhang 
tussen voldoen aan de basisvoor-
waarden en recidive. Het is de 
bedoeling dat de Dienst Justitiële 
Inrichtingen (DJI), de reclasse-
ring en de gemeente waar een 
gedetineerde na detentie naar 
terugkeert, samen werken om 
een gedetineerde te ondersteu-
nen bij het op orde krijgen van 
deze basisvoorwaarden tijdens 
en na detentie. In het rapport 
worden onderzoeksvragen beant-
woord over (ex-)gedetineerden 
die uitstroomden na een detentie 
van minstens twee weken in de 
jaren 2013, 2014, 2015 en 2016 en 
die tot de doelgroep van het re-
integratiebeleid behoren. 

Onderzochte groep
De onderzochte groep bestaat uit 
volwassen ex-gedetineerden met 
een geldige verblijfsstatus die na 
uitstroom uit detentie terugkeer-
den naar een Nederlandse 
gemeente. Daarnaast is voor kort-
gestraften (enkele dagen tot twee 
weken) binnen deze doelgroep 
gekeken in hoeverre problemen 
over de basisvoorwaarden tijdens 
detentie ontstaan zijn of werden 
opgelost. Als recidive tellen alle 
misdrijven met een pleegdatum 
binnen twee jaar na uitstroom 
uit detentie die niet zijn geëin-
digd in vrijspraak, een technisch 
sepot of een andere technische 
beslissing. De resultaten zijn inte-
ressant, maar vaak ook heel 
herkenbaar. 

Soort problemen
Re-integratiekandidaten kennen 
veel problemen met de basisvoor-
waarden. Maar liefst 85 procent 
van de re-integratiekandidaten 
heeft geen dagbesteding (in de 
vorm van betaald werk of een 
opleiding) in de maand na 

detentie. 36 procent heeft geen 
geregistreerd inkomen (uit werk, 
een uitkering of pensioen) in de 
maand na detentie. 26 procent 
uitgestroomd in 2016 staat na 
detentie geregistreerd als wanbe-
taler van zijn of haar zorgverzeke-
ring, een indicator dat zij (proble-
matische) schulden hebben. 
22 procent staat een maand na 
uitstroom uit detentie niet op 
een adres ingeschreven. Deze 
groep bestaat uit mensen die een 
uitkering als adresloze ontvan-
gen (5 procent) en anderen van 
wie de huisvestingssituatie onbe-
kend is (17 procent). Van deze 
laatste groep was niet bekend of 
ze werkelijk dakloos zijn, bij 
bekenden (op de bank) slapen of 
naar het buitenland (of hun 
thuisland) zijn vertrokken. 

ID, werk
Het aandeel re-integratiekandi-
daten dat tijdens detentie een 
identiteitsbewijs verkrijgt, lijkt 
sinds 2013 te zijn toegenomen. 

Maar nog altijd 15 procent heeft 
bij uitstroom uit detentie geen 
geldig ID. Beter nieuws is, dat 60 
procent van de re-integratiekan-
didaten die vóór detentie werk 
had, ook in de maand na detentie 
weer werkte. Van de kortgestraf-
ten (enkele dagen tot twee weken 
detentie) behoudt 77 procent 
werk. 5 procent van de re-integra-
tiekandidaten die vóór detentie 
geen werk had, heeft in de maand 
na detentie werk verkregen. 6 
procent van de kortgestraften die 
voor detentie geen werk had, 

heeft in de maand na detentie 
werk verkregen.
34 procent van de re-integratie-
kandidaten heeft op enig 
moment werk in de twee jaar na 
detentie. Ook wanneer rekening 
wordt gehouden met verschillen 
tussen kandidaten in persoon-
lijke kenmerken, opleidingsni-
veau, detentieduur, strafrechte-
lijk verleden en arbeidsmarktver-
leden vindt het WODC dat 
problemen op de basisvoorwaar-
den samenhangen met een klei-
nere kans op werk. 
Re-integratiekandidaten met een 
geldig identiteitsbewijs hebben 
een grotere kans op werk dan re-
integratiekandidaten zonder 
identiteitsbewijs. 
Re-integratiekandidaten die na 
detentie bij hun partner, ouders 
of anderen wonen hebben het de 
grootste kans op werk, groter 
dan alleenstaanden. Adreslozen 
en mensen die in instellingen 
wonen hebben de minste kans op 
werk. 

Huisvesting
Van de re-integratiekandidaten is 
30 procent alleenstaande en 36 
procent woont bij hun partner, 
ouders of anderen. Die laatste 
lijkt de groep met de meest sta-
biele huisvesting te zijn. 11 
procent van de re-integratiekan-
didaten woont in de maand na 
detentie in een instelling, bij-
voorbeeld in een (verslavings-)
zorginstelling. Van de re-integra-
tiekandidaten die vóór detentie 
bij (partner, ouders of) anderen 
woonden, behoudt 85 procent 
deze huisvestingssituatie, en 91 
procent van de kortgestraften.  
32 procent van de re-integratie-
kandidaten en 12 procent van de 
kortgestraften die voor detentie 
geen adres had, heeft dat na 
detentie wel verkregen. 

Financiële situatie
49 procent van de re-integratie-
kandidaten en 40 procent van de 
kortgestraften die voor detentie 

geregistreerd stonden als wanbe-
taler bij de zorgverzekering, is na 
detentie niet langer geregis-
treerd als wanbetaler. Maar pro-
blemen kunnen ook tijdens 
detentie ontstaan. 16 procent van 
de re-integratiekandidaten (en 
eenzelfde deel van de kortgestraf-
ten) die vóór detentie niet gere-
gistreerd stonden als wanbetaler 
bij de zorgverzekering, bleken 
dat na detentie wel te staan. Een 
op de vijf re-integratiekandidaten 
zonder geregistreerd inkomen 
staat ook geregistreerd als wan-
betaler zorgverzekering. Zonder 
inkomen is het erg lastig om 
schulden af te betalen. 

Multi-problematiek
Veel re-integratiekandidaten 
hebben problemen op meerdere 
basisvoorwaarden tegelijk. 
Re-integratiekandidaten zonder 
geldig identiteitsbewijs hebben 
minder vaak werk, vaker geen 
geregistreerd inkomen en staan 

vaker niet ingeschreven op een 
adres dan re-integratiekandida-
ten met een geldig identiteitsbe-
wijs. Dit is extra problematisch 
omdat juist bij het verkrijgen van 
werk, een uitkering of huisves-
ting een identiteitsbewijs nodig 
is. Re-integratiekandidaten met 
problemen op de basisvoorwaar-
den hebben minder kans op 
werk. 

Kans op recidive
Bijna de helft van de re-integratie-
kandidaten recidiveert (minstens 
1 keer) in de eerste twee jaar na 
uitstroom uit detentie. 
Gemiddeld recidiveert een recidi-
vist 2,7 keer in deze 2 jaar. Mensen 
met schulden, zonder geldig 
identiteitsbewijs, zonder 
inkomen, werk of dagbesteding, 
zonder startkwalificatie en 
mensen die adresloos zijn, 
hebben een grotere kans om 
binnen twee jaar te recidiveren 
dan mensen voor wie deze basis-
voorwaarden wel op orde zijn. 
Ook wanneer rekening gehouden 
wordt met verschillen tussen re-
integratiekandidaten in achter-
grondkenmerken (zoals detentie-
duur, strafrechtelijk verleden en 
arbeidsmarktverleden) hangen 
het hebben van een geldig identi-
teitsbewijs, werk, een uitkering 
of het volgen van een opleiding 
negatief samen met de kans op 
recidive. 
Ook het ontbreken van huisves-
ting hangt samen met recidive, 
mensen die nergens ingeschre-
ven staan hebben de grootste 

kans op recidive. Mensen die bij 
hun partner of ouders wonen 
hebben de kleinste kans op reci-
dive. Vooral het hebben van werk 
hangt samen met recidive, 
daarbij is de stabiliteit van banen 
van belang: mensen die zes 
maanden of langer dezelfde baan 
weten te behouden hebben een 
veel kleinere recidivekans dan 
mensen met (meerdere) kortere 
banen. 

Conclusies
Er zijn individuele verschillen in 
het belang van basisvoorwaar-
den. Vooral adresloze vrouwen 
hebben een grotere recidivekans 
dan vrouwen met huisvesting, 
voor mannen is dit verschil 
minder groot. Het organiseren 
van huisvesting is daarom extra 
belangrijk voor vrouwen. Vooral 
mensen met schulden en mensen 
met veel eerdere delicten hebben 
een kleinere recidivekans als zij 
een uitkering hebben dan 
wanneer zij geen (geregistreerd) 
inkomen hebben. Voor deze 
groepen is het organiseren van 
een legaal inkomen dus extra 
belangrijk. 

Basisvoorwaarden cruciaal
 Uit het onderzoek blijkt dat voor 
een aanzienlijk deel van de re-
integratiekandidaten de basis-
voorwaarden voor succesvolle re-
integratie niet op orde zijn. 
Mensen met problemen op de 
basisvoorwaarden hebben een 
kleinere kans op werk en een 
grotere kans op recidive. Het is 
dus belangrijk om te blijven 
werken aan het op orde brengen 
van de basisvoorwaarden van 
deze groep om hen zo de kans te 
geven om succesvol terug te 
keren in de maatschappij. 
Mensen die werken of een oplei-
ding volgen hebben een kleinere 
recidivekans dan mensen met 
een uitkering of zonder inkomen, 
en mensen die langere tijd 
dezelfde baan behouden een klei-
nere kans dan mensen met (meer-
dere) kortere banen. We kunnen 
dus verwachten, zeggen de 
onderzoekers dat niet zozeer een 
inkomen, maar dagbesteding en 
(langdurige) sociale contacten 
leiden tot minder recidive. Door 
naast werk in te zetten op vrijwil-
ligerswerk, sport of andere activi-
teiten waarin mensen in contact 
kunnen komen met niet-crimi-
nele anderen, kan de re-integratie 
van ex-gedetineerden worden 
bevorderd.

DJI: regel aanvraag ID
Tot slot: het WODC vindt een 
betere samenwerking tussen DJI 
en gemeenten nodig. Ten eerste 
om intensiever te registreren wie 
er een identiteitsbewijs nodig 
heeft en ten tweede om gedeti-
neerden expliciet in de gelegen-
heid te stellen om tijdens deten-
tie een identiteitsbewijs aan te 
vragen. 

Onderzoek van WODC bevestigt eerdere aannames

Werk en wonen zijn 
cruciaal om recidive 
te voorkomen
Van de redactie

Gedetineerden moeten zo goed mogelijk terugkeren in de maatschappij, bijvoorbeeld om 
nieuwe criminaliteit te voorkomen. Er is al veel onderzoek gedaan naar welke voorwaarden 
van belang zijn om een goede terugkeer te bewerkstelligen. Als belangrijke factoren daarvoor 
gelden een geldig identiteitsbewijs, inkomen en dagbesteding, huisvesting, (inzicht in) 
schulden en (indien nodig continuïteit van) zorg. Nieuw onderzoek laat zien hoe cruciaal 
werk en wonen zijn voor een succesvolle terugkeer van gedetineerden in de samenleving. 
Het hebben van werk, stabiele huisvesting en een geldig identiteitsbewijs verkleint de kans 
dat iemand recidiveert. 

Nog altijd te 
vaak uit detentie 

zonder ID

Zonder uitkering 
grote kans op 

recidive
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J
          acques Claessen en de beide andere 
initiatiefnemers Gert Jan Slump en Ester 
Post van de Stichting Restorative Justice 
Nederland pleiten er met hun wetsvoorstel 
voor om elektronische detentie als alterna-
tief op te nemen in het Wetboek van 
Strafrecht. Daarmee zou elektronische 
detentie een zelfstandige hoofdstraf 
worden. Claessen merkt hierbij op, dat 
Nederland een van de weinige landen van 
de Europese Unie is waarin dit nog níet 
opgenomen is. 
 “Bij een gewone celstraf is de kans op reci-
dive hoog”, stelt Claessen. Bovendien is 
detentie een hoge kostenpost voor de 
maatschappij, niet alleen wat de kosten 
van ‘zitten’ betreft, maar ook de kosten van 
recidive: nieuwe criminaliteit, nieuwe 
slachtoffers. 

Maatwerk geboden
Als ik aan Claessen vraag hoe de dagelijkse 
praktijk van een elektronisch gedetineerde 
eruit ziet, antwoordt hij resoluut: “In ieder 
geval niet met een pilsje op de bank voor 
de televisie, dit beeld willen wij zeker voor-
komen.” Claessen pleit voor een aange-
klede variant van elektronische detentie 
en dus geen kale detentie. “Zo kunnen de 
gestraften naar school en naar hun werk, 
maar moeten zij wel op bepaalde tijden 
thuis zijn.” Daarbij benoemt hij dat de con-
crete invulling van elektronische detentie 
maatwerk vereist, waarbij een belangrijke 
rol is weggelegd voor zowel de rechter in 
het kader van de oplegging als de reclasse-
ring bij de tenuitvoerlegging. “De dagin-
vulling kan er per persoon anders uitzien. 
In bepaalde gevallen is het ook mogelijk 

om elektronische detentie te combineren 
met een taakstraf.”

Doel: minder recidive
Zo’n 85 procent van de gedetineerden zit 
een celstraf uit van korter dan zes 
maanden, maar voor deze groep gelden 
hoge recidivecijfers. Uit onderzoek blijkt 
dat zowel taakstraf als elektronische 
detentie als alternatief voor reguliere 
detentie resulteert in circa 50 procent 
minder recidive. Claessen legt uit hoe elek-
tronische detentie een positieve invloed 
kan hebben op de recidivecijfers: “Met een 
enkelband kun je voor een deel doorgaan 
met je leven. De recidive verlagende 
werking treedt op door een combinatie 
van factoren, waaronder de drie w’s.” 
(Behoud van woning, werk en wederhelft.) 
“Daarnaast is er het uitblijven van de 

negatieve invloed van detentie zelf in de 
vorm van ‘infectie’ door de zware jongens 
in detentie.” Er is dan ook geen exclusieve 
factor aan te wijzen voor de recidiveverla-
ging die uitgaat van elektronische deten-
tie: “Het is én-én.”

Dit is herstelrecht
Binnen de herstelrechtelijke stroming ligt 
de focus op herstel van de aangerichte 
schade en de verstoorde relatie, wanneer er 
een delict is gepleegd. Claessen benadrukt 
de kernwaarden van elektronische deten-
tie als uitvloeisel van herstelrecht: “Het 
gaat om resocialisatie en herstel.” Daarbij 
is het uitgangspunt dat gewerkt wordt aan 
de problematiek die ten grondslag ligt aan 
een delict. Bij elektronische detentie 
kunnen gestraften hun woning en hun 
dagelijkse structuur behouden. “De 
rechter moet de elektronische detentie wel 
aankleden, kaal opsluiten in huis is 
zinloos.” In dit kader refereert Claessen 
aan de door Herman Bianchi ooit beoogde 
vrijplaatsen: “Het ideaal is dat met elektro-
nische detentie een soort vrijplaats wordt 
gecreëerd waarbinnen en van waaruit kan 
worden gewerkt aan resocialisatie alsook 
aan herstel richting slachtoffers en 
gemeenschap.”

Combinatie met taakstraf

“Victimologisch onderzoek laat zien dat 
slachtoffers van de ernstigste criminaliteit 
vaak hoge straffen eisen. Bij minder ern-
stige criminaliteit staat doorgaans niet 
vergelding, maar het voorkomen van reci-
dive op één.” Bij de zwaarste delinquenten 
die een gevangenisstraf van ten hoogste 
zes maanden riskeren pleit Claessen even-
tueel voor een combinatie van elektroni-
sche detentie en een taakstraf. Ook bestaat 
de mogelijkheid om aan elektronische 
detentie een locatie- of contactverbod te 
koppelen. Volgens Claessen is er slechts 
een relatief kleine groep die echt zware cri-
minaliteit begaat, daar tegenover staat een 
veel grotere groep die zich schuldig maakt 
aan lichtere vergrijpen (ca. 85 procent van 
alle gedetineerden zit korter dan zes 
maanden). “Bij die laatste groep moeten 
we een andere lens gebruiken, meer 
gericht op preventie en herstel en veel 
minder op vergelding in de vorm van 
opsluiting.” 

Kostenbesparend
Kale detentie van één gedetineerde kost de 
samenleving € 324,- per dag. “Een aange-
klede variant van detentie is nog duurder.” 
Claessen doelt hiermee op bijvoorbeeld 
additionele zorg binnen de 

gevangenismuren. Accountants van 
PricewaterhouseCoopers (PwC) begroten 
de kosten voor elektronische detentie op € 
60,- per dag, al zal een aangeklede variant 
waarschijnlijk wat duurder zijn. “De kosten 
voor elektronische detentie zijn aanzien-
lijk lager, bovendien kunnen hiermee 
andere maatschappelijke kosten worden 
voorkomen door recidiveverlaging. Het is 
dus een win-winsituatie.” 

Uitdagingen
Invoering van elektronische detentie kent 
wel enkele uitdagingen. “Om te beginnen 
zijn er gestraften die niet over een eigen 
woning beschikken.” Claessen draagt hier-
voor een mogelijke oplossing aan: “Het 
streven is dat gemeenten woningen 
beschikbaar stellen voor deze groep, zodat 
kleinschalige maatschappelijke detentie 

vormgegeven kan worden.” Daarnaast kan 
het type dader een uitdaging zijn. “Bij een 
stoornis of verslaving is meer maatwerk 
vereist.” Over sabotage van de enkelband 
door de drager maakt Claessen zich weinig 
zorgen: “Ik denk dat dit wel meevalt. 
Bovendien geldt dat wanneer een dader 
zelf zijn enkelband doorknipt, hij hiermee 
het risico loopt om alsnog de bak in te 
gaan.” Vergelijkbare geluiden klinken 
vanuit Reclassering Nederland: het is vrij 
uitzonderlijk dat een enkelband wordt ver-
nield en door dit te doen gooit een dader 
zijn eigen glazen in.

Korte lontjes
Claessen is duidelijk over het burgerinitia-
tiefwetsvoorstel in relatie tot de afschrik-
kende werking: “De afschrikkende werking 
wordt zwaar overschat. Veel delicten 
hebben niets met calculerend burgerschap 
te maken, maar met korte lontjes, emoties, 
verslavingen en stoornissen. Uit onderzoek 
blijkt dat sancties die gericht zijn op reso-
cialisatie beter werken als het gaat om reci-
dive dan sancties die gericht zijn op 
afschrikking.” Hij benadrukt nog eens dat 
ook het uitblijven van de negatieve effec-
ten van gevangenisstraf hierbij een belang-
rijke rol speelt. Claessen vindt dat officie-
ren van justitie en rechters met een andere 
lens moeten gaan kijken: “We moeten 
slimmer, effectiever, zinvoller gaan straf-
fen en dat betekent minder korte gevange-
nisstraffen.” Bij deze groep staan voor 
Claessen preventie en herstel op één.

Bregje Veltman is forensisch criminoloog en 
redacteur van deze krant

Van korte 
gevangenisstraf 

naar thuisdetentie
Delicten waarvoor een gevangenisstraf van maximaal zes maanden 
wordt opgelegd – een zogeheten korte celstraf – kun je veel effectiever 
bestraffen met een enkelband, ook wel elektronische (thuis)detentie 

genoemd. Om dat voor elkaar te krijgen, overhandigden drie experts 
herstelrecht onlangs als burgerinitiatief een wetsvoorstel aan de 

Tweede Kamer en de demissionaire minister voor Rechtsbescherming. 
Voor toelichting op dit voorstel sprak Bonjo met een van de 

initiatiefnemers: Jacques Claessen, hoogleraar herstelrecht en 
hoofddocent strafrecht aan de Universiteit Maastricht.

Bregje Veltman

Hoogleraar herstelrecht Jacques Claessen over het burgerinitiatief

Het gaat om 
resocialisatie  

en herstel

Enkelband doorknippen 
gebeurt zelden

Mede-initiatiefnemer wetsvoorstel professor Jacques Claessen (Foto Ellen Oosterhof)
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Om incidenten te voorkomen zoals met de voormalige advocaat Youssef Taghi – neef van 
de momenteel strengst beveiligde zware crimineel in Nederland – ligt er een wetsvoorstel 
om gesprekken tussen advocaten en cliënten in de gevangenis te kunnen opnemen. 
Volgens dit voorstel zou deze praktijk standaard van toepassing moeten worden in alle 
extra beveiligde gevangenissen, inclusief de afdelingen intensief toezicht én bij alle 
gevangenen die daar door hun advocaten worden bezocht. De VVD wil bovendien dat 
behalve meekijken ook meeluisteren een optie moet zijn. Advocaten én gedetineerden 
vrezen voor verdere verharding van het strafproces.

Jaap Brandligt

De strijd tegen de zware 
criminaliteit escaleert 
nu ook binnen de gevan-
genissen. Sinds juni 
liggen er plannen voor 
verder beperkende 
maatregelen tegen 

zware criminelen die vastzitten. Die zijn 
nu in een voorstel tot aanpassing van de 
zogeheten Penitentiaire beginselenwet 
gegoten. Naast het mogelijk maken van 
opnames van gesprekken tussen advoca-
ten en cliënten die in detentie zitten is het 
ook de bedoeling om de minister voor 
Rechtsbescherming de bevoegdheid te 
geven een gevangene de mogelijkheid te 
ontzeggen om te bellen of bezoek te ont-

vangen. De veroordeling van raadsman 
Youssef Taghi als doorgeefluik van 
Ridouan Taghi en een soortgelijke verden-
king tegen advocaat Inez Weski gelden 
daarbij als voorbeeld. In september kwam 
daar nog de verdenking tegen advocaat 
Yehudi Moszkowicz, die is aangehouden op 
verdenking van lidmaatschap van een cri-
minele organisatie en wiens kantoor net 
als dat van advocaat Weski door de politie 
is onderzocht.

Om soortgelijke zaken in de toekomst te 
voorkomen is het plan om gesprekken 
tussen advocaat en gedetineerden in de 
extra beveiligde instelling (EBI) in Vught of 
op een Afdeling Intensief Toezicht (AIT) 
standaard op te nemen.

‘Ter bescherming van advocaten’

Het voorstel zou advocaten moeten 
beschermen tegen de druk die een cliënt 
op hen zou kunnen uitoefenen. Dat is in 
ieder geval het verhaal van de partijen die 
het wetsvoorstel steunen. Dit idee is opge-
komen in veronderstellingen in de media 
na de arrestatie en detentie van advocaat 
Weski. Zij zou zozeer onder druk gezet zijn 
door (familie van) Ridouan Taghi, dat ze 
geen kant meer op kon en is gaan meewer-
ken om haar hachje en dat van haar zoon, 
die haar praktijk zou overnemen, te 
redden. Maar zolang deze aannames niet 
door Weski zelf of tijdens de rechtszaak 
tegen haar bevestigd zijn, zijn het niet 
meer dan speculaties. Daar zou je geen 
beleid op moeten willen bouwen.

Advocaten zelf zeggen bovendien dat ze 
helemaal niet op zitten te wachten op 
strenger toezicht bij hun gesprekken met 
cliënten in detentie. Een van de grondrech-
ten van een verdachte is het in alle vertrou-
welijkheid kunnen communiceren met 
zijn of haar advocaat. Het voorgestelde 
visuele toezicht is een verregaande 
inbreuk op dat recht, zegt Jeroen 
Soeteman, bestuurder bij de Nederlandse 
orde van advocaten (NOvA).

Voor wie bedoeld?
Op 4 oktober zei Soeteman in gesprek met 
verschillende Kamerleden over de wet dat 
hij niet blind is voor de gevaren van de 
georganiseerde misdaad. Maar volgens 
hem moeten de voorgestelde maatregelen 
alleen gelden voor de “buitencategorie van 
de buitencategorie”. Soeteman krijgt 
daarbij steun van Sonja Meijer, hoogleraar 
Penitentiair Recht aan de Radboud 
Universiteit. Meijer werkte mee aan het 
onderzoek naar het Italiaanse detentiere-
gime voor kopstukken van de maffia en 
wat Nederland daarvan kan leren voor de 
detentie van de zwaarste criminelen. Zij 
ziet dat de gebeurtenissen rond Ridouan 

Taghi en zijn advocaten de voedingsbodem 
zijn voor de nieuwe wet. “Ik betwist de 
noodzaak van de maatregelen niet, maar 
moeten die wel voor alle criminelen op een 
bepaalde afdeling gelden?”, vraagt Meijer 
zich af. “Zeker als je bedenkt dat de EBI als 
best beveiligde gevangenis tot nu toe altijd 
zijn doel heeft gediend.”

De hoogleraar pleit daarom voor maat-
werk. Des te meer omdat de groep gedeti-
neerden in de EBI, waarvan een tweede 
wordt gebouwd in Vlissingen, groeit. Dat 
geldt ook voor de AIT’s, waarvan er in 
totaal zes komen. Volgens het nu voorlig-
gende wetsvoorstel worden alle gevange-
nen daar gefilmd als ze met hun advocaat 
spreken. Daar komt bij dat er voor de AIT 

nog geen vaste plaatsingsvoorwaarden 
gelden. “Dus welk type gedetineerden zit 
daar eigenlijk?”, vraagt Meijer zich af.

Criminalisering van advocaten
Bij advocaten heerst al langer het gevoel 
dat de fouten van hun oud-vakgenoot 
Taghi hen verweten worden. De voorge-
stelde maatregelen voelen voor hen als een 
verdere criminalisering van het beroep 
van strafrechtadvocaat. Na de aanhouding 
van de advocatenneef van Ridouan Taghi 
mochten laptops niet langer meer mee de 
EBI in. Dossiers van vele pagina’s dik 
konden op die manier niet mee naar 
binnen. Een pen of potlood mocht wel. Na 
maanden klagen kregen advocaten een 
beveiligde USB-stick. Die konden ze echter 
alleen in een laptop van de gevangenis zelf 
steken.

Advocaat Nico Meijering vertelde 
tijdens een zitting in het Marengo-proces 
hoe hij na een toiletbezoek in de EBI een 
stem door de wc hoorde galmen. Die vroeg 
hem wat hij in zijn handen had. Een tissue, 
geen geheime boodschap.

Wiens veiligheid?
Het tekent het wantrouwen, maar ook hoe 

snel een fout is gemaakt. In het wetsvoor-
stel staat dat een medewerker van de 
gevangenis meekijkt met de opname van 
het gesprek. Eén verkeerd gebaar kan 
reden zijn om in te grijpen. Daarop wordt 
het verhoor gestaakt en volgt er direct een 
melding bij de deken, toezichthouder op 
de advocatuur. Een voorbeeld van zo’n ver-
dachte handeling is het tegen glas 
drukken van papieren. Dat is niet onge-
bruikelijk op de extra beveiligde locaties. 
Advocaat Dunsbergen die onder anderen 
Saïd R. bij staat, een van de hoofdverdach-
ten in het Marengo-proces: “In de EBI zit er 
tussen mij en mijn cliënt glas, dus hoe 
moet ik anders overleggen? En op welke 
manier wordt mijn veiligheid precies 
gewaarborgd? Het zijn draconische maat-
regelen en op deze manier wordt het 
werken ons onmogelijk gemaakt.” 

Zijn collega-advocaat Christian Flokstra 
valt hem daarin bij. “De voorgestelde maat-
regelen zijn praktisch onwerkbaar en 
zullen leiden tot een verdere verharding 
tussen de professionele partijen rond een 
strafproces”, is zijn overtuiging. “Bovenal 
lossen de maatregelen helemaal niets op 
en creëren ze uitsluitend schijnveiligheid.”

Ook geluid opnemen
Als het aan VVD-Kamerlid Ulysse Ellian 
ligt, gaat de voorgestelde wet juist niet ver 
genoeg. “Ik vraag mij af wat alleen het 
maken van beelden oplevert”, zegt het 
VVD-Kamerlid. Hij is voorvechter van een 
strenger detentiebeleid. “Ik denk dat je 
moet durven om ook het geluid op te 
nemen. Dat gaat ver, maar met de juiste 
waarborgen moet dit mogelijk zijn”, zegt 
Ellian. “Of dit dan voor alle gedetineerden 
in de EBI en de AIT moet gelden of enkel 
voor de uitzonderingen, daar ben ik nog 
niet over uit. Maar het is hoogst belangrijk 
dat we in de toekomst deze mogelijkheid 
krijgen. We lopen in Nederland grote risi-
co’s omdat we niet op orde hebben hoe we 
zware criminelen moeten opsluiten. De 
politie is erg goed in het opsporen van 
deze personen, maar met hun arrestatie 
wordt het er niet direct veiliger op.”
Intussen heeft - vooruitlopend op de invoe-
ring van het wetsvoorstel - het Ministerie 
van Justitie per direct een verbod op video-
bellen verordonneerd voor alle ‘hoog risico 
gedetineerden’ (in de TA, AIT en EBI). In 
gewone gevangenissen mag videobellen 
nog wel.

Standaard camera’s 
bij contact met 
advocaat in extra 
beveiligde detentie

Wetsvoorstel wakkert vrees voor verdere verharding van het strafproces aan

Strijd tegen zware 
criminaliteit 

escaleert

Vertrouwelijk contact 
is een grondrecht
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Op 5 november 
2022 lukt het 
A., patiënt van 
Centrum voor 
Transculturele 
Psychiatrie 
Veldzicht (CTP) 

Veldzicht, de personeelsruimte te 
betreden. In wat bedoeld is als 
een veilige omgeving voor perso-
neel en patiënten, voltrekt zich 
een tragedie. A. steekt met een 
mes uit de personeelsruimte in 
op drie sociotherapeuten. Eén van 
hen overlijdt ter plekke aan haar 
verwondingen. De twee anderen 
raken ernstig gewond. A. pleegt 
daarna suïcide. Vanwege de ernst 
van dit incident besloot de 
Inspectie Justitie en Veiligheid 
om onderzoek uit te voeren. Uit 
het op 19 oktober van dit jaar 
gepubliceerde rapport blijkt dat 
er nogal wat mis is gegaan, zowel 
in de behandeling van de dader 
voorafgaand aan zijn aanslag als 
in de communicatie tussen het 
Centraal Orgaan opvang asielzoe-
kers als de kliniek.

Locatie
Veldzicht is de enige plek in 
Nederland waar hoofdzakelijk 
mensen van niet-westerse 
afkomst met ernstige psychiatri-
sche klachten worden opgevan-
gen. Zo’n vijfhonderd medewer-
kers zorgen er voor een kleine 
tweehonderd patiënten, afkom-
stig uit zo’n zeventig landen. 
Boven op de al zeer complexe psy-
chiatrische problemen, hebben 
Veldzicht-medewerkers bij patiën-
ten te maken met taalbarrières, 
cultuurverschillen en 
oorlogstrauma’s.

Iedere groep in Veldzicht valt 
onder het strengste of een na 
strengste veiligheidsniveau dat 
Nederlandse klinieken kennen. 
Het iets lichtere regime is voor 
patiënten die onhandelbaar 
bleken in reguliere ggz-instellin-
gen of asielzoekerscentra. Onder 
het strengste regime vallen onder 
anderen gedetineerden die niet te 
handhaven zijn in gevangenissen 
en veroordeelden tot tbs met 

dwangverpleging, onder wie zeer 
vluchtgevaarlijke personen.

Aanpak
De centrale onderzoeksvraag van 
de inspectie ging erom in hoe-
verre de dader van het steekinci-
dent tijdens zijn aanwezigheid in 
Nederland op een locatie heeft 
verbleven die toegerust was op 
zijn opvang. Naast opgevraagde 
documentatie bij alle betrokken 
instanties – zoals CTP Veldzicht, 
COA, reklassering, het Nederlands 
Instituut voor Forensische 
Psychiatrie en Psychologie, de 
Dienst Justitiële Inrichtingen 
opgevraagde documentatie, de PI 
Veenhuizen, de PI Vught, de 
Immigratie- en 
Naturalisatiedienst (IND) en de 
politie – baseert de inspectie zich 
op verslagen van de beide slacht-
offers die het overleefd hebben en 
voorts op interviews met andere 
(voormalige) medewerkers van 

Veldzicht en van locaties waar de 
dader eerder heeft verbleven.

Over de dader
Als asielzoeker werd A. vanwege 
uiteenlopende redenen tijdens 
zijn verblijf in Nederland 19 keer 
overgeplaatst. De eerste drie over-
plaatsingen vonden plaats in het 
kader van de stand van zaken in 
de asielprocedure. Alle 

daaropvolgende overplaatsingen 
hadden een relatie met psychia-
trische problematiek, verward en/
of overlast gevend gedrag. Hij 
stroomt gedurende zijn verblijf in 
Nederland in en uit binnen de 
migratieketen, de geestelijke 
gezondheidszorg en het straf-
recht. Bij de overplaatsingen 
spelen veel factoren een rol, waar-
onder de asielprocedure, corona, 
de wens om rust te laten wederke-
ren op de AZC’s, afwezigheid van 
dwangcriteria, medewerking van 
A. en het vonnis. “Gelet op derge-
lijke factoren kan de Inspectie 
volgen waarom de onder toezicht 
staande organisaties gehandeld 
hebben zoals zij hebben gedaan. 
Zij hebben hun best gedaan A. 
telkens op een passende plek te 
plaatsen. Verschillende knelpun-
ten verhinderden echter dat A. 
ook daadwerkelijk telkens op een 
passende plek kon verblijven.”
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Reactie Alma Tieks
In de Bonjo 4 schreef Bregje 
Veltman uitgebreid over 
eerdere traumatische ervarin-
gen van een medewerker van 
CTP Veldzicht, Alma Tieks. 
Bregje heeft Alma het rapport 
van de inspectie over het 
dodelijke incident van vorig 
jaar laten lezen en haar om 
een reactie gevraagd.

Alma geeft aan dat zij con-
stant getriggerd wordt door 
zaken in de media. Het is net 
een jaar geleden dat haar 
voormalige collega Ellen over-
leed ten gevolge van het 
steekincident en daardoor 
heeft zij veel contact met oud-
collega’s. Door het inspectie-
rapport komt alles weer naar 
boven. Zij is door de Inspectie 
Justitie en Veiligheid niet 
benaderd voor een interview 
en ook niet op de hoogte 
gebracht van de publicatie 
van het rapport. 

Toen Alma aan een veilig-
heidsincident binnen CTP 
Veldzicht in 2013 psychische 
klachten overhield, startte zij 
juridische procedures met als 
doel erkenning voor de door 
haar opgelopen PTSS. Sinds 
haar eerste rechtszaken heeft 
zij benadrukt, dat signalen 
vanuit medewerkers opgepakt 
en serieus genomen moeten 
worden. Dat dit nu in het 
rapport als aanbeveling naar 
voren komt is volgens haar 
dan ook niets nieuws, hier 
wordt immers al veel langer 
voor gepleit. Vanuit CTP 
Veldzicht wordt in het rapport 
de nadruk op de zorg voor cli-
enten gelegd terwijl signalen 
met betrekking tot de veilig-
heid van het personeel zo 
belangrijk zijn. Tijdens de 
coronapandemie werd soms 
zelfs multidisciplinair overleg 
overgeslagen. Slechte commu-
nicatie tussen behandelaars, 
ook dat is voor haar al een 
decenniaoud probleem. 

Huidige medewerkers die met 
Alma nog geregeld contact 
hebben, zijn volgens haar 
teleurgesteld in de chaotische 
toestand in de kliniek. Er zou 
een tekort aan personeel zijn 
en de gemiddelde leeftijd is 
jong. Bovendien zou de direc-
tie ondanks beloften weinig 
doen met wensen vanuit het 
personeel. Kortom: er valt nog 
volop winst te behalen.

Centrum voor Transculturele Psychiatrie Veldzicht in het Overijsselse Balkbrug. (Foto: DJI)

Therapeuten én 
behandelaars 

wisten te weinig

Onderzoeksrapport na fataal steekincident 

CTP Veldzicht én COA 
schieten tekort

Uit onderzoek van de Inspectie Justitie en Veiligheid naar het fatale incident op 22 november vorig jaar in de  
tbs-kliniek Veldzicht in het Overijsselse Balkbrug komt naar voren, dat de kliniek onvoldoende was toegerust voor de 

behandeling van verwarde migranten die vanuit het COA (Opvang asielzoekers) in Veldzicht worden geplaatst. 
 In aanloop naar het incident constateert de Inspectie bovendien dat de nadruk teveel op zorg is gelegd boven 

veiligheid en dat dit niet overeenstemt met het kwaliteitskader forensische zorg. 

Boudewijn Chorus
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Wat vooraf ging

Vanaf ongeveer vier weken voor 
het steekincident nemen de 
zorgen over A. bij de sociothera-
peuten substantieel toe. Zij sig-
naleren dat A. zich meer terug-
trekt, veel in bed ligt en uit 
contact raakt. De sociothera-
peuten vinden A. daardoor 
‘oninvoelbaar’. A. krijgt een 
‘donkere blik’ en stelt zich op 
momenten verbaal agressief op. 
De sociotherapeuten delen hun 
zorgen met de behandelaren. 
Waar een deel van hen het 
gevaar adequaat signaleerde, 
bleven verder te nemen acties 
uit – tot ongenoegen van een 
aantal sociotherapeuten die de 
situatie onveilig vonden. Het 
gebrek aan borging van infor-
matieoverdracht binnen het 
team van sociotherapeuten, 
leidde tot onwetendheid over 
het mandaat om eigenstandig 
tot insluiting over te gaan. 
Sociotherapeuten die A. wilden 
insluiten volgden het advies 
van de beoordelend behande-
laar, waarin ontraden werd om 
tot insluiting over te gaan, op. 
Daarnaast was in de periode 
voorafgaand aan het incident 
sprake van onderbezetting, een 
hoge werkdruk en ontbrak rele-
vante informatie over A. of werd 
hier geen kennis van genomen. 
Daardoor waren de randvoor-
waarden voor een veilig verblijf 
van A. op afdeling West 5 niet 
op orde. 

Het incident
Op 5 november 2022 loopt A. 
naar de deur van de personeels-
ruimte. Deze staat open omdat 
een sociotherapeut daar een 
andere patiënt te woord staat. 
Nadat de medepatiënt te woord 
is gestaan, lijkt de deur dicht te 
vallen. De deur van West 5 valt 
echter niet in het slot. Het lukt 
A. om de deur te pakken en te 
voorkomen dat deze alsnog in 
het slot valt. Op dat moment 
zijn twee sociotherapeuten in 
de personeelsruimte. Eén van 
hen loopt naar de deur toe om 
A. te woord te staan. A. trekt 

onverwachts zelf de deur open, 
haalt een koffiekan achter zijn 
rug tevoorschijn en gooit hete 
koffie over de sociotherapeut 
heen. A. betreedt vervolgens de 
personeelsruimte en pakt een 
mes uit de messenkast. Een cha-
otische situatie ontstaat 
waarbij de twee sociotherapeu-
ten – en later andere toege-
snelde sociotherapeuten – 
vechten voor hun eigen en 
elkaars leven. Tijdens het 
gewelddadige steekincident 
komt één sociotherapeut om 
het leven. Twee andere sociothe-
rapeuten raken ernstig 
gewond.

Fatale factoren
Naast het ontbreken van de 
juiste medische informatie over 
A. en de onwetendheid bij het 
personeel over het mandaat tot 
insluiting speelden uiteindelijk 
ook praktische tekortkomin-
gen een rol. Twee keer kon A. de 
personeelsruimte betreden 
omdat één van de kantoordeu-
ren te langzaam dicht ging of 
niet in het slot viel. Ook twee 
keer konden sociotherapeuten 
de personeelsruimte niet direct 
verlaten omdat de deur naar 
West 6 niet openging. De 
messen in de personeelsruimte 
werden door de twee afdelin-
gen naast elkaar op verschil-
lende wijze bewaard. De 

messenkast van West 5 stond in 
het zicht en kon op slot. 
“Technische mankementen en 
een onveilig messenbeleid zijn 
hierdoor faciliterend geweest 
voor het incident”, stelt de 
inspectie.

Conclusies
Ondanks de transculturele 
expertise, blijkt Veldzicht 
volgens de inspectie niet toege-
rust op een patiënt zoals de 
dader. Een “niet-westerse, sterk 
gedragsgestoorde en licht ver-
standelijk beperkte patiënt”. De 
inspectie concludeert dat de 
gehele migratie-, zorg- en straf-
rechtketen in Nederland zich 
eigenlijk geen raad weet met dit 
soort patiënten. De dader blijkt 
tijdens zijn driejarig verblijf in 
Nederland maar liefst negen-
tien keer te zijn overgeplaatst. 
Van AZC’s, naar GGZ-
instellingen, naar de gevange-
nis en twee keer naar Veldzicht. 
Daardoor verslechterde de toe-
stand van de patiënt aanzien-

lijk. Informatie over hem werd 
onvoldoende gedeeld tussen de 
instanties.Dit alles leidde ertoe 
dat er geen volledig beeld was 
van de dader en daarmee dat 
risico’s niet goed ingeschat 
konden worden. 

Aanbevelingen
De inspectie vraagt de verant-
woordelijke bewindslieden – 
minister Weerwind van 
Rechtsbescherming, staatsse-

cretaris Van der Burg van 
Justitie en Veiligheid en minis-
ter Helder van Langdurige Zorg 
en Sport om de onderlinge 
afstemming beter te organise-
ren. Ook vraagt de inspectie 
“met urgentie specialistische 
plekken te realiseren voor 
vreemdelingen met psychiatri-
sche problemen met verward 
en/of overlast gevend gedrag.”

Voor CTP Veldzicht is de aan-
bevolen opdracht om veiligheid 
centraal naast zorg in de orga-
nisatie te brengen. ‘Forensische 
scherpte’ moet een prominente 
rol in de organisatie krijgen. De 
problemen ten aanzien van 
gebouwveiligheid moeten per 
direct duurzaam worden opge-
lost. De leiding van Veldzicht 
moet bovendien beter letten op 
signalen van medewerkers en 
hier voortaan actief en passend 
naar handelen.

Reactie directie Veldzicht
De directeur van Veldzicht, 
Hanny van Geffen, heeft in een 
reactie laten weten dat ze blij is 
dat het inspectierapport er is 
en dat ze in de tussentijd “niet 
heeft stilgezeten. Er zijn diverse 
stappen gezet die moeten 
leiden tot nog meer aandacht 
voor fysieke en sociale veilig-
heid en forensische scherpte, 
zonder daarbij de benodigde 
zorg voor de vaak kwetsbare 
patiënten uit het oog te verlie-
zen.” Op basis van een intern 
onderzoek is onder meer een 
plan van aanpak opgesteld. Een 
van de genomen stappen is dat 
directie van Veldzicht tijdelijk 
wordt versterkt met iemand die 
speciaal belast is met de porte-
feuille forensische scherpte. 
“Als directeur maak ik mij er 
sterk voor, dat Veldzicht een 
veilige werk- en leefomgeving is 
en blijft voor personeel, patiën-
ten en bezoekers”, zegt Van 
Geffen. “Ik wil iedereen oproe-
pen om hier zijn of haar steen-
tje aan bij te dragen. Onderling 
moeten we hierop ook scherp 
zijn en elkaar aanspreken 
wanneer dat nodig is.”

Kliniek niet 
toegerust op 

zulke patiënten

Zuivere koffie 
genomineerd
JC Zaanstad is met koffiebranderij 
Zuivere Koffie genomineerd voor beste 
overheidsinnovatie in 2023. Op 28 
november wordt de winnaar bekend 
gemaakt. Met de verkiezing beste 
overheidsinnovatie van het jaar zoekt 
de Vereniging voor Overheids 
Management (VOM) naar de meest 
toonaangevende innovaties binnen 
alle lagen van de overheid met als doel 
kennis uit te wisselen en ter inspiratie 
te dienen voor overheidsorganisaties 
en overheidsmedewerkers. De motiva-
tie van de jury: “De koffiebranderij 
(Zuivere Koffie) is een overtuigende 
innovatie, omdat ze (gedetineerden en 
ex-gedetineerden) slim van binnen 
naar buiten begeleiden. Het gaat 
verder dan alleen het introduceren 
van een dag- en arbeidsritme, zegt de 
jury. Ze vindt ‘t mooi om te zien dat er 
zo veel vertrouwen wordt gegeven aan 
(ex-)gedetineerden, binnen en buiten 
de gevangenis. De innovatie pakt een 
groot maatschappelijk vraagstuk bij 
de kern aan en werkt écht anders dan 
organisaties die een soortgelijke 
aanpak hebben, via een mooie combi-
natie van een publieke organisatie 
(gevangenis) en sociale onderneming, 
door ex-gedetineerden gerund. De 
innovatie kan ook interessant zijn 
voor andere, gelijksoortige 
initiatieven. 
Zuivere Koffie biedt (ex-)gedetineerden 
een eerlijke kans op een succesvolle 
terugkeer in de samenleving. Zij 
leiden gedetineerden niet alleen op in 
de bajes maar helpen ook met het 
zoeken naar een gepaste functie na 
hun detentie. In de koffiebranderij in 
de Zaanbajes werken zeventig gemoti-
veerde gedetineerden aan het 
branden van koffiebonen. 
In de gevangenis leren de gedetineer-
den een ambacht, maar naast prakti-
sche vaardigheden en kennis ervaren 
ze ook hoe het is om ergens goed in te 
zijn en geloof in eigen kunnen te 
hebben. Essentiële eigenschappen om 
een succesvolle terugkeer in de 
samenleving een kans te geven.

Onveilig 
messenbeleid 
speelt dader 
in de kaart
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Zit uw ISD-maatregel muurvast?
Vraag nu snel een rechtbanktoet-
sing aan door mr drs F.G.J. Staals, 
strafrechtadvocaat te Amsterdam     
www.advocatenkantoorstaals.nl 

Mobiel 06.10913855 

'Scherp en Doordringend'

Mr. MARTIN IWEMA
Strafrecht en Detentierecht

ook pro deo  -  overal in het land

tel: 06 4640 5371
mail: iwema@fiadvocaten.nl

FeinerIwema Advocaten
Westersingel 50 B
3014 GV Rotterdam

De meeste mensen die ik inter-
view hebben de voorkeur voor een 
meer privé plek, maar jij vond het 
hier prima zo op het terras.

“Ja dat klopt, dit is een café van 
een vriendin, het is redelijk 
rustig op dit tijdstip en ik voel me 
ook wel op mijn gemak. 
Bovendien noemden ze mij als 
kind niet voor niets een kroeg-
baby.” (Lachend.)

Kroegbaby?

“Ja, mijn ouders waren echte 
levensgenieters, als kind gingen 
ze vaak uit eten en op stap. Ik 
werd dan soms boven in het café 
neergelegd om te slapen.”

Hoe was je jeugd eigenlijk, kun je 
ons een beeld schetsen van de 
gezin waarin je bent opgegroeid?

“Ik ben opgegroeid in een liefde-
vol gezin, met een broer en een 
zus uit de eerdere relaties van 
mijn ouders, zij zijn beide ruim 
tien jaar ouder dan ik. Op school 
merkte ik dat de dure schoenen 
en kleding die ik had, zorgde 
voor nare reacties. Toen ik dit 
thuis vertelde aan mijn vader zei 
hij: ‘Niks van aantrekken, vol-
gende keer trek je nog mooiere 
schoenen aan!’ Tegelijkertijd 
werd ik wel aangemoedigd door 
mijn vader om te werken, zo 
werkte ik als tiener al voor nog 
geen 3 euro per uur in een 
kledingwinkel.”

Een liefdevol gezin, maar toch 
ging het fout?

“Ja, ik kan het me nog goed herin-
neren, het was een paar dagen na 
mijn 15e verjaardag. Ik belde mijn 
vader nadat ik terugkwam van 
een schoolreisje, maar hij rea-
geerde kortaf, wat nogal onge-
bruikelijk was voor hem. Toen ik 
aankwam fietsen, zag ik agenten 
en mensen in burgerkleding, 
later begreep ik dat de laatstge-
noemden agenten van de FIOD 
waren. De grond zakte weg onder 
mijn voeten. Hij werd niet veel 
later bij een nachtelijk inval een 

week lang meegenomen voor 
verhoor. Thuis gingen we daarna 
eigenlijk door alsof er niks aan de 
hand was. Op school wisten ze 
het niet, ik hield het bewust 
geheim.”

“In de periode erna volgden er 
meerdere invallen op verschil-
lende kantoren, voornamelijk uit-
zendbureaus. De eerste inval was 
rond 2010, in de jaren daarna 
waren er veel onderzoeken, pas in 
2019 moest mijn vader de gevan-
genis in. Hij kreeg drie jaar 
waarvan één jaar voorwaardelijk, 
voor onder andere belastingont-
duiking en fraude.”

Een moeilijke tijd voor jullie als 
gezin?

“Dat zeker, financieel ging het 
hard bergafwaarts. De proble-
men stapelden zich op. In 2013 
was de financiële bodem bereikt, 
een jaar later gingen mijn ouders 
uit elkaar. Mijn vader dronk veel 
en mijn moeder had het ook 
moeilijk. Zij trok in een sociale 
huurwoning, maar bleef redelijk 
overeind.” 

Bleef je ondanks alles in contact 
met je vader?

“Jazeker, ik herinner me dat hij 
vlak voordat hij werd opgepakt 
nog bij mijn afstuderen was. Het 
ging slecht met hem; hij was 
eenzaam, diabeet, hartpatiënt, 
en dronk regelmatig van de 
namiddag tot de lichten uitgin-
gen. Ik, mijn vriendin en mijn 
vriendje, met wie ik nu getrouwd 

Annelyn Smit,  
oprichter Not My Crime

ben, gingen met hem mee toen 
hij zich moest melden. In eerste 
instantie vroegen ze mijn toen-
malige (Armeense) vriend met 
wie ik nu getrouwd ben, om zijn 
papieren en legitimatie, tot we 
duidelijk maakten dat het niet 
om hem, maar om mijn vader 
ging. We moesten erom lachen, 
vooral uit ellende. We riepen hem 
na, hou je sterk je komt er weer 
uit! 

Toen we weer buiten stonden 
moesten we alle drie huilen. Ik 
ging iedere week op bezoek, ook 
toen hij in hij zei dat ik niet 
moest komen. Ik zag dat hij het 
fijn vond en ik mistte hem ook. 
Mijn opa, zijn vader, werd niet 
lang daarna erg ziek en mijn oma 
was dementerend. Pijnlijk om in 
je laatste dagen heen te gaan met 
de wetenschap dat je zoon vast 
zit. Ondanks alle verdriet kon ik 
alsnog wel genieten van het 
leven, dat had ik van mijn vader. 
Ik herinner me nog dat toen hij 
uit noodzaak verbleef in een 
industriële locatie, dat ons niet 

weerhield om met een fles wijn, 
muziekje aan, te dansen op het 
industrieterrein.”

Not my crime…

“Maar wel ook mijn probleem. Ik 
ben begonnen met mijn organi-
satie omdat ik de relaties van 
gedetineerden wilde ondersteu-
nen. Het begon eigenlijk omdat ik 
zelf tegen dingen aanliep en 
dacht, ik los dit wel op, maar hoe 
doen anderen dat eigenlijk? Ik 
begon te schrijven en het groeide 
uit tot een website en een plat-
form voor lotgenoten. Ik spreek 
ook regelmatig in gevangenissen 
over de impact van detentie op 
relaties van gedetineerden, maar 
ook over het herstel en behoud 
van die relaties. Dus zowel prakti-
sche hulp alsook het delen van 
lief en leed.” 

Hoe gaat het nu met je vader?

“Mijn vader is inmiddels op vrije 
voeten en het gaat nu goed met 
hem. Toen hij net vrij kwam zat 
hij zonder inkomen en woning. 
Hij kon bij ons intrekken, en na 
een jaar had hij een eigen woning 
gevonden. Inmiddels heeft hij 
een eigen huis en heeft hij zelfs 
mij, en mijn man, geholpen bij 
het opzetten van ons bedrijf. Ik 
heb mijn vader weer terug! Ik heb 
gewacht tot hij terug was voordat 
ik ging trouwen. Ik zei tegen mijn 
vriend, denk maar niet dat je mij 
ten huwelijk kan vragen voordat 
hij vrij is.’”

Wil je nog iets delen met de lezers 
van de Bonjo?

“Tegen de jongens binnen wil ik 
in ieder geval zeggen, maak er 
het beste van en vecht voor wie je 
lief hebt!”

Voor iedereen die te maken heeft 
met een relatie in detentie of die in 
aanraking is gekomen met justitie 
en daar dagelijks mee moet dealen: 
https://notmycrime.nl / info@not-
mycrime.nl

Interview met Annelyn Smit, oprichter Not My Crime

Als familie van je 
wordt opgepakt

Bedel Bayrak

Annelyn Smit is een vrolijke twintiger die al op jonge leeftijd te maken kreeg met de 
gevolgen van detentie. Het was niet haar daad, maar de dader was haar lief en de 
gevolgen raakten vanzelfsprekend ook haar leven. Toch is zij niet weemoedig, kwaad 
of verdrietig. Integendeel, ze maakte er werk van en richtte Not My Crime op.

Ik heb mijn vader 
weer terug!

Nu wil ik relaties 
ondersteunen
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Niet alleen OM en reclassering kunnen deskundigen inschakelen

Zelf een gedragskundig 
onderzoek aanvragen

Vincent Borninkhof

Sinds een aantal jaren kunnen verdachten en veroordeelden zelf een 
rapportage of gedragsdeskundig onderzoek aanvragen. Bijvoorbeeld 
als zij een onderzoek wensen naar de mogelijkheden van schorsing 
van de voorlopige hechtenis. Of als zij een voorlichtingsrapportage 
willen ten behoeve van de inhoudelijke behandeling van hun strafzaak. 
Aan de inzet van een bureau dat zo’n onderzoek kan doen, zijn 
uiteraard kosten verbonden. Bespreek daarom bij de intake eerst of 
je niet toch (kosteloos) elders terecht kunt. 

Normaal gesproken bepaalt met 
name het Openbaar Ministerie 
(OM) of er een rapportage aange-
vraagd wordt, bijvoorbeeld bij de 
reclassering. Hetzelfde geldt voor 
onderzoeken door een psycho-
loog of psychiater. Deze onder-
zoeken worden doorgaans uitge-
voerd door het Nederlands 
Instituut voor Forensische 
Psychiatrie en Psychologie (NIFP), 
indien zij daartoe een opdracht 
krijgen van het OM. Minder 
bekend is, dat zulke onderzoeken 
ook op eigen initiatief mogelijk 
zijn. Een factor die daarbij een rol 
kan spelen is het risico op 
detentieschade. 

Vaak is er een aanloop
Vrijwel niemand pleegt zomaar 
en ineens delicten, zo vanuit het 
niets en zonder aanleiding. Dat 
heeft vaak een aanloop, hangt 
samen met iemands levensloop 
of specifieke gebeurtenissen in 
het leven van de verdachte/ver-
oordeelde. Het is om meerdere 
redenen voor iedereen die bij een 
strafzaak betrokken is, zinvol om 
daar meer over te weten en een 
verdachte of veroordeelde niet 
uitsluitend op zijn strafbare han-
delingen te beoordelen. En daar-
naast, iedereen die gedetineerd 
zit had buiten de gevangenis nog 
een eigen leven. Met bijvoorbeeld 
een partner en kinderen, werk of 

school, een sociaal netwerk, een 
woning enzovoort. 

Positieve factoren 
Delicten plegen mag niet en heeft 
daarom vanzelfsprekend gevol-
gen. Maar het is daarbij wel van 
belang om de persoonlijke 
omstandigheden van de ver-
dachte niet uit het oog te verlie-
zen. Want verliest de gedeti-
neerde deze positieve factoren 
door de detentie, dan maakt dat 
de kans op nieuw delictgedrag 
alleen maar groter. En dat is nou 
juist wat we graag voorkomen. 

Goede voorlichting aan de 
rechtbank/het Hof maar ook aan 
het OM en de advocaat, is vrijwel 
altijd zinvol. Zo kan een afgewo-
gen beslissing gemaakt worden 
tussen enerzijds de tenlastege-
legde feiten en anderzijds de 

actuele persoonlijke omstandig-
heden van de verdachte en de te 
verwachtte detentieschade. 
Uiteraard wordt in de rapporta-
ges ook aandacht besteed aan 
minstens zo relevante thema’s als 
risicotaxatie en het beoordelen 
van de wenselijkheid van bijvoor-
beeld behandeling of 
begeleiding. 

De zwijgende verdachte
Wanneer je verdacht wordt van 
een strafbaar feit en in voorlo-
pige hechtenis wordt genomen, 
heeft dat soms verstrekkende 
gevolgen en staat je leven even 
stil. Los van de stress en onzeker-
heden die dit met zich meebrengt 
word je ervan verdacht een delict 
te hebben gepleegd en is het 
prettig als je snel en goed bijge-
staan wordt door een strafrecht-
advocaat. Soms adviseert je advo-
caat om je op je zwijgrecht te 
beroepen. Dat is een essentieel 

recht van de verdachte. Je staat 
immers in je eentje tegenover 
grote en machtige instanties, 
zoals politie en OM. Juridische 

steun is dan onmisbaar. 
Het gevolg van deze ‘zwijgende 

proceshouding’ kan echter zijn 
dat de reclassering geen 
opdracht krijgt om een reclasse-
ringsadvies op te stellen. Of de 
reclassering krijgt wel een 
opdracht, maar stelt geen plan 
van aanpak en/of brengt geen 
advies uit. In de praktijk zie je 
vervolgens dat jonge jongens/
meisjes hun opleiding niet af 
kunnen maken, volwassen 
mannen/vrouwen hun baan en 
zelfs woning verliezen, relaties 
stuk lopen, enzovoort. 

Zwaardere verdenkingen
We hebben het hier vooral over 
verdenkingen van zwaardere 
feiten. Juist dan kan het van door-
slaggevend belang zijn als de 
betrokken instanties die over de 
zaak moeten oordelen op zijn 
minst kennis hebben genomen 
van de persoonlijke omstandig-
heden van deze verdachte. Een 
particulier bureau met deskun-
dige medewerkers biedt voorlich-
tingsrapportages en gedragsdes-
kundig onderzoek aan in het 
strafrecht, of andere zaken 
waarbij risicotaxatie en professio-
nele voorlichting gewenst zijn. 
Te denken valt ook aan IND-
kwesties (Immigratie- en 
Naturalisatiedienst), v.o.g.-afwij-
zingen (verklaring omtrent 
gedrag) en gratieverzoeken. 

Vincent Borninkhof is werkzaam is 
werkzaam als adviseur/rapporteur 
bij Forensisch Maatwerk.  
Dit bureau is bereikbaar op  
085-6207085 of online op  
www.forensischmaatwerk.nl.

Niet alleen 
strafbare 

feiten tellen

Aan zwijgen  
kan een  

risico zitten

Proactieve 
nazorg in 
Rotterdam

Nazorg voor gedetineerden 
verschilt per gemeente, maar 
Rotterdam onderscheidt zich 
door proactieve benadering 
van zijn bewoners in en na 
detentie. Onder leiding van 
Kemal Orhan werkt een team 
specialisten aan detentie en 
re-integratie in het Zorg- en 
Veiligheidshuis Rotterdam-
Rijnmond. Zij nemen contact 
op met Rotterdammers zodra 
die in detentie komen, om te 
bespreken wat nodig is voor 
hun terugkomst na de deten-
tie. Zo inventariseren ze essen-
tiële behoeften als huisves-
ting, werk en inkomen, ID 
bewijs, schulden, netwerken, 
zorg en onderwijs. Dit resul-
teert in een persoonlijk re-
integratieplan dat de weg 
wijst naar gemeentelijke 
diensten.

Het nazorgteam in 
Rotterdam biedt ondersteu-
ning aan twee- tot driedui-
zend Rotterdammers die jaar-
lijks vrijkomen, wat heeft bij-
gedragen aan een significante 
daling in recidive. Bovendien 
faciliteert Rotterdam de re-
integratie door vrijkomende 
gedetineerden te voorzien van 
een startkapitaal voor 
huisinrichting. 

Rotterdam heeft ook een bij-
zonder daklozen-project: 
‘Housing First’. Dit is bedoeld 
voor mensen die langer dan 
drie jaar dakloos zijn, ouder 
dan 27 en bij wie andere hulp-
verleningstrajecten mislukt 
zijn. Voor hen regelt de 
gemeente een huis. 
Voorwaarden: (1) je betaalt je 
huur, (2) je bent een goede 
buur en veroorzaakt dus geen 
overlast, (3) je werkt mee, dus 
je laat je begeleiders binnen 
als die aanbellen. Deze alom-
vattende benadering illus-
treert de toewijding van 
Rotterdam aan een succesvolle 
terugkeer van haar burgers in 
de maatschappij
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mr. J.M.C. van Gorkum is gespecialiseerd 
in Jeugdrecht en heeft jarenlange ervaring 
met zaken betreffende: 

• OMGANG • ONDERTOEZICHTSTELLING
• ERKENNING • UITHUISPLAATSING
• GEZAG

Zij treedt op in het gehele land, 
ook op basis van toevoeging (pro deo).

073 8200 953
www.advocatenkantoorvangorkum.nl

Dini van het Noorden 
is vrijwilligster in een 

Penitentiaire Inrichting. 
Ze schrijft over haar 

vrijwilligerswerk en daaraan 
verwante onderwerpen.

Met het eind van het jaar in zicht is het tijd voor een 
korte terugblik. En ik kan naar eer en geweten zeggen 
dat ik bijzondere en mooie herinneringen kan koesteren 
wat betreft mijn vrijwilligerswerk. Dat ligt niet alleen 
aan mijn werk als taalmaatje, maar óók aan de goede 
sfeer op afdeling Onderwijs. Het is er nooit saai, en er 
wordt regelmatig gelachen. 

Mensen in 
mijn 
omge-
ving 
begrijpen 
niet altijd 
waarom 

ik in een P.I. werk, terwijl zoveel 
andere organisaties om vrijwilli-
gers zitten te springen. Dat mag 
zo zijn, maar ik heb hier voor 
gekozen en dat bevalt me prima. 
Want het werk als bezoek-vrijwil-
ligster en taalmaatje is mooi en 
boeiend en heeft mij veel geleerd 
over het leven achter de tralies. 
Voor degenen die het nog niet 
wisten: dat leven is voor gedeti-
neerden echt geen hopsasa en 
tralala. En een P.I. is ook geen 
hotel, zoals veel mensen buiten 
de muren denken. Iemand die 
vastzit is niet alleen zijn vrijheid 
kwijt. Hij heeft doorgaans ook 
grote zorgen. 

Veel getob
In de jaren dat ik in de P.I. over de 
vloer kom, heb ik gemerkt dat er 
getobd wordt over het gezin, het 
werk, over schulden, onderdak 
na de detentie, en ga maar door. 
Hoewel de meeste gedetineerden 
doorgaans dezelfde zorgen 
hebben is het niet altijd gemak-
kelijk die zorgen met elkaar te 
delen. Men heeft aan de eigen 
sores wel genoeg, per slot. Vaak 
zijn vooral de nachten zwaar. 

Alles lijkt moeilijker als het 
donker is. De slaap wil niet 
komen, de onrust is groot. Een 
depressie ligt op de loer. In de 
loop der jaren heb ik met diverse 
gedetineerden gesproken die 
depressief waren. Er is ooit een 
onderzoek geweest waaruit bleek 
dat psychiatrische klachten drie 
á vier keer vaker voorkomen bij 
mensen met een licht verstande-
lijke beperking. En er zijn ver-
scheidene gedetineerden met 
een licht verstandelijke beper-
king in de P.I’s. Een kwetsbare 
groep, waar best meer aandacht 
aan mag worden geschonken. 

Luisteren en meeleven
Natuurlijk zijn er in de P.I’s pro-
fessionele hulpverleners zoals 
psychiaters en psychologen. En 
er zijn geestelijk verzorgers bij 
wie gedetineerden hun zorgen 

kwijt kunnen. De vrijwilligers 
bieden vooral aandacht. 
Problemen oplossen kunnen zij 

doorgaans niet, en dat is ook niet 
hun taak. Daar zijn professionals 
voor. Maar zonder oordeel luiste-
ren naar de zorgen en oprecht 
meeleven, dat kan wel. Er zijn 
overigens ook vrijwilligers die in 
de nazorg werken en daarmee 
van groot belang kunnen zijn 
voor ex-gedetineerden. Zij bieden 
niet alleen een luisterend oor, 
maar helpen mee bij praktische 
zaken zoals bijvoorbeeld 
woninginrichting.

Onlangs zei een gedetineerde 
hoe fijn het was als iemand vroeg 
hoe het met hem ging. Die 
opmerking raakte me. Dat zo’n 
vraag, die voor de meeste mensen 
zo gewoon is, voor gedetineerden 
zo bijzonder kan zijn. 

Ouder Kind Detentie
Vrijwilligers die in een P.I. 
werken zijn verbonden aan een 
vrijwilligersorganisatie. En 
tijdens vergaderingen van onze 
organisatie valt mij altijd weer de 
betrokkenheid van de vrijwilli-
gers op. Ook dit jaar weer. Een 
voorbeeld: In de nazomer werd 
een datum bekend gemaakt voor 
de grote landelijke vrijwilligers-
dag van de organisatie. Een paar 
collega-vrijwilligers hadden 
graag naar de vrijwilligersdag 
toe gewild, maar ze waren ver-
hinderd. Want die vrijwilligers-
dag viel op een O.K.D.-dag, Ouder 
Kind Detentie. Een dag waarop 
vaders en hun kinderen elkaar 
niet in de bezoekzaal ontmoeten, 
maar in een zaal waar leuke acti-
viteiten zijn georganiseerd. 
Samen koekjes bakken, spelletjes 
doen enzovoort. Dat zijn onmis-
bare dagen voor de vaders en de 
kinderen. En daarom brengen 
koste wat kost O.K.D.-vrijwilligers 

de kinderen naar hun vader. Met 
hart en ziel. Dan maar niet naar 
de vrijwilligersdag. 

Luisteren naar elkaar
Er wordt mij dus weleens 
gevraagd waarom ik vrijwilli-

gerswerk doe in een P.I. (Als ik in 
een flauwe bui ben, zeg ik 
weleens: “Ach, het houdt me van 
de straat”.) Maar meestal zeg ik 
dat ik het mooi werk vind. En dat 
ieder mens zijn eigen verhaal 
heeft. En dat gedetineerden ook 
mensen zijn. Trouwens, ik vind 
dat we sowieso echt wel wat beter 
naar elkaar mogen luisteren in 
deze ‘Ik-cultuur.’ Oók naar het 
verhaal van gedetineerden, en 
óók naar gedetineerden met een 
licht verstandelijke beperking. 

Misschien is daarom ‘beter 
luisteren naar elkaar’ een goed 
voornemen voor het nieuwe jaar. 
Het kost niets, en het is echt niet 
zo moeilijk om je in het verhaal 
van een ander te verdiepen. 
‘Goed luisteren is een kunst,’ zei 
iemand laatst. Misschien is dat 
ook wel zo. De schrijfster Connie 
Palmen heeft het ooit zó gefor-
muleerd: “Goed luisteren vereist 
inleving en het achterwege laten 
van vooroordelen.” En daar heb 
ik niets meer aan toe te voegen.

De kunst van goed luisteren
Dini van het Noorden

Wie vastzit is 
meer dan zijn 
vrijheid kwijt

Alles lijkt 
moeilijker als 
het donker is
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Voortgang heroriëntatie van de straf

Het levenslange van levenslang
Van de redactie

De Raad voor Strafrechttoepassing en jeugdbescherming adviseert over 
levenslang. Het is al een tijdje aan de gang: de heroriëntatie op het levenslange 
van levenslang. De nu demissionaire minister Weerwind heeft er behoorlijke 
voortgang in gemaakt, over hoe om gegaan moet worden met levenslang. Forum 
Levenslang heeft daar ongetwijfeld een belangrijke rol in gespeeld. Weerwind 
heeft de RSJ gevraagd daar een advies over uit te brengen. Dat advies is er nu. 
Het gaat over de invulling van de levenslange gevangenisstraf tot het moment 
van herbeoordeling. 

De herbeoordeling van de levens-
lange gevangenisstraf hangt 
samen met het uitgangspunt dat 
ook levenslanggestraften een 
perspectief op vrijlating moeten 
hebben. Dat vereiste volgt uit de 
jurisprudentie van zowel het 
Europees Hof voor de Rechten 
van de Mens als de Hoge Raad. 
Dat betekent niet dat een levens-
langgestrafte een garantie heeft, 
dat hij op enig moment (voor-
waardelijk) in vrijheid wordt 
gesteld. Daarvan kan pas sprake 
zijn als verdere onvoorwaarde-
lijke tenuitvoerlegging van de 
levenslange gevangenisstraf 
‘geen redelijk strafrechtelijk doel 
meer dient’. 

Gratie kan - na 27 jaar
Op dit moment is in het vereiste 
perspectief voorzien door een 
procedure waarbij de minister – 
namens de Kroon – na 27 jaar 
detentie beslist of de levenslang-
gestrafte in aanmerking komt 
voor ambtshalve gratie. In 2022 
adviseerde de RSJ al om deze 
beslissing bij de rechter te leggen. 
Dat heeft de minister aangekon-
digd te gaan doen. Dat veronder-
stelt wel een wetswijziging 
waarbij de rechter beslist over 
voorwaardelijke invrijheidstel-
ling van levenslanggestraften. De 
RSJ realiseert zich – zo lezen we in 
het advies – dat de levenslange 
gevangenisstraf slechts wordt 
opgelegd bij zeer ernstige delic-
ten met grote impact voor slacht-
offers en nabestaanden. Dus zal 
er bij iedere beslissing een balans 
gezocht moeten worden tussen 
de belangen van slachtoffers en 
nabestaanden en die van de 
levenslanggestrafte. 

Re-integratiefase
De RSJ stelt voor, dat voorafgaand 
aan de herbeoordeling de levens-
langgestrafte wordt toegelaten 
tot de zogenaamde re-integra-
tiefase, waarin hij zich concreet 
kan voorbereiden op de herbe-
oordeling. Om te voorkomen dat 
de levenslanggestrafte op het 
moment van eventuele toelating 
tot de re-integratiefase verre-
gaand vervreemd geraakt is van 
het leven buiten de gevangenis 
en de samenleving, is een brede 

invulling van de resocialisatie 
nodig met betekenisvolle activi-
teiten. Dus niet alleen maar toe-
kijken en niets doen zoals nu de 
praktijk is, maar de gedetineerde 
concreet betrekken bij activitei-

ten. Daarbij moet rekening 
worden gehouden met de fases 
die de levenslanggestrafte door-
maakt zoals het accepteren van 
het vonnis, veroudering en de 
ontwikkeling van de gezondheid. 
Dat is een kwestie van maatwerk, 
wat alleen mogelijk is op basis 
van goede monitoring van het 
gedrag en de ontwikkeling van 
de gedetineerde en de veilig-
heidsrisico’s. Daarom adviseert 
de RSJ de levenslanggestrafte 
iedere vijf jaar uitgebreid te laten 
onderzoeken door onafhanke-
lijke gedragsdeskundigen. 

Vijf jaar vóór het besluit
Re-integratie na een lange deten-
tie is een langdurig proces. Dat 
vereist voldoende tijd om gecon-
troleerd en stapsgewijs te 
kunnen wennen aan geleidelijk 
toenemende vrijheden. De RSJ 

adviseert daarom de re-integra-
tiefase tenminste vier jaar maar 
bij voorkeur vijf jaar voorafgaand 
aan het herbeoordelingsmoment 

te starten. Deze langere periode 
is van belang om tot een goed 
onderbouwd advies voor de her-
beoordeling te kunnen komen, 
op grond van voldoende informa-
tie over het gedrag van de levens-
langgestrafte en de risico’s

Beslissing met impact
Toelating tot de re-integratiefase 
is een beslissing met groot 
gewicht voor zowel de levens-
langgestrafte als de slachtoffers 
en nabestaanden. Die worden 
immers geconfronteerd met 
mogelijk aan de gedetineerde 
verleende vrijheden. Over toela-
ting tot die re-integratiefase 
beslist nu de minister, op basis 
van een (zwaar)wegend advies 
van het Adviescollege levenslang-
gestraften. De RSJ adviseert om 
ook deze beslissing bij de rechter 
te leggen, die daarbij dan het 
onafhankelijk advies van het 
Adviescollege levenslanggestraf-
ten betrekt. 

Rechter gaat beslissen
De rechter en niet de minister 
heeft de expertise om alle belan-
gen te wegen en doet dit vanuit 
een onafhankelijke positie. De 
minister blijft verantwoordelijk 
voor de tenuitvoerlegging van de 
re-integratie en de beslissingen 
die in dat kader worden 
genomen. De RSJ adviseert voor-
afgaand aan iedere beslissing 
over toelating tot de re-integra-
tiefase. Een van de daarbij gehan-
teerde criteria betreft de impact 
op de slachtoffers en nabestaan-
den. Omwille van een nauwkeuri-
ger weging daarvan adviseert de 
RSJ dit criterium op te splitsen in 
twee afzonderlijke criteria: ‘ver-
gelding’ en ‘belangen van slacht-
offers en nabestaanden’. 
Aanpassing van de andere crite-
ria – risico op recidive, gevaarlijk-
heid van het delict en het gedrag 
en de ontwikkeling van de levens-
langgestrafte – is volgens de RSJ 
niet nodig. Of dit advies ooit uit-
werking krijgt in de werkelijk-
heid is maar zeer de vraag. 
Weerwind heeft er wel oren naar, 
maar doordat er wetswijziging 
nodig is, wordt het een zaak van 
de nieuwe Tweede Kamer. En dat 
betekent: afwachten.

Belangen van 
nabestaanden 

wegen mee

Niet de minister 
maar de rechter 
beslist voortaan

TON BASTINGS

De hemel of de hel?
Mensen die nooit in de gevangenis komen, leken dus, zijn 
voor hun beeldvorming over gevangenissen aangewezen 
op de media. Voor wat de dagbladen betreft, ga je af op de 
‘objectieve kwaliteitskranten’ en niet op ‘sensatiebeluste 
dagbladen’. Toch kun je je daar ook lelijk in vergissen. Na het 
lezen van berichten in Trouw en NRC over een van de grootste 
Europese gevangenissen, Wandsworth in Londen, blijf je in 
vertwijfeling achter. Is het er nu echt zo gezellig (NRC) of is 
het een verouderde overbevolkte gevangenis in beroerde 
staat? (Trouw) 

Begin september 
berichtte Trouw 
onder de kop 
‘Vlucht terreur-
verdachte toont 
verval Britse 
gevangenissen’ 

over de sensationele ontsnap-
ping van Daniël K. uit 
Wandsworth. De 21-jarige ter-
reurverdachte snoerde zichzelf 
vast onder een bestelbus die 
voedsel rondbracht en ont-
snapte. Een klassieker. 

Oppositiepartij Labour 
greep de ontsnapping aan voor 
harde kritiek op de 
Conservatieve regering. 
Volgens de Minister van 
Justitie Chalk komt het nog 
maar zelden voor dat een gede-
tineerde vlucht, maar tegelij-
kertijd beloofde de bewinds-
man diepgravend onderzoek 
naar de toedracht van de ont-
snapping en naar de vraag 
waarom de terreurverdachte 
niet in een strenger beveiligde 
gevangenis zat. “Er mag geen 
steen onberoerd worden 
gelaten om tot de bodem te 
komen van wat er is gebeurd”. 

In moreel verval en vol 
ongedierte
Volgens Trouw zijn veel peni-
tentiaire inrichtingen in 
Groot-Brittannië oud en verke-
ren ze in beroerde staat. 
Wandsworth dateert van 1851. 
Volgens het laatste inspectie-
rapport waaruit de Times 
citeerde is het een verkrui-
melde en overbevolkte gevan-
genis in moreel verval en vol 
ongedierte. Oud-
gevangenisdirecteur Ian 
Acheson beweert dat men in 
Wandsworth niet eens in staat 
is om de vuilnisbakken te 
ledigen. Ook vraagt Acheson 
zich vertwijfeld af hoe het in 
godsnaam mogelijk was dat 
Daniël K. in de keuken werk-
zaam was. Dat levert grote vei-
ligheidsrisico’s op, omdat je 
daar met messen werkt. 
“Voeren ze daar wel een effec-
tieve risicobeoordeling uit?”, 
aldus Acheson.

De NRC schetst een maand 
later een totaal ander beeld 
van de gevangenis van 
Wandsworth. De krant 
berichtte begin oktober onder 
de kop ‘Het was ook gezellig in 
de gevangenis’ over theaterma-
ker Nic Bruckman, die er voor 
zijn theatervoorstelling ‘Vast’ 
elf maanden lang werkte als 
cipier. Om vooronderzoek te 
doen. 
In zijn stuk gaat een cipier een 
intieme relatie aan met een 
gevangene. In Wandsworth 
waren namelijk een aantal 
cipiers ontslagen, omdat ze 
relaties hadden met gevange-
nen. Zijn conclusie:  
“Het was ook vaak best gezel-
lig, het had iets huiselijks. 
Maar misschien kijk ik ach-
teraf ook wel met een roze bril 
naar Wandsworth”, aldus 
Bruckman. Wie de voorstelling 
over Wandsworth door die 
roze bril wil zien, kan tot en 
met 16 december in 
Amsterdam terecht en daarna 
in andere Nederlandse steden. 

Klopjacht in Kingston

Hoe liep het eigenlijk met 
Daniël K. af? Die werd de dag 
na zijn ontsnapping na een 
intensieve klopjacht in de 
Londense wijk Kingston inge-
rekend. Hij was in zijn opval-
lende gevangeniskledij met 
rood-wit geblokte broek een 
gemakkelijk doelwit. Je moet 
ook overal aan denken als je de 
benen neemt.

Toch blijf je als leek met de 
nodige vragen achter. Zou 
Daniel K. zich ook hebben vast-
gesnoerd onder die bus als het 
echt zo gezellig en huiselijk 
was in Wandsworth? Of is hij 
vanwege de rattenplaag 
Wandsworth ontvlucht? Mocht 
de voorstelling wat te gezellig 
overkomen, dan kan 
Bruckman altijd nog overwe-
gen de sensationele ontsnap-
pingsscene van Daniël K. in 
zijn stuk te integreren. En 
anders vragen we de Telegraaf 
maar eens om een kijkje in 
Wandsworth te gaan nemen.

COLUMN
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Op basis van de 
Tijdelijke 
Experimentenwet 
rechtspleging ging 
al in 2021 een 

nieuwe proef in werking onder 
het adagium ‘Mensen met een 
probleem willen niet per se een 
rechtszaak, maar een oplossing. 
En dan het liefst een oplossing 
die eenvoudig, snel en goedkoop 
is’. In Canada bestaat een ver-
plichte online geschillenbeslech-
ting in civiele zaken. Nadat 
rechtszoekenden gehoord zijn, 
beslist een deskundige. Online, 
dat wel. Dat maakt toegang tot 
professionele geschillenbeslech-
ting inderdaad eenvoudiger, 
sneller en goedkoper. 

Het is de bedoeling dat 
buurtrechters naar de mens 
achter de rechtszaak kijken. 
Rechters komen uit hun Paleizen 
van Justitie om in de wijk te 
kijken hoe problemen het best 
aangepakt kunnen worden. Ze – 
de buurtrechters – zoeken met 
andere partijen in de wijk naar 
oplossingen. Praten en bemidde-
len zijn de instrumenten en niet 
het gebruikelijke model van bin-
dende vonnissen. 

Wijkrechter, videorechter, 
regelrechter
Het Advocatenblad van oktober 
2023 constateert dat de 
buurtrechters als paddenstoelen 
uit de grond schieten. In vele 
vormen en kleuren. Den Haag 
kent de wijkrechter. Die moet 
kleine burengeschillen en over-
lastkwesties oplossen. In een 
wijkgebouw of buurtcentrum 
zitten een rechter en een griffier 
aan tafel voor een soort huiska-
mergesprek. Pas als ze er niet uit-
komen, komt de rechtbank in 
beeld. De Rechtbank Noord 
Nederland kent de videorechter. 
Via een videoverbinding doet de 
videorechter uitspraken. 

Dan hebben we de regelrech-
ter voor kwesties rondom het 
gezin. Politie, gemeente, open-
baar ministerie, raad voor de kin-
derbescherming, reclassering 
werken samen om problemen 
rond huiselijk geweld maar ook 
om andere familiezaken op te 
lossen. Een rechter is de spil. Een 
ander voorbeeld is het community 
court waarbij de rechtbank Oost 
Brabant samen met de gemeente 

Eindhoven zich richt op straf-
recht. Ook daar is de kern dat de 
rechtspraak in de buurt plaats 
vindt. Er is samenwerking met de 
lokale overheid en veiligheids-
partners. Zo heeft het instituut 
buurtrechter vele vormen. 

Waar gaan de zaken over?
Het gaat altijd om kleine rechts-
zaken met soms grote implica-
ties. Schulden, conflicten in het 
gezin of tussen ex-partners, 
schoolverzuim, kleine strafbare 
feiten. Net als de rechter in de 
rechtbank kan de buurtrechter 
straffen opleggen en beslissingen 
nemen waar de bewoner zich aan 
moet houden. Hij kan ook bemid-
delen, zonder dat het al tot een 
rechtszaak komt. Een buurtrech-
ter kan in een oplossingsgericht 
gesprek knopen doorhakken, 
maar alleen als alle betrokkenen 
tevoren beloven zich aan de uit-
spraak te zullen houden. Een 
resultaat moet zijn dat het maat-
schappelijke welzijn in de wijken 
wordt verbeterd. 

Jose Kapteijns van het project 
wijkrechtspraak Oost Brabant 
zegt het zo: ‘”We werken nauw 
samen met ketenpartners om 
mensen met multiproblematiek 
op maat gesneden en doelgericht 
op weg te helpen. Verdachten 
moeten actief met afspraken en 
hulp(verlening) aan de slag. 
Wijkrechtspraak is erop gericht 
dat zij een beter toekomstper-
spectief hebben en dat meer rust 
en stabiliteit in hun gezinsleven 
en omgeving wordt gecreëerd”. 
(www.rechtspraak.nl, oktober 
2023). 

Hoe gaat zo’n buurtzitting?
In Amsterdam kwam de 

commissie algemene zaken in 
maart dit jaar tot de conclusie 
dat de buurtrechter in een vroeg 
stadium oplossingsgericht en 
herstelgericht kan interveniëren 
waar het gaat om leefbaarheid, 
inkomen en/of veiligheid. Zo zijn 
er in de wijk Venselpolder, ten 
noordwesten van de Bijlmermeer, 
inmiddels vijf buurtrechters aan 
de slag. Los van die commissie 
was er al in 2021 begonnen met 
de buurtrechter. Er zijn drie 
wekelijkse zittingen en ‘preven-
tieve gesprekken’. In 2022 waren 
er 17 strafzittingen, naast incasso-
zittingen en 
schoolverzuimzittingen. 

Nieuwgierig geworden besloot 
ik naar zo’n buurtzitting te gaan. 
Om de sfeer te snuiven. Wat me 
beviel was de informele opstel-
ling. Niet de rechter en de officier 
van justitie die uit de hoogte op 
je neerkijken en daarbij het prin-
cipe van machtsuitoefening 
gebruikt. Nee, een eenvoudige 
tafel waaraan de buurtrechter, de 
mevrouw van het openbaar 
ministerie, de verdachte en even-
tueel zijn advocaat zitten. 

Dat zou ook zo moeten in 
gewone rechtszaken, het zou heel 
wat getouwstrek schelen. De 
rechter en de mevrouw van het 
openbaar ministerie hebben wel 
hun toga aan. Daarover zou je 
nog kunnen nadenken of dat 
machtsvertoon nodig is. Verder is 
in de zaal iemand van het maat-
schappelijk werk aanwezig en 
ook nog van de reclassering, 
zodat er snel geschakeld kan 
worden. In principe woont ieder-
een die op de zitting aanwezig is, 
in het postcodegebied. Op mijn 
vraag of mevrouw de rechter er 
ook woont, kwam een ontken-
nend antwoord. Dat is misschien 
ook wel verstandig. 

Rol voor ‘t buurtteam
Er kwamen in mijn aanwezigheid 
twee gevallen langs. Bij het eerste 
ontbrak de verdachte. Er was ook 
geen advocaat namens hem. Een 
gevalletje belediging agenten. Er 
volgt in zijn afwezigheid een 
boete. In het tweede geval was er 
meer zichtbaar. Nu wel met een 
advocaat. Een gevalletje winkel-
diefstal. De verdachte is lang aan 
het woord. Er wordt goed naar 
hem geluisterd. Er is veel met 
hem aan de hand. “Dat moet 

worden uitgezocht”, oordeelt 
mevrouw de rechter. Verdachte 
wordt geadviseerd – nou ja, eigen-
lijk opgedragen – om “met het 
buurtteam te gaan zitten”. De 
bedoeling is dat er op die manier 
een toekomst voor de man komt, 
die duidelijk veel problemen 
heeft. De buurthulp is beschik-
baar. “Op een ander moment 
wordt met de zitting 
doorgegaan.” 

Herstelgericht recht
Hier zie je inderdaad wat met de 
buurtrechter bedoeld wordt, met 
het instituut. Er wordt gezocht 

naar een oplossing en niet 
meteen naar een veroordeling. 
Doordat buurthulp in de zitting-
zaal zit, kunnen er meteen 
afspraken gemaakt worden. Dat 
is in een officiële rechtszaal lasti-
ger, alleen al doordat daar de pro-
cedures meer vastliggen. Het is 
nog wel de vraag – denk ik – hoe 
ingewikkelde zaken op deze 
wijze afgehandeld kunnen 
worden. Maar vanuit de optiek 
van herstelgericht recht is er veel 
voor het instituut van de de 
buurtrechter te zeggen.

Van burengeschillen tot overlastkwesties

De buurtrechter voorziet 
in een behoefte

‘Het mooie aan de buurtrechter is dat je je probleem op een heel eenvoudige manier aan de rechter 
kunt voorleggen. Waarom moeilijk doen, als het makkelijk kan?’, zei staatssecretaris Dekker toen het 
buurtrechterschap deel werd van de echte rechtspraak. Inmiddels zijn we twee jaar verder en blijken 

buurtrechters al op heel wat plekken actief. Een eerste blik op hun werkzaamheden.

Jaap Brandligt

Ook de toga’s 
kunnen 

achterwege  
blijven

Het gaat  
vooral om 

oplossingen

Huis van 
Herstel mag 
blijven
De pilot Huis van Herstel van 
de PI Almelo mag voorlopig 
blijven. Dit is het resultaat van 
een aangenomen motie in de 
Tweede Kamer. Een mooi 
resultaat waardoor een waar-
devol project niet wordt afge-
blazen. Eerder had de minister 
besloten ermee te stoppen. 
Het was en blijft een breed 
gedragen project in de 
Achterhoek. Er is gesproken 
met de gemeenten Almelo en 
Enschede (namens de 14 
betrokken Twentse gemeen-
ten), met de reclassering, met 
DJI en de manager van de 
pilot. Samen hebben zij afspra-
ken gemaakt over de 
verlenging.

Het blijft wel een pilot 
heten. Klaarblijkelijk is er bij 
de minister nog niet vol-
doende duidelijkheid over nut 
en noodzaak van het Huis van 
Herstel. Er komt een verlen-
ging van twee jaar met een 
financiële bijdrage vanuit het 
ministerie van Justitie en 
Veiligheid. Vanaf 2026 is er 
geen bijdrage meer vanuit het 
ministerie. Daar zal de crux 
wel zitten, het geld. Het is dan 
aan de Twentse gemeenten of 
zij wel of niet door willen gaan 
met het Huis van Herstel. 
Uiterlijk in juli 2025 geven de 
gemeenten daar duidelijkheid 
over. De mogelijkheid om 
gedetineerden op deze locatie 
te plaatsen als bewoner van 
een Beperkt Beveiligde 
Afdeling blijft dus bestaan. 
Vanuit dit BBA-label kunnen 
gedetineerden in de laatste 
fase van hun gevangenisstraf 
geleidelijk aan re-integreren 
in de maatschappij. Waar 
mogelijk zijn dit regionale 
plaatsingen, zodat de gedeti-
neerden kunnen werken in de 
regio waar zij daarna (weer) 
gaan wonen. Uitgangspunt 
blijft om Twentse gedetineer-
den met multi-problematiek 
in het Huis van Herstel te 
plaatsen.
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Ingezonden bijdrage van een bezorgde burger

‘De gevangenis is geweld’
Elice

Bij de P.I. Alphen aan de Rijn werd op zaterdag 11 november een demonstratie gehouden door een aantal 
mensen die de gevangenen én de buitenwereld wilden tonen dat zij compassie met hen hebben en zich 
hun lot aantrekken. Een van de demonstranten stuurde ons een uitgebreid betoog, waarin zij uitlegt 

waarom het instituut gevangenis niet deugt. De redactie van deze krant besloot om het stuk integraal 
te publiceren. De auteur, Elice, is werkzaam als sociaal werker met dak- en thuisloze mensen. Zij noemt 
zich tevens ‘een anarchiste die zich onder meer bezighoudt met acties tegen het gevangeniswezen’. Elice 

beargumenteert in deze bijdrage zeven vaststellingen, die ze in hoofdletters weergeeft.

Dit is een stuk in solidariteit met alle 
mensen die opgesloten zitten door het 
hele land. Voor de mensen in het zoge-
naamde ‘Huis van Bewaring’ die drie 
maanden in voorarrest worden vastgezet 
nog voordat een rechter hen überhaupt 
schuldig heeft bevonden. Voor hen die 
onder de disproportionele ISD-maatregel 
(Inrichting Stelselmatige Daders) 
maanden worden opgesloten, in de prak-
tijk vaak voor kleine vergrijpen als win-
keldiefstal. Voor de mensen in de EZV’s, 
de zogenaamde ‘extra zorgvoorzienin-
gen’, alsof zorg en gevangenis ooit samen 
zouden kunnen gaan. Voor de mensen 
die ‘beheersproblematisch zijn’, zij die 
onder extra toezicht zijn geplaatst en zij 
die in isoleercellen zijn weggestopt. Voor 
iedereen die maanden of jaren onder-
worpen wordt aan de gevangenisregimes 
van de DJI: jullie zijn niet vergeten.

DE WET CRIMINALISEERT ARMOEDE 
EN DIENT DE RIJKEN 

We zijn in solidariteit omdat wij niet 
geloven in de gevangenis als een oplos-
sing voor geweld en omdat we niet 
geloven in criminaliteit als een persoon-
lijke kwestie. Schade vindt niet plaats in 
een vacuüm, geweld staat niet los van de 
sociale, politieke en economische 
context. Van de grofweg 800 duizend 
misdrijven in 2022 waren meer dan de 
helft vermogensdelicten, denk hierbij 
aan winkeldiefstal, heling, inbraak, ver-
valsing etc. En van de meer dan 30 
duizend mensen die vorig jaar vastzaten, 
had ongeveer de helft een niet-westerse 
achtergrond. 

Deze cijfers zijn geen toeval. Dat wat 
criminaliteit wordt genoemd hangt sterk 
samen met het beschermen van bezit, 
met economische klasse, met discrimi-
natie en racisme, kortom met ‘wie mee 
mag doen en wie niet’. Denk bijvoorbeeld 
aan hoe je in bepaalde wijken meer 
blauw op straat ziet of aan hoe door 

etnisch profileren van de politie een 
bepaalde groep mensen vaker in aanra-
king komt met politie. 

De wet beschermt de heersende klasse 
en straft diegene die slachtoffer is van 
een beleid dat ongelijkheid creëert. Een 
beleid dat de afgelopen jaren zaken als 
huisvesting, basiszorg, jeugdzorg en edu-
catie niet als prioriteit heeft gehad. Het 
feit dat vorig jaar 30 tot 63 procent van de 
mensen werkloos was bij binnenkomst 
in de PI zou ons tot nadenken moeten 
zetten, dat 54 tot 80 procent schulden 
had en 7 tot 19 procent dakloos was ook. 
Zoals dichter Anatole France ooit iro-
nisch opmerkte: ‘De wet heeft gelijkheid 
zo hoog in het vaandel staan dat het in 
alle eerlijkheid zowel rijk als arm ver-
biedt onder bruggen te slapen, om op 
straat te bedelen en om brood te stelen.’

DE GEVANGENIS IS GEBASEERD OP DE 
UITZONDERING 

De meeste mensen in gevangenissen zijn 
geen massamoordenaars of seriever-
krachters. Toch lijken veel mensen buiten 
de gevangenis deze indruk wel te 
hebben. Het huidige strafrechtelijke 
systeem is gebaseerd op de extreemste 
gevallen van geweld, stelt activiste 
Mariama Kaba verontwaardigd. In plaats 
van beleid te baseren op de acties van een 
minderheid, zou het collectieve belang 
vooropgesteld moeten worden. Ons col-
lectieve belang is er niet mee gediend om 
mensen maanden of jaren af te zonderen, 
op te sluiten en te onderwerpen aan con-
trole en geweld. Bijna iedereen komt ook 
ooit weer vrij. Gevangenissen garande-
ren alleen dat iemand die ooit wanhopig 
en gewelddadig was, na vijf of tien jaar 
isolatie van de samenleving nog wanho-
piger en gewelddadiger zal zijn. 

DE GEVANGENIS CREËERT EEN 
GEVOEL VAN SCHIJNVEILIGHEID 

Dat het merendeel van de mensen die 
schade berokkenen nooit in een gevange-
nis belandt voor die schade, zou ons aan 
het denken moeten zetten over de effecti-
viteit van de gevangenis bij het voorko-
men van geweld. De realiteit is ook, dat 
veel mensen die te maken krijgen met 
geweld geen aangifte doen bij de politie 
en dat als ze dat wel doen, ze geen steun 
krijgen of opnieuw getraumatiseerd 
worden. Strafrecht geeft weinig om het 
leed en de wensen van het slachtoffer. We 
moeten ons daarom niet blindstaren op 

de ‘kwaadaardige criminelen’ in de 
gevangenis en de impact van het structu-
rele geweld dat ons wordt aangedaan 
door de staat niet over het hoofd zien. Er 
is namelijk wel degelijk sprake van 
onveiligheid. 

Sociale ongelijkheid en armoede 
zorgen voor onveiligheid. Die sociale 
ongelijkheid en armoede in een welva-
rend land als Nederland is een gevolg van 
beleid. Niet genoeg te eten hebben, huis-
uitzettingen, niet naar de tandarts 
kunnen, op straat leven, discriminatie, 
in gevaarlijke omstandigheden werken, 
gebrek aan kansen, politiegeweld, oplo-
pende schulden: dat is pas onveilig. Veel 
minderheidsgroepen die getroffen zijn 
door interpersoonlijk geweld, worden 
ook getroffen door staatsgeweld via de 
politie en de IND en als gevolg van bezui-
nigingen op zorg, wonen en educatie. 
Zolang deze context niet verandert en 
voor velen nu zelfs verslechtert, is er 
weinig hoop dat geweld en schade zal 
afnemen. 

Daarnaast is het goed om te beseffen 
dat de dader bij moord en doodslag bijna 
altijd een bekende van het slachtoffer is, 
bij seksueel geweld zelfs in 80 procent 
van de gevallen. We zouden onze families 
en netwerken veiliger moeten maken als 
we dergelijk geweld effectief willen voor-
komen. Dat begint met erkennen van de 
realiteit. Een ‘verkrachter’ is meestal niet 
een onbekende in een donkere steeg: 
jouw beste vriend, vriendelijke broer, of 
eigen kind is ondanks al diens mooie 
kanten wellicht ook in staat iemand ver-
schrikkelijk geweld aan te doen. We zijn 
verantwoordelijk voor elkaar. Naast 
‘daders’ en ‘slachtoffers’ zijn er vaak 
genoeg ook omstanders betrokken. 
Geweld vindt niet plaats in een vacuüm. 
Kortom; de gedachte dat het vastzetten 
van een aantal gewelddadige individuen 
ons veiligheid biedt, zet ons op een 
dwaalspoor. 

ZORG EN HULP ONDER DWANG 
BESTAAN NIET

‘Zorg’ en ‘ondersteuning’ krijgen een 
geheel nieuwe betekenis in de context 
van de gevangenis. De gevangenis brengt 
schade toe. Niet alleen lijden ingeslote-
nen zelf onder het permanente toezicht, 
de onderwerping aan regels en aan de 
isolatie, ook hun naasten lijden. Ruim 
25.000 kinderen in Nederland groeien op 
met een ouder in detentie. Wat gedeti-
neerden zelf betreft, in groten getale zijn 
zij zelf slachtoffer geweest van geweld, 
zeker vrouwelijke- en/of LHBTQ-
gevangenen zijn disproportioneel vaak 
zelf slachtoffer geweest. Het is zorgwek-
kend dat circa twee derde van alle inge-
slotenen een gediagnostiseerde psychi-
sche kwetsbaarheid kent, zoals een 
depressie- of een angststoornis. Het 
moge duidelijk zijn dat goede geestelijke 
zorg topprioriteit zou moeten zijn, maar 
dit staat haaks op het opsluiten van 
mensen. Met bovenstaande willen we 
overigens absoluut niet de suggestie 
wekken dat iemand die de wet overtreed 
(en in zekere zin dus oncontroleerbaar is 
voor de
overheid) vast een psychische belemme-
ring ervaart. Het punt is evenwel, dat 
iemand vaak genoeg zowel dader als 
slachtoffer is en dat de gevangenis zich in 
essentie alleen kan richten op dader-
schap en niet ook op de eventuele 
zorgvraag.

‘Hulp’ onder dwang kan nooit volledig 
aansluiten bij de hulpvraag van de hulp-
behoevende. Het opsluiten van mensen 
in naam van de veiligheid, verbergt 
bovendien de ware aard en de impact van 
het huidige systeem, namelijk controle, 
onderdrukking en uitbuiting van 
mensen in al gemarginaliseerde posities. 
Dit wordt goed zichtbaar in bijvoorbeeld 
het feit dat DJI eigen productiebedrijven 
heeft en onder de naam ‘In-Made’ gevan-
genen voor 76 cent per uur aan het werk 
zet, iets wat door velen ingeslotenen 
dankbaar wordt aangenomen, omdat de 
tijd tussen de muren dan tenminste wat 
sneller gaat. De gedachte achter In-Made 
is dat gedetineerde mensen zo ‘werkne-
mersvaardigheden’ op doen, “dé basis 
voor terugkeer op de arbeidsmarkt”. Het 
feit dat kapitalisme en staat hand in 
hand gaan, kan niet beter worden geïl-
lustreerd, – een nette burger is een pro-
ductieve arbeider. Maar wij geloven niet 
in hulp onder dwang en zeker niet in 

Wij geloven niet  
in het gevang 
als oplossing

De wet 
beschermt de 

heersende klasse
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hulp die als voornaamste doel 
heeft een succesvolle terugkeer 
op een onzekere arbeidsmarkt 
waar men met een minimum 
loon niet eens het eind van de 
maand haalt. 

OPSLUITING GAAT 
CRIMINALITEIT NIET TEGEN 

Het percentage ex-gedetineer-
den dat binnen twee jaar na vrij-
lating opnieuw een misdrijf 
begaat is in Nederland bijna 50 
procent, onder de zogenaamde 
‘veelplegers’ is dat 70 procent. 
De gevangenis lijkt vreemd 
genoeg criminaliteit niet erg 
succesvol terug te dringen. Na 
een taakstraf of reclasserings-
toezicht is recidive echter 
minder: namelijk 34 procent. 
Desondanks moeten we er voor 
waken dat ‘alternatieven voor 
hechtenis’ – zoals een enkelband 
– niet minder maar juist meer 
mensen het strafrechtssysteem 
in trekt. In de afgelopen jaren 
zijn er vele alternatieven voor 
detentie in de praktijk toege-
past. In tegenstelling tot in 
andere landen blijft het aantal 
gevangenen in Nederland dalen. 

Voor iemand die anders opge-
sloten zou worden maakt een 
‘alternatief voor hechtenis’ 
natuurlijk een wereld van ver-
schil. Deze verschuiving is 
echter ook een zorgwekkende 
trend. Want op het moment dat 
straffen niet alleen meer tussen 
de gevangenismuren plaats-
vindt, dringt staatscontrole nog 
dieper tot onze persoonlijke 
levens door (denk bijvoorbeeld 
aan een taakstraf van maanden, 
reclasseringstoezicht die bij je 
thuis komt en een opgelegde 
‘gedragstraining’). Uiteindelijk 
raken controle en toezicht 

Affiche voor de demo van 11 november bij P.I. Alphen aan de Rijn. 
Over de slogan had wel wat langer mogen worden nagedacht... 

 Laten we het erop houden dat hier het instituut wordt bedoeld, niet het gebouw.

25 duizend 
kinderen met 

ouders in detentie

Wij pleiten voor 
opheffing van 
de gevangenis

Opsluiten van 
mensen is 

gewelddadig

komen vallen en juist een 
gevolg is van beleid en 
diepgewortelde manieren 
van denken en handelen. 
Informele netwerken 
kunnen een rol spelen, 
maar ook op grotere 
schaal zal de geestelijke 
gezondheidszorg, versla-
vingszorg, huisvesting en 
onderwijs prioriteit 
moeten worden.

* Aan slachtoffers van 
geweld moeten goede 
alternatieven en onder-
steuning geboden 
worden voor hun geweld-
dadige of ongezonde 
thuissituaties. De realiteit 
is nu namelijk dat er lan-
delijk wachtlijsten zijn 
voor de daklozen noodop-
vang, dat psychische 
ondersteuning in de GGZ 
maanden op zich kan 
laten wachten en dat blijf-
van-mijn-lijfhuizen vaak 
verre van laagdrempelig 
zijn. 

DE GEVANGENIS IS GEWELD

Er valt nog zo veel te zeggen, 
maar voor nu is in ieder geval 
een ding zeker: de gevangenis 
brengt ons geen veiligheid. Het 
strafrechtelijke systeem houdt 
sociale ongelijkheid in stand en 
criminaliseert armoede. Het 
beschermt rijkdom en versterkt 
de macht en controle van de 
overheid terwijl het onze auto-
nomie en ons welzijn beperkt. 
We zijn niet geïnteresseerd in 
het bevechten van interper-
soonlijk geweld met staatsge-
weld. Wij zijn niet geïnteres-
seerd in het behouden van de 
status quo. Wij geloven niet in 
de schijnveiligheid die de gevan-
genis ons voorschotelt. Wij 
streven naar zorgzamere, eerlij-
kere, veiligere manieren van 
omgaan met mensen die geweld 
en schade toebrengen aan 
anderen. 

Weg met de gevangenis! Voor 
vrijheid, verantwoordelijkheid 
en zorgzaamheid! Solidariteit 
met zij die opgesloten zijn!

Wie met Elice in gesprek wil, kan 
dat doen via elice@riseup.net

buiten de gevangenis niet 
alleen de gestrafte maar ook de 
samenleving als geheel. 

HET KAN ANDERS: 
ZORGZAMER, EERLIJKER, 
VEILIGER 

Niks is gelukkig voor altijd. De 
opkomst van de gevangenis was 
ooit zelf ook een hervorming. 
Met gevaar dat het afschaffen 
van de gevangenis zal leiden tot 
een volgend kwaad (staatsge-
weld kent immers vele vormen 
en gradaties), pleiten we toch 
voor de opheffing van de gevan-
genis. Het opsluiten en isoleren 
van mensen is gewelddadig en 
doet meer kwaad dan goed.

Natuurlijk kan het opheffen 
van de gevangenis niet van de 
ene dag op de andere gereali-
seerd worden. Omdat men van 
critici vreemd genoeg ook altijd 
een kant en klaar alternatief 
verwacht (ondanks dat de 
critici meestal niet de oorzaak 

van het probleem zijn), volgen 
hier wat stappen die gezet 
kunnen worden om tot een vei-
ligere samenleving te komen.

* Alle ingeslotenen die niet 
voor een geweldsdelict 
zitten moeten per direct 
worden vrijgelaten (inclu-
sief de mensen in vreem-
delingendetentie, want 
dat is een absurde 
bestuursrechtelijke maat-
regel). Dit zijn de meeste 
gevangenen. Er kan 
ondersteuning geboden 
worden bij het aanpak-
ken van onderliggende 
problemen die hebben 
bijgedragen aan het ver-
oorzaken van eventuele 
schade.

* De leefomstandigheden 
in gevangenissen moeten 
tijdens de afbouw waar 
mogelijk worden ‘verbe-
terd’ in het voordeel van 

gedetineerden, zaken als 
de isoleercel moeten 
meteen worden 
afgeschaft.

* De financiering van DJI 
en politie moet per direct 
afgeschaald worden. 
Beide instituten kosten 
miljarden euro’s, maken 
de samenleving juist 
onveilig en beschermen 
de status quo.

* Initiatieven die aan 
herstel werken tussen 
slachtoffers, daders en 
gemeenschappen moeten 
daarentegen worden 
geherwaardeerd en 
gestimuleerd. 

* Ter voorkoming van 
geweld moet de huidige 
sociale ongelijkheid 
worden bestreden. Daar 
is veel voor nodig, aange-
zien die ongelijkheid niet 
zomaar uit de lucht is 
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Den Haag - ‘Tientallen jaren toe-

passing der celstraf hebben ons 

wijs gemaakt. Ze hebben ons ge-

leerd dat de nobele, van optimisme 

doortrokken verwachtingen onzer 

voorvaderen niet zijn vervuld en 

dat de celstraf allerminst geschikt 

is om de gevangene zedelijk te 

verbeteren en moreel te verheffen’. 

Dat schreef de ‘Commissie voor de 

verdere uitbouw van het gevange-

niswezen’ in 1947 in een rapport 

aan de minister van Justitie.

Mooie taal, maar in dat jaar 1947 stam-

den vrijwel alle huizen van bewaring en 

strafgevangenissen in Nederland nog uit 

de tijd dat juist alle heil werd verwacht 

van eenzame opsluiting. In alle steden 

met een rechtbank stonden indrukwek-

kende celgebouwen, aanvankelijk 

allemaal huizen van bewaring, waarvan 

die in Breda, Arnhem en Haarlem het 

meeste opvielen. Nu ook die drie wereld-

wijd unieke koepelgevangenissen geen 

gedetineerden meer herbergen, is er een 

tijdperk afgesloten dat in 1847 begon met 

de bouw van de eerste cellulaire vleu-

gelgevangenis, aan het Kleine Gartman-

plantsoen (bij de Weteringschans) in Am-

sterdam. Vleugelgevangenissen kwamen 

er aan het einde van de negentiende eeuw 

ook in steden als Den Bosch (Leuvense-

poort), Utrecht (Wolvenplein), Rotterdam 

(Noordsingel), Groningen (later Mes-

dagkliniek), Den Haag (Casuariestraat)  

en Leeuwarden (Blokhuispoort). De wet 

van 1851 waarmee het cellulaire stelsel 

werd bekrachtigd, bepaalde overigens 

dat de eenzame opsluiting slechts kon 

worden opgelegd in de gevallen waarin 

de rechter een gevangenisstraf van één 

jaar of minder uitsprak, en in geen geval 

voor langer dan de helft van de duur der 

gevangenisstraf. Geleidelijk aan werden 

de wettelijke mogelijkheden tot cellulaire 

opsluiting verder uitgebreid en parallel 

hiermee werden er steeds meer cellulaire 

gevangenissen in de rechtbanksteden 

gebouwd. 

Eenzame celstraf                                                                                                     
Na de bezettingsjaren, toen de Duitsers 

dankbaar gebruik maakten van ons cellu-

laire gevangenissen, gebeurde het tegen-

overgestelde. De eenzame celstraf werd 

steeds meer vervangen door of gecombi-

neerd met een gemeenschapsregime. Ook 

in de koepelgevangenissen die naar een 

in 1792 gepubliceerd idee van de Engelse 
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waren dat alle cellen vanuit één centraal 

punt konden worden geobserveerd. In 

feite was Benthams systeem erop gericht 

om veel mensen tegelijk in het oog te 

houden, maar die zaten in het cellulaire 

systeem juist achter de deuren. De door 

Johan Metzelaar ontworpen koepelge-

vangenissen in Breda en Arnhem zijn  

voorzien van middeleeuws aandoende 

poortgebouwen met imposante torens. 

Die ontbreken bij de door zijn zoon 

Willem Metzelaar ontworpen koepelge-

vangenis in Haarlem. De drie koepels 

werden trouwens honderd jaar later, in 

de periode van het cellentekort, nog on-

misbaar geacht en zelfs gerenoveerd. Het 

zijn nu rijksmonumenten en die mogen 

niet worden gesloopt. Het is trouwens 

zeer de vraag of er, buiten opvang asiel-

zoekers, alternatieve bestemmingen voor 

de koepels gevonden kunnen worden. 

Want eigenlijk zijn ze maar voor één doel 

geschikt:  mensen opsluiten. 

Te koop                                                                                                                   

‘Arnhem’ en ‘Haarlem’ en ook Breda 

zijn te koop, maar voorlopig nog niet. 

De koepel in Breda (ooit verblijfplaats 

van Duitse oorlogsmisdadigers) biedt 

nog huisvesting aan asielzoekers. En dat 

gaan ook ‘Arnhem’ en ‘Haarlem’ doen 

voor  350 tot 400 asielzoekers, zij het 

met de nodige tegenzin en bij gebrek 

aan beter, want de cellen zijn daarvoor 

zeker niet geschikt.Ook de oudste 

vleugelgevangenissen staan inmiddels 

leeg, kregen een andere bestemming of 

zijn afgebroken. Het Huis van Bewa-

ring  ‘Weteringschans’ in Amsterdam 

ging al in 1979 tegen de vlakte, nadat de 

Bijlmerbajes in gebruik was genomen. 

De in 1856 gebouwde gevangenis aan 

het Wolvenplein in Utrecht bleef nog tot 

2014 in gebruik. Het huis van bewaring 

in Den Bosch staat, net als het Paleis van 

Justitie, als rijksmonument leeg sinds 

2008. De voormalige strafgevangenis in 

Groningen (later Mesdagkliniek), die ook 

werd ontworpen door Johan Metzelaar 

(compleet met toegangspoort en torens), 

is eveneens een rijksmonument. Dat geldt 

ook voor de oude celgebouwen in Utrecht 

en Leeuwarden. De voormalige gevange-

nissen (en rijksmonumenten) in Hoorn en 

Almelo kregen een horecabestemming. 

Afschrikwekkende symbolen                                                                                
In zijn veelgelezen boekje ’Achter slot en 

grendel’ schreef de Utrechtse strafrechts-

geleerde prof. dr. R. Rijksen in 1968: 

‘De meeste gevangenissen liggen als 

een gesloten, massief blok in het drukke 

gedoe van de stad. Zij lijken een symbool 

van de gevangenisstraf, onaantastbaar, 

onveranderlijk’. Dat beeld is duidelijk 

veranderd. De oude gevangenissen en 

huizen van bewaring zijn inmiddels uit 

de binnensteden verdwenen. En zelfs de 

eerste naoorlogse nieuwbouw (Overmaze 

en Bijlmerbajes) is of wordt afgedankt. 

De nieuwere en nieuwste gevangenis-

sen en huizen van bewaring zijn (maar 

veel minder opzichtig) te vinden in de 

aloude rechtbanksteden Rotterdam, 

Arnhem, Leeuwarden, Almelo,  Zwolle, 

Zutphen, Dordrecht en Middelburg. Maar 

nu en straks ook in de buitenwijken van 

slaapsteden, forensenoorden en dorpen:  

Zoetermeer, Alphen aan de Rijn, Krimpen 

aan de IJssel,  Almere, Lelystad, Zaans-

tad, Zwaag, Heerhugowaard, Nieuwegein, 

Vught, Sittard, Grave, Evertsoord, Horst 

aan de Maas en (sinds jaar en dag) Veen-

huizen. Die gebouwen ogen niet meer als 

afschrikwekkende symbolen van misdaad 

en straf. Maar of de gedetineerden zich 

daarin prettiger voelen dan vroeger in de 

historische stadsbajesen is zeer de vraag.                                                           

Hans Smits is oud-verslaggever van 

Vrij Nederland en Het Parool.
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misdaad en straf

KOEPELS VOOR ASIELZOEKERS

Hans Smits

Koepelgevangenis Haarlem. Koepelgevangenis Breda.

Koepelgevangenis Arnhem

Criminele carrière treffend beschreven 

Van rasechte 
boef tot brave 
burger
Er zijn veel boeken die gaan over misdaad, over 
criminaliteit. Vaak zijn ze oninteressant, soms 
roepen ze op tot lezen. ‘Ongekend, dagboek in 
detentie’ van Dave van Veen met als ghost writer 
Marieke Schnoing-Gels is een voorbeeld van het 
laatste. Voor mij werd die beoordeling misschien wel 
wat beïnvloed doordat ik Dave kende als informele 
hulpverlener om lieden die uit detentie komen te 
helpen weer vaster op de benen te komen staan. 

Jaap Brandligt

Dave’s leven en zijn criminele 
carrière zijn herkenbaar. Op de 
achterflap van het boek wordt 
dat in heldere bewoordingen 
weergegeven. Opgegroeid 
in een disfunctioneel gezin. 
Vervolgens maar liefst dertig 
jaar op zoek naar thrills. 
Drugs, een afwisseling aan 
vriendinnen waarmee het nooit 
wat wordt en ja, boevengedrag 
en geld, een onmisbare factor 
in dat deel van zijn leven. 
Terugkijkend met de wijsheid 
van nu zegt Dave: “Ik gun mijn 
pad mijn ergste vijand niet”. 

Politiecommissaris 

Het boek is opgebouwd in een 
aantal delen. Het eerste begint 
op het moment dat Dave in 
Vught, waar hij dan voor de 
zoveelste keer zit, besluit een 
dagboek te gaan schrijven. Hij 
heeft dat verhaal aan zijn coau-
teur verteld en die schrijft het 
op als waarnemer, min of meer 

als buitenstaander. Maar er is 
toch een band tussen die twee 
ontstaan, want bij boekpresen-
taties (zoals in het Gevangenis 
Museum op 19 november jl.) zie 
je hoe ze met elkaar in gesprek 
zijn gegaan. Zij was ooit politie-
commissaris en is nu coach. Ze 
kende de wereld van de boeven 
dus uit een heel andere invals-
hoek en had de vaardigheden 
van coach. Dat laatste klinkt 
door in de min of meer afstan-
delijke woordkeuze in die 
delen van het boek waarin ze 
de woorden van Dave weer-
geeft. Maar goed: het maakt 
het heel herkenbaar, die 
aanloop naar het boef zijn en 
de tijd waarin Dave als boef 
glorieerde. Want als Dave iets 
doet, doet hij het goed.

Vernederend
Een belangrijk tweede deel is 
het dagboek in detentie. Voor 
kenners van het detentiewezen 
is het een soort aha-belevenis. 

De dehumanisering spat er 
vanaf. “We werden gedwongen 
rollen aan te nemen, anders 
overleef je het niet echt.” Maar 
ook: “Het systeem is misschien 
nodig voor een grote doel-
groep want weinigen willen 
echt veranderen”. Dave weet 
dat het strenge straffen niet 
helpt. Meer hoopgevend voor 
de ‘betere bajesklant’: 
“Detentie heeft mij de ruimte 
gegeven om andere keuzes te 
maken.” Dat is, zo blijkt in het 
dagboek, niet altijd makkelijk 
en is volgens Dave “behoorlijk 
afhankelijk van de kwaliteit 
van de PIW’ers”. Die dus soms 
zeer te wensen overlaat. Soms 
werken ze “vernederend, 
houden ze je klein, is het 
gewoon vergelding” en niet 
meer. 

Dave is het dan ook eens met 
een stokpaardje van mij: 
PIW’ers moeten minimaal 

hbo-geschoold zijn. Dat geeft 
ze de rust om een zinvolle 
groeirelatie aan te gaan met 
degenen op wie ze moeten 
toezien. 

Gedoe na vrijlating
Het dagboekdeel dat begint op 
10 augustus 2008 en loopt tot 17 
oktober 2008 is niet zo lang, 
maar zou iedereen die makke-
lijk oordeelt over boeven en 
opsluiten moeten lezen. Voor 
lieden met ervaring in de bajes 
heel herkenbaar: ja, zo was het 
en voor wie nog binnen zit: ja, 
zo is het. Echt leuk – nou ja, 
leuk – wordt het als Dave buiten 
komt. Dan hoop je dat in ieder 
geval de officiële instanties er 
alles aan zullen doen om 
ervoor zorgen dat het met Dave 
goed gaat. Je deugde ooit niet 
en je zal dus wel nooit deugen. 
Gelukkig voor hem moest hij 
eerst nog een periode in de 

GGZ. Maar als het UWV niet 
mee wil werken bij het zoeken 
van werk en als de belasting-
dienst oude schulden gaat ver-
effenen, lonkt het alternatieve 
geld verdienen toch weer. Dat 
brengt hem terug naar waar 
hij niet meer wilde zijn: de 
bajes. Toch komt hij die 
periode goed door. Hij krijgt 
zelfs status in de bajes. 

Eind goed al goed
De Stichting Herstel en 
Terugkeer kwam in zijn leven. 
Hij heeft nog meer mazzel: Een 
goede psychiater bij de GGZ, 
plus een oude werkgever die 
hem terug neemt. En dan ook 
nog de Vrijwillige Hulpdienst 
Eindhoven met een maatjes-
project. Gedetineerden en ex-
gedetineerden kregen een 
maatje om hen te helpen bij 
terugkeer in de samenleving. 
Dat wilde hij wel. Het werd een 
betaalde baan die hij omzette 
in wat hij Aware4youth 
noemde, gericht op re-integra-
tie van probleemjongeren en 
gedetineerden. Vanaf toen 
groeide er ook iets tussen 
Bonjo en Dave. Een gevoel van 
herkenning, betrokkenheid bij 
kwetsbaren. Het laatste deel 
van het boek heet dan ook Eind 
goed, al goed. 

Dit boek is een aanrader. 
Zeker voor hulpverleners die 
het soms niet meer weten. Er is 
hoop dat het goed komt. Ook 
voor mensen in het gevange-
niswezen. Kwaliteit van mede-
werkers helpt ingeslotenen 
verder te komen. En het boek is 
ook geschikt voor de lezers van 
deze krant die binnen zitten, 
want Dave ontpopt zich als een 
sympathiek rolmodel. (JB)

Dave van Veen en Marieke 
Schoing-Gel, Ongekend, dagboek 
in detentie. Uitgave in eigen 
beheer. € 21,95.  
Verkrijgbaar in de boekwinkel en 
o.a. via boekwinkeltjes.nl

Dave en Marieke bij hun boeken.
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Eis nu afgewezen, maar kwestie blijft op de agenda

Kort Geding van Bonjo over 
stemrecht gedetineerden 
F.J Stoker 

Donderdag 9 november 2023 heeft de organisatie Bonjo, uitgever 
van deze krant, mede namens twee individuele ex-gedetineerden een 
kort geding gevoerd voor de Voorzieningenrechter van de rechtbank 
Den Haag tegen de Staat der Nederlanden. Inzet was het opheffen 
van de praktische bezwaren die een gedetineerde ervaart als hij in 
de PI gebruik wil maken van zijn of haar stemrecht. Na de zitting deed 
de rechter mondeling uitspraak, vooruitlopend op het vonnis. Het 
inrichten van stembureaus in de justitiële inrichtingen werd afgewezen, 
onder meer vanwege de korte termijn. Winst is evenwel, dat Bonjo 
met dit geding ook in de publieke opinie een proces in werking 
heeft gezet, dat zeer waarschijnlijk zal leiden tot verbetering van de 
mogelijkheden voor gedetineerden om bij volgende verkiezingen op 
eenvoudige wijze hun stem uit te brengen.

De kern van de vordering van 
Bonjo was gelegen in het effectief 
waarborgen van het stemrecht 
voor gedetineerden. Bonjo en de 
overige eisers vorderden van de 
Staat der Nederlanden dat deze 
zorg zou dragen voor toeganke-
lijke stembureaus in de inrichtin-

gen waar zij verblijven. Het 
inrichten van mobiele stembu-
reaus in alle inrichtingen was de 
hoofdvordering. De praktijk heeft 
immers aangegeven dat bij ver-
kiezingen in 2017 in de gevange-
nis De Karelskamp in Almelo suc-
cesvol de mogelijkheid aan gede-
tineerden is geboden om in een 
mobiel stembureau hun stem te 
kunnen uitbrengen. Voorts is 
namens de Bonjo opgemerkt 
door de advocaten Jordi L’Homme 
en Adem Çatbas dat het inperken 

van het stemrecht voor gedeti-
neerden strijdig zou zijn met de 
kieswet en het Europees Verdrag 
(EVRM). Jaap Brandligt van Bonjo 
gaf als directeur van Bonjo op 
verzoek van de rechter een uit-
voerige toelichting op de werk-
zaamheden van de 
belangenvereniging.

Verweer
Ter zitting verweerde de landsad-
vocaat zich tegen de vorderingen 
van Bonjo c.s. Zakelijk weergege-
ven kwam het standpunt van de 
Staat er op neer, dat het met de 
praktische uitvoerbaarheid voor 
een gedetineerde om van het 
stemrecht gebruik te maken wel 
meevalt. Volgens de Staat is de 
mogelijkheid per volmacht voor 
een gedetineerde een goed en 
werkbaar alternatief. Ook zou 
Bonjo geen belanghebbende zijn 
bij de ingestelde vorderingen. 
Bonjo zou de gedetineerden niet 
kunnen vertegenwoordigen 
omdat zij niet representatief 
genoeg zou zijn voor alle gevan-
genen in Nederland. 

Ook stelde de Staat geen weet 
te hebben van praktische proble-
men bij het stemmen. De gedeti-
neerden zouden immers via 

informatiebladen worden inge-
licht over de wijze waarop zij hun 
stem kunnen uitbrengen. De 
kieswet zou geen andere opties 
toelaten. En een verandering van 
de wijze waarop gedetineerden 
mogen stemmen zou niet in de 
rechtszaal thuishoren maar in 
het parlement. 

Onbekendheid
Opvallend was de voorgewende 
onbekendheid van de Staat met 
de wijze waarop gedetineerden 
binnen de muren van een gevan-
genis kunnen opereren. Het laten 
uitprinten van een volmachtfor-
mulier is in de meeste inrichtin-
gen al een hele opgave. Ook 
hebben niet alle gedetineerden 
kennissen die namens hen een 
stem kunnen uitbrengen. De hele 
(aanvraag-) procedure daarvoor 
vergt van niet-ingeslotenen al 
veel, laat staan die van gedeti-
neerden, die voor bijna iedere 
stap afhankelijk zijn van de 
medewerking van PIW’ers. 

De Staat ontkende alle prakti-
sche bezwaren die door de eisers 
zijn opgeworpen. Van de zijde 
van Bonjo is voorgesteld dat er 
dringend overleg moet komen 
met het Ministerie van Justitie 
om voor de volgende verkiezin-
gen de praktische bezwaren die 
gedetineerden nu nog ondervin-
den bij het uitoefenen van het 
stemrecht zo veel als mogelijk 
weg te nemen. 

Eis afgewezen
Na het sluiten van de zitting 
deelde de rechter mee binnen een 
uur mondeling al een voorlopige 
uitspraak te doen. De vorderin-
gen van de Bonjo en de mede-
eisers werden afgewezen. Wel 

heeft de rechter duidelijk 
gemaakt dat Bonjo wel degelijk 
als belangenbehartiger kan 
worden aangemerkt. Het vonnis 
en dus de complete motivering 
zal nog beschikbaar komen. 

Bonjo nam een pleitbaar 
standpunt in en heeft geprobeerd 
de problemen voor de gedetineer-
den weg te nemen. De onbuig-
zame houding van de Staat kan 

slechts door het parlement 
worden veranderd. Bonjo heeft 
zich niet beperkt tot bezorgd 
‘meekijken’, maar heeft tastbare 
actie ondernomen. De kwestie 
komt ongetwijfeld op de politieke 
agenda. 

F.J Stoker is juridisch medewerker 
bij Eurolawyers & Associates, Den 
Haag

Jaap Brandligt (m) en de advocaten Çatbas en L’Homme.

Staat wist niet 
van moeite met 

stemmen

Campagne 
tegen online 
criminaliteit
‘Laat je niet interneppen’ is een 
nieuwe campagne van de 
Rijksoverheid om Nederlanders 
bewust te maken van (en weer-
baarder tegen) online crimina-
liteit. Mensen online misleiden 
is een ellendige en laffe manier 
van afpersen, die inmiddels 
enorm is toegenomen. Door in 
te spelen op persoonlijke situa-
ties en zich voor te doen als 
iemand anders krijgen de 
daders het voor elkaar om 
mensen op het verkeerde been 
te zetten. De campagne is 
gericht op herkennen en voor-
komen van deze online 
criminaliteit.
Zo’n 2,2 miljoen Nederlanders 
kregen vorig jaar volgens het 
CBS te maken met online crimi-
naliteit. Naast de financiële 

schade die zij daardoor leden, 
hebben zij ook vaak emotionele 
schade. Zo voelen zij zich 
minder veilig en hebben 
minder vertrouwen in anderen. 
“Uit ons onderzoek blijkt dat 
Nederlanders behoefte hebben 
om meer te leren over hoe zij 
online oplichting kunnen her-
kennen en voorkomen”, zegt 
Mara Verheijen, een van de 
auteurs van het onderzoek 
‘Digitale Vaardigheden van 
Nederlanders’, uitgevoerd door 
Centerdata in opdracht van het 
Ministerie van Binnenlandse 
Zaken en Koninkrijksrelaties.
Op de webpagina https://veili-
ginternetten.nl/campagnes/
laat-je-niet-interneppen/ zijn 
tips te vinden om online mislei-
ding te voorkomen.



22 december 2023 

Wie zijn onderzocht?

In het Prison Project zijn circa 1.900 
gedetineerden gedurende enkele jaren 
gevolgd, zowel tijdens als na hun 
detentieperiode. De onderzoeksgroep 
bestond uit mannelijke gedetineerden 
die in de periode oktober 2010 tot en 
met maart 2011 in één van de Huizen 
van Bewaring in Nederland in voorlo-
pige hechtenis waren genomen. Het 
ging om gedetineerden tussen de 18 en 
65 jaar en in Nederland geboren. 
Gedurende de eerste weken na binnen-
komst in het Huis van Bewaring 
werden alle potentiële deelnemers 
door medewerkers van het onderzoek 
benaderd en geïnformeerd. Deelname 
aan het onderzoek gebeurde op vrijwil-
lige basis en alle gedetineerden zijn 
vooraf uitgebreid geïnformeerd over 
het onderzoek.

Het eerste meetmoment van het Prison 
Project vond plaats op het moment dat 
de gedetineerden circa drie weken in 
het Huis van Bewaring verbleven. Dit 
onderzoek bestond uit een interview 
en een vragenlijst. Van de 3.981 perso-
nen die aan de selectiecriteria volde-
den, zijn er 2.837 benaderd. Hiervan 
namen er 1.904 deel aan het interview 
en vulden 1.748 personen ook de vra-
genlijst in. Gedetineerden die op dat 
moment nog in detentie zaten, hebben 
3, 9 en 18 maanden na binnenkomst in 
het Huis van Bewaring opnieuw een 
vragenlijst ingevuld. Na vertrek uit de 
penitentiaire inrichting is geprobeerd 
elke deelnemer opnieuw te benaderen 
en te vragen voor een interview zes en 
24 maanden na het vertrek uit de 
inrichting.

Wat is onderzocht?
Het onderzoek Prison Project ging om 
vele en diverse ‘levensdomeinen’ zoals 
crimineel gedrag, woon- en werksitua-
tie, sociale contacten, psychische en 
lichamelijke gezondheid, gezinsrela-
ties, kenmerken van de detentiesitua-
tie. Daarnaast is informatie verzameld 

over factoren die mogelijk kunnen ver-
klaren waarom detentie van invloed is 
op de verdere levenslopen van ex-gede-
tineerden, zoals stigmatisering, zelf-
controle, sociaal kapitaal, criminele 
houdingen. 

Ook zijn aanvullende onderzoeken uit-
gevoerd. Zo hebben partners van de 
gedetineerden vragenlijsten ingevuld 
over hun eigen leven en welzijn en over 
het welzijn van hun kinderen. Verder 
hebben penitentiaire inrichtingswer-
kers een vragenlijst ingevuld over het 
klimaat op de afdeling om zicht te 
krijgen op de leefsituatie tijdens deten-
tie. Aanvullend hebben ook reclasse-
ringswerkers een vragenlijst ingevuld 
over het toezicht aan de (ex-)
gedetineerden.

Gesprek met de 
projectleiders
Het Prison Project heeft, zo begrijpen 
we, ‘een rijke dataset’ opgeleverd 
waarmee vragen over detentie in 
Nederland en de effecten van detentie 
beantwoord kunnen worden. Wat 
beschouwen jullie, terugkijkend op 
dertien jaar onderzoek, als belangrijke 
bevindingen die dankzij het Prison 
Project zijn geconstateerd? 

Anja Dirkzwager: “Het Prison Project 
had een brede insteek en heeft dus veel 
uiteenlopende bevindingen opgele-
verd. Een aantal onderzoekers heeft 
zich gericht op hoe de deelnemers de 
bejegening door actoren in de straf-
rechtketen hebben ervaren. Met ons 
onderzoek hebben we laten zien dat 
wanneer iemand zich door het gevan-
genispersoneel, de rechter of reclasse-
ringswerker, rechtvaardiger en res-
pectvoller behandeld voelde, hij op een 
later moment minder vaak de regels 
overtrad in detentie, minder vaak reci-
diveerde en ook minder psychische 
problemen rapporteerde. Dit laat zien 
dat actoren in de strafrechtketen 
kunnen proberen het welzijn van gede-
tineerden en de veiligheid tijdens en 

na detentie te vergroten door hoe ze 
omgaan met personen die in aanra-
king komen met het strafrechtsysteem. 
Een belangrijke bevinding. 
Het onderzoek bij partners van gedeti-
neerden liet zien dat de meeste part-
ners negatieve reacties van anderen – 
bijvoorbeeld hun buren of eigen 
familie – ontvangen over de detentie en 
het delict dat hun partner heeft 
gepleegd. Ook ervaren de partners over 
het algemeen een afname in hun eigen 
welzijn sinds de detentie van hun 
partner. Het welzijn van de partners 
neemt vooral af wanneer zij sinds de 
detentie te maken krijgen met een ver-
slechterde financiële situatie. Aandacht 
voor de familieleden van gedetineer-
den – en mogelijke ondersteuning van 
hen – blijft dan ook erg belangrijk.

Wat hebben gedetineerden zelf 
aan het onderzoek?
Anja Dirkzwager: “Oei, dat is best een 
brede vraag. Wat de individuele gedeti-
neerde eraan heeft, is lastig te zeggen. 
Maar de kennis die het project heeft 
opgeleverd, is zeker wel relevant voor 
gedetineerden in het algemeen. Dan 
gaat het bijvoorbeeld over in hoeverre 
de bedoelde effecten van straf – zoals 
de kans verkleinen om opnieuw in de 
fout te gaan – bereikt worden, maar 
ook over onbedoelde effecten – zoals 
problemen op het gebied van werk, 
wonen, en sociale contacten – is veel 
kennis verzameld.”

Is het boud om te stellen dat de 
politiek er nauwelijks in geïnte-
resseerd is en dat er dus weinig 
gebeurt met de resultaten van 
onderzoeken zoals in het kader 
van Prison Project?
Paul Nieuwbeerta: “De hoop is wel, dat 
de onderzoeksresultaten gebruikt 
worden zowel door de politiek als door 
het beleid en dus ook door de uitvoer-
ders. Ik ben het eens met de inschat-
ting dat in de politiek helaas vaak te 
weinig wordt gedaan met onderzoek 

zoals het onze. Maar mijn indruk is, dat 
de Dienst Justitiële Inrichtingen wel 
goed naar de resultaten kijkt.”

Anja Dirkzwager: “Als onderzoekers 
doen wij ons best om de resultaten zo 
goed mogelijk voor het voetlicht te 
brengen, in het besef dat politici en 
beleidsmakers niet in staat zijn om alle 
relevante stukken te lezen. Maar om 
aan de hand van verricht onderzoek 
echt een verandering teweeg te 
brengen die ook geïmplementeerd 
wordt, dat is heel moeilijk. We zien 
helaas toch ook dat soms beleid 
gemaakt wordt, dat ingaat tegen de 
kennis die in de wetenschap is 
opgebouwd.”

Hoe kregen jullie gedetineerden 
zover om mee te doen aan het 
onderzoek? Was er een vorm 
van beloning?
Anja Dirkzwager: “Tijdens de deten-
tiefase was er geen vorm van beloning. 
We merkten dat deelname aan het 
onderzoek gedetineerden vaak wel een 
afwisseling van de dagelijkse routine 
was. Voor het meewerken na vrijlating 
uit detentie werd wel een kleine tege-
moetkoming gegeven, in de vorm van 
een VVV-bon.” 

Paul Nieuwbeerta: “De respons was 
voor dit soort onderzoek erg hoog en 
had misschien ook te maken met het 
gegeven dat de onderzoekers jonge 
vrouwen en mannen waren, die zich 
geïnteresseerd toonden in de levens-
omstandigheden in detentie. En als je 
aan selectie denkt: er zit altijd een 
beetje een vertekening in de bereid-
heid van mensen die mee willen doen 
ten opzichte van degenen die dat niet 
willen. Maar die laatsten hebben we 
niet kunnen vragen, waarom ze niet 
wilden meewerkten. Wel blijkt die 
groep niet veel te verschillen qua 
achtergrondkenmerken.”

Grootschalig wetenschappelijk onderzoek (bijna) voltooid

Prison Project: Effecten van 
detentie in kaart gebracht

Tussen 2010 en 2016 heeft onder de benaming Prison Project een omvattend onderzoeksproject naar 
detentie in Nederland gelopen. Hoewel het verzamelen van de gegevens al in 2016 is gestopt, worden 
de gegevens tot op heden door wetenschappers gebruikt. De bij dit project betrokken onderzoekers 

van de universiteiten in Leiden en Utrecht en van het Nederlands Studiecentrum Criminaliteit 
en Rechtshandhaving (NSCR) hebben alles bijeen in bijna tachtig wetenschappelijke publicaties 

allerlei aspecten van het leven van gedetineerden beschreven, waarbij gebruik werd gemaakt van de 
verzamelde gegevens. Ook in het afgelopen jaar kwamen er weer publicaties op basis van dit project 

uit. Tijd voor de Bonjo voor een blik op de gang van zaken bij het project. Aansluitend een gesprek over 
de resultaten met de projectleiders, hoogleraar reclassering Anja Dirkzwager van de Vrije Universiteit 

Amsterdam en hoogleraar criminologie Paul Nieuwbeerta van de Universiteit Leiden.

Jaap Brandligt en Boudewijn Chorus
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1. Ken het recht
2. Ken het dossier
3. Verplaats je in je cliënt
4. Verplaats je in de rechter
5. Kies de juiste woorden

Wij behandelen alle soorten 
strafzaken en voeren de 
verdediging bij alle rechtbanken 
en hoven in het land. Op 
betalende basis, maar ook pro 
deo. 

Daarnaast staan wij u graag 
terzijde in procedures bij:

• De beklagcommissie
• De selectiefunctionaris
• De RSJ
• De rechter in kort geding

Voor meer informatie: 
Mr. D.M. Penn
088-2503200/06-29179198
www.pennadvocaten.nl

P E N N
A D V O C A T E N
"Sinds 2004 gefocust op het 
strafrecht. Duidelijke advisering 
en strategiebepaling in alle 
soorten strafzaken. U kunt ons ook 
bellen als u vrijblijvend wil 
kennismaken"

Wij houden deze  
volgorde voor ogen:

Uit tal van andere onderzoeken 
is eerder al gebleken dat het 
percentage laag geletterden in 
de gevangenis aanzienlijk 
hoger is dan daarbuiten. 
Mensen dus, die grote moeite 
hebben met het lezen van 
teksten. Vragenlijsten invullen 
zal niet iets zijn waar zij op 
zitten te wachten. Maakt dat 
gegeven de in jullie onderzoek 
gebruikte methode minder 
betrouwbaar?

Paul Nieuwbeerta: “Niet minder 
betrouwbaar, wel iets minder generali-
seerbaar naar de gehele gevangenispo-
pulatie. We vermoeden dat laaggelet-
terden minder vaak een vragenlijst 
wilden of konden invullen. Maar we 
hebben dit proberen op te vangen 
doordat altijd onderzoekers tijdens het 
invullen van vragenlijsten ter plaatse 
waren en bij onduidelijkheden konden 
helpen met uitleg van vragen – en soms 
zelfs de vragenlijst mondeling hebben 
afgenomen.” 

Gedetineerden die in Nederland 
zitten, maar in het buitenland 
geboren zijn, hebben jullie niet 
meegenomen in de onderzoe-
ken. Toch zijn juist de laatste 
jaren grote groepen uit zowel 
Oost-Europa, het Midden 
Oosten en Afrika ons land bin-
nengekomen en daarvan zijn 
dus ook mensen gedetineerd 
geraakt. Zijn de onderzoeksre-
sultaten van Prison Project dan 
nog wel relevant, gezien die 
nieuwkomers?
Paul Nieuwbeerta: “Zoals we de gedeti-
neerde vrouwen in ons onderzoek niet 
hebben meegenomen omdat die rela-
tief maar een heel kleine en als zodanig 
te aparte groep vormen, hebben we 
ook gedetineerden die in het buiten-
land geboren zijn, niet meegenomen. 
Bijvoorbeeld omdat hun voorgeschie-
denis veel lastiger te onderzoeken is, 
maar ook omdat het volgen van die 
groep na detentie problematisch zou 
kunnen worden. Toch zijn wij niet zo 
bezorgd, dat de onderzoeksresultaten 
die wij gevonden hebben vertekend 
zouden kunnen zijn, omdat die niet 
significant afwijken van soortgelijke 
onderzoeken in andere landen. Ik 
betwijfel dan ook of de resultaten heel 

anders zouden zijn als we dezelfde 
onderzoeken opnieuw zouden doen en 
daarbij ook de buitenlandse gedeti-
neerden in Nederland zouden betrek-
ken. Datgene wat jullie in de Bonjo ook 
regelmatig laten zien over de detentie 
in Nederland, namelijk dat die niet 
bepaald gunstig uitpakt voor gedeti-
neerden – op de arbeidsmarkt, de 
huwelijksmarkt, de beleving, enzo-
voort – dat is niet echt onderhevig aan 
grote verandering, dat is nu zo en dat 
was tien jaar geleden ook zo.”

Hoe hoog was de gemiddelde 
respons, dus hoeveel van de 
gedetineerden die zich bereid 
hadden getoond om mee te 
werken hebben dat uiteindelijk 
ook gedaan? En verschilde de 
respons tijdens en na detentie?
Anja Dirkzwager: “Tijdens detentie was 
de respons gemiddeld 67 procent en na 
detentie 55 procent. Het verschil komt, 
doordat enerzijds mensen na detentie 
niet altijd meer te vinden waren, 
ondanks alle inspanningen van ons 
om hun verblijfsplaats via de door 
henzelf verstrekte contactgegevens, 
familieleden van de gedetineerde, 
reclassering en de gemeente en derge-
lijke te achterhalen.”

De onderzoekers, zoals de 
auteurs van de vele publicaties* 
in het kader van het Prison 
Project, waren – nemen we aan 
– waren niet degenen die de 
gedetineerden de interviews 
afnamen en de vragenlijsten. 
Waren het vooral studenten die 
contact hadden met de onder-
vraagde gedetineerden?
Anja Dirkzwager: “Ja, dat waren vooral 
studenten criminologie, psychologie, 
sociologie van diverse universiteiten. 
Die kregen tevoren van ons onderzoek-
steam – bestaande uit 17 wetenschap-
pers – trainingen. En vervolgens waren 
er veel momenten van intervisie, 
onderling overleg en wederzijdse feed-
back. Voor dit werk reisden de geselec-
teerde studenten door het hele land 
om de ex-gedetineerden te spreken te 
krijgen.”

Nog even terug naar de vraag 
over de actuele waarde van de 

verkregen onderzoeksgege-
vens. Ook nu nog verschijnen 
publicaties die gebruik maken 
van de tussen 2010 en 2016 ver-
zamelde gegevens van het 
Prison Project, zoals een disser-
tatie onderzoek van Matthias 
van Hall e.a. Daarbij zijn dus 
gegevens gebruikt uit onder-
zoek dat jaren geleden werd 
gedaan. Is dat nog voldoende 
geloofwaardig?

Anja Dirkzwager: “Terechte vraag. Het 
antwoord hangt erg af van de onder-
zoeksvraag die de auteurs in de betref-
fende studie wilden beantwoorden. In 
de studie van Van Hall c.s. wordt inge-
zoomd op de procedureel rechtvaar-
dige bejegening. Dat gaat bijvoorbeeld 
over de samenhang tussen iemands 
belevenis van de manier waarop ze zich 
behandeld voelen door autoriteiten en 
de manier waarop je je vervolgens 
gedraagt. Dat is een vrij theoretische 
samenhang waarbij je aan deze data 
nog voldoende houvast hebt. Als je 
echter een andere vraag wilt beant-
woorden en bijvoorbeeld wilt beschrij-
ven hoe het er nu aan toegaat in deten-
tie, dan wordt het natuurlijk wel 
anders omdat de huidige detentiesitua-
tie inmiddels veranderd kan zijn. Maar 
in de genoemde studie is dat echt niet 
aan de orde.”

Tot slot een misschien enigszins 
venijnige vraag. Er wordt wel 
gezegd, dat een project als 
Prison Project in wezen een 
vehikel is om onderzoek van 
criminologen, forensisch psy-
chologen, psychiaters e.a. 
wetenschappers gaande te 
kunnen houden en daarvoor 
financiële ondersteuning te ver-
werven. Langjarige onderzoe-
ken als deze zijn daarbij om 
voor de hand liggende redenen 
favoriet. Zijn dit naar jullie 
mening terechte 
veronderstellingen? 
Paul Nieuwbeerta (lachend): “Ik denk 
dat zulke veronderstellingen deels 
natuurlijk wel kloppen. Werk en finan-
ciering houdt ons aan de gang. Zo 
‘flauw’ is het soms. ’t Lijkt me, dat het 
bij de Bonjo toch ook wel zo zal zijn, dat 
je erin schrijft omdat je ’t zelf leuk en 
belangrijk vindt om te doen. 

Paul Nieuwbeerta (ernstig): “Maar 
serieus: Wat we als wetenschappers 
uiteraard proberen te doen is onder-
zoeksvragen te beantwoorden die én 
voor de wetenschap interessant en 
belangrijk zijn – bijvoorbeeld omdat 
die niet eerder zijn onderzocht – én 
voor de praktijk interessant en belang-
rijk zijn. Dat is waar we onderzoeksvra-
gen en opzetten op selecteren. Daarbij 
geldt ook, dat wij daar natuurlijk niet 
alleen zeggenschap over hebben. Het 
Prison Project is betaald door de 
Nederlandse Organisatie van 
Wetenschappelijk Onderzoek en uni-
versiteiten – en die financieren natuur-
lijk alleen onderzoek dat wetenschap-
pelijke meerwaarde heeft. Daarnaast 
hadden we voor het Prison Project 
uiteraard de medewerking nodig van 
de Dienst Justitiële Inrichtingen. Als 
die denken ‘Dit is alleen onderzoek om 
Anja en Paul plus collega’s van de straat 
te houden’ dan was het ook niet door-
gegaan. Anders gezegd: de wetenschap-
pelijke en maatschappelijke relevantie 
staat altijd voorop, maar bij de keuze 
van onderzoeksvragen speelt zeker ook 
mee dat wij als onderzoekers het zelf 
ook leuk en interessant moeten vinden 
om er mee bezig te zijn – zeker wanneer 
het langlopende projecten betreft.”

*) Een lijst met alle publicaties uit dit 
project is te vinden op prisonproject.nl

Iets te melden?  
Stuur het naar Bonjo!

Bos en Lommerplein 270, 1055 RW Amsterdam 
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Op bezoek in de PI Alphen aan de Rijn…

‘De stoom kwam uit mijn oren’

Dit soort gedrag 
geeft reden 

tot zorg

Voor mij was 
’t een vorm 
van pesten

Jaap Brandligt

Het was al weer even geleden dat ik als bezoekvrijwilliger naar 
de gevangenis Maatschapslaan in Alphen aan den Rijn ging. Een 
gedetineerde daar wilde mij spreken. Ik heb daar eigenlijk altijd wel 
zin in. Noem het een maatschappelijk relevante daad. Maar toen…

Het is wel even onderweg zijn, 
want zoals zo veel bajesen ligt 
ook deze op een industrieplek ver 
weg van de bewoonde wereld. 
Mensen zouden eens zicht 
hebben op gedetineerden. Dat 
kon in oude vervlogen tijden, 
maar die tijd is nu wel voorbij. Uit 
het zicht, uit het hoofd en zeker 
uit het hart, is een motto van 
velen. Maar goed, ik arriveerde er 
keurig op de afgesproken tijd ,er 
rekening mee houdend dat je 
niet zo maar door de procedure 
heen bent, dus ik had wat ruimte 
genomen. Een vorm van 
ervaringsleren. 

Duurt even…
Ik kom wel vaker in een PI. Dat zal 
niet verbazen voor iemand van 
Bonjo. Ik ken de routes die voor 
mij begaanbaar zijn. Dus aanko-
mende bij de deuren na de bui-
tendeur nam ik de deur die ik 
altijd neem. Niet voor de gewone 
bezoekers, maar voor mensen 
met een ander soort afspraak. Ik 

had een afspraak, was aange-
meld, nam dus de deur voor de 
medewerkers en de – noem het – 
bevoorrechten. Keurig de bezoe-
ker die ik gewoon ben en dus 
naar het loket voor identificatie 
en wat dies meer zij. Ik trof daar 
een meneer die wat af wilde 
leveren en me zuchtend duidelijk 
maakte dat het allemaal niet zo 
snel ging. Dat verbaasde me niet, 
want dienstverlening staat niet 
echt hoog op de prioriteitenlijst 
van de mensen in de glazen 
hokken. Maar op een moment – 
na ongeveer een kwartier – 
wendde de man achter het glas 
zich genadiglijk tot mij. Ik legde 
mijn ID voor het loket. 
Verwarring, want er gebeurde 
klaarblijkelijk iets ongewoons. 
En, ja hoor. Ik was bezoeker en 
moest naar de andere kant. 

Machtsgedrag
Oké, soms ben ik blijkbaar niet 
slim, dus ik nam mijn gehoor-
zame modus aan. Naar buiten, 

naar de andere deur. Inmiddels 
verstreek er wel tijd. Bij die deur 
was ik niet alleen. Er waren ook 
reguliere bezoekers. Daar begon 
het grote wachten. De man in het 
glazen huisje die ons binnen 
moest laten door op een knop te 
drukken, keek af en toe naar ons, 
maar besloot andere prioriteiten 
te hebben. Ik vond dat ergernis-
wekkend, maar was minder aan 
bezoektijden gebonden dan de 
mensen die er met mij waren. 
Elke vertraging gaat bij hen 
immers van de bezoektijd af. Bij 
mij was de irritatie vooral het 
machtsgedrag van de man in de 
glazen kooi en het gevoel van 
machteloosheid bij deze wille-
keur. Ik ervoer het als een vorm 
van pesten. Hoe dan ook: de 
machteloosheid als je daar staat 
is spreekwoordelijk. 

‘Gaat hier vaak zo’
Afijn, op een moment was het 
zover. Een voor een mochten we 
naar binnen. Je zou dan verwach-
ten dat als je eenmaal door die 
deur heen bent, dat je dan te 
woord gestaan wordt. Dat is 
naïef. Toen begon langzamer-
hand mijn bloed te koken. Ik 

werd wat ongeduldig voor dat 
dichte loket. Onverstandig 
natuurlijk, want wie macht wil 
uitoefenen, grijpt elke gelegen-
heid daartoe graag aan. Een 
bezoekende advocaat kreeg 
dezelfde behandeling. Hij haalde 
zijn schouders op. “Gaat hier vaak 
zo,” zei hij.

Nadat er toch wel ruim een 
half uur verstreken was, kon ik 
door. Nu doet zich het feit voor, 
dat ik een plaat in mijn been heb, 
of een pin, hoe noem je zo’n 
geval. In een andere gevangenis 
komen ze dan langs met zo’n 
detecterend staafding. Hier 
moest er een nieuwe man komen 
die me fouilleerde. Waarom dat? 
Mij een raadsel. De man van het 
loket kwam er gezellig bij staan 
en keek toe. Iets zeggen, deed hij 
niet. Hij keek slechts toe en 
genoot, wetend dat elk woord 
van hem, mijn stoom zou 
verhevigen.

Het bezoek
Eindelijk kon ik naar mijn gedeti-
neerde toe. Dacht ik, maar in het 
kamertje aangekomen werd mij 
verteld dat hij voorlopig niet of 
helemaal niet zou komen. “Gedoe 

op de afdeling.” Op mijn vraag: 
‘Wat dan?’ kwam natuurlijk geen 
antwoord. Na drie kwartier 
kwam de man die mij wilde zien, 
toch opdraven. “Gedoe op de 
afdeling? Ik weet nergens van”, 
vertelde hij me. “We waren aan 
het luchten.”  
Natuurlijk kon ik dat niet natrek-
ken. Maar mijn bezoekuur was 
nu een bezoekkwartier gewor-
den. Daar deden ze niet lullig 
over. 

Het feit – ik heb dat eerder 
meegemaakt – dat personeel in 
de bajes niet bereid is om een 
gedetineerde te halen en te 
brengen, verhevigde het stoom 
dat al uit de oren kwam. 
Inmiddels zag ik ook de advocaat 
onverrichter zake vertrekken.

Schoolvoorbeeld
Het gesprek was goed, denk ik. 
Maar de behandeling in deze PI 
was buiten elk patroon van 
normale dienstverlening. Het is 
een niet onbekend fenomeen. 
Macht kunnen uitoefenen, maakt 
mensen niet beter. Dit was er een 
schoolvoorbeeld van. Als deze PI 
ook zo met de gedetineerden 
omgaat, is er reden voor zorg.

P.I. Maatschapslaan Alphen aan de Rijn. (Foto DJI)
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Daamen, advocaten.

Dat de impact van detentie op het leven van gevangenen vaak heftig 
is, weten we. Minder bekend is, hoe het staat met de gevoelens van hun 
kinderen. Studente Joyce Albrecht (31) van de Vrije Universiteit Brussel 
merkte dat daar in België weinig kwalitatief empirisch onderzoek over 
is. Dus ging zij daar zelf mee aan de slag. Het resultaat werd een sociaal 
bewogen werkstuk, waarvoor zij de Jeanine Segers prijs kreeg, de Vlaamse 
prijs voor de beste masterscriptie criminologie van het jaar. 

Joyce Albrecht

We vergeten te gemakkelijk dat er niet 
alleen volwassenen achterblijven als 
mensen de gevangenis in gaan, maar dat er 
ook kinderen zijn die terecht komen in een 
situatie waar ze niet voor gekozen hebben. 
Ook zij ondervinden de negatieve gevolgen 
van de arrestatie of de detentie. In België 
hebben naar schatting 16.000 kinderen een 
ouder die in de gevangenis zit. Die schat-
ting dateert al uit 2014. Een exacte telling is 
er niet, de inschatting is gebaseerd op gege-
vens van de gevangenispopulatie. Net als in 
Nederland is 95 procent van de gedetineer-
den man en 5 procent vrouw. Volgens schat-
tingen zijn de gedetineerde vrouwen voor 
bijna tachtig procent moeder, bij de 
mannen heeft ongeveer de helft kinderen.

Voor mijn onderzoek interviewde ik 
tieners en volwassenen die tijdens hun 
jeugd een ouder in de gevangenis hadden. 
Daarvoor gebruikte ik een vragenlijst over 
hun ervaringen, behoeften en hun proble-
men naar aanleiding van de detentie van 
hun ouder. 

Stigma en vooroordelen

Ik keek zowel naar de effecten op sociaal, 
psychologisch en financieel vlak als naar de 
behoeften die ze in die situatie ervaren. De 

meeste ondervraagden hadden last van het 
stigma en de vooroordelen als gevolg van 
de opsluiting van één van hun ouders. 
Sommigen kwamen terecht in een toestand 
van sociale isolatie en kregen te maken met 
verlieservaringen als vrienden of familiele-
den hen de rug toekeerden. Verschillende 
respondenten getuigden over een traumati-
sche ervaring, over negatieve emoties of 
over een gebrek aan informatie of kennis 
over hun ouder in de gevangenis. Soms 
kregen ze last van angsten of depressies.

Eerlijkheid nodig

De meeste respondenten haalden aan dat 
eerlijkheid en duidelijkheid over de situatie 
noodzakelijk is. Ik hoorde verhalen van 

kinderen die lang dachten dat hun ouder 
op reis was, in het ziekenhuis lag of weg 
was voor het werk. Hoe jonger een kind, 
hoe meer de waarheid achtergehouden 
wordt om het kind te beschermen, maar 
we zien dat het kind zich dan ergere 
zaken voorstelt of soms de schuld bij zich-
zelf legt. De detentie van de ouder woog 
ook dikwijls financieel op het gezin: plots 
werd het gereduceerd tot een éénouder-
gezin, met slechts één kostwinner, waar-
door de kinderen niet meer op school-
reisje konden of zonder voor hen duide-
lijke aanwijzing letterlijk in de kou zaten, 
omdat facturen niet betaald waren. De 
familie moest geld geven aan de gedeti-
neerde om de kosten van de gevangen-
schap, zoals het telefoneren of de kantine-
aankopen en het kost ook geld om de 
gevangene te gaan bezoeken met de soms 
verre verplaatsingen van dien.

Behoefte aan steun

De jongeren gaven voorts aan dat ze 
behoefte hadden aan steun en een 
gesprekspartner en aan specifieke dienst- 
en hulpverlening in het kader van die 
ouderlijke detentie. Er wordt te weinig 
proactief gehandeld in het geval van 
ouderdetentie: je weet als kind vaak van 
niks en je moet zelf hulp gaan zoeken, 

maar veel hulp is er niet ter beschikking. 
Ook is de informele sociale omgeving van 
kinderen van gedetineerden niet altijd op 
de hoogte, waardoor ze met weinig 
mensen kunnen praten, wat dan een heel 
zware impact kan hebben. 

Voor jongeren is het ook te moeilijk om 
contact te blijven houden met hun gevan-

gen ouder. Op bezoek in de gevangenis 
komen ze in een strikt veiligheidskader 
terecht dat niet altijd kindvriendelijk is. 
Fysiek contact is belangrijk maar andere 
vormen van contact zijn dat evenzeer. 
Waarom kan een kind niet gewoon een 
sms sturen naar zijn ouder om te zeggen 
dat het een goed rapport heeft of om goe-
denacht te zeggen? Dat zou toch allemaal 
een stuk flexibeler moeten kunnen met 
het oog op het belang van het kind...

Meer privacy nodig

Ten slotte merkte ik ook een sterke vraag 
op naar meer privacy. Recente media-aan-
dacht voor de arrestaties van bekende 
mensen legde de vinger nog maar eens op 
de wonde. Als de detentie van hun ouder 
in de media aan bod komt, versterkt dat 
de negatieve gevolgen heel erg. Daarom 
pleit ik voor een versterking van de 
dienst- en hulpverlening voor naastbe-
staanden. Ook een eventuele registratie 
van kinderen met een ouder in detentie, 
als dat in het kader van de privacywetge-
ving mogelijk is, zou nuttig kunnen zijn, 
zodat hulp meer proactief kan worden 
aangeboden. Dat kan toekomstige nega-
tieve effecten voor kinderen verkleinen 
én komt ten goede van de re-integratie 
van de gedetineerde. Want het is 
bewezen: sterke sociale banden verklei-
nen de kans op recidive.

Als kind word  
je niet op de  

hoogte gehouden

Kinderen van gedetineerden

De vergeten 
slachtoffers van 

de misdaad

Kinderen kregen 
traumatische  

ervaringen



26 december 2023 

Veelpleger klimt uit het dal tijdens z’n ISD

Hoe Anthony uit de 
shit is gekomen

Anthony (42) heeft ongeveer een derde van zijn leven in detentie doorgebracht. Op zijn 17e belandde 
hij voor het eerst in de gevangenis, werd veroordeeld als een volwassene en kreeg meteen dertig 

maanden. Dat was voor een zwaar geweldsmisdrijf. Hij gaf er eigenlijk weinig om en wist ook dat 
’t in zijn wereldje goed was om naam te maken. Op zijn 19e zat hij op de afdeling langgestraften in 
Sittard. Na zijn detentie is hij gaan werken, dealen en heel veel feesten. Toen was het allemaal nog 
leuk en zonder al te veel stress, tot hij een jaar later zwaar aan de coke zat en de een naar de ander 

begon op te lichten. Nu, na vele jaren detentie verblijft Anthony in een open kliniek en wijst alles 
erop, dat het goed komt met hem, zoals je kunt lezen in dit verhaal, dat hij zelf op papier zette.

Ik ben opgegroeid in Rijswijk en 
van daaruit terecht gekomen in 
Eindhoven, in de wijk Woensel. In 
mijn buurt was veel drugs en cri-
minaliteit en mijn voorbeelden 
waren de dealers en criminelen 
uit mijn wijk. Zo begon ik met 

diefstallen en inbraken te plegen. Wat 
volgde was een hele lange weg vol met 
problemen, detenties, drugs, geweld en 
criminaliteit. Een tijd lang vond ik het wel 
goed zo, ik verdiende goed en er was 
genoeg spanning en sensatie. Ik deed 
waar ik zin in had en als ik moest zitten 
ging ik gewoon zitten zonder al te veel 
problemen. Ik heb wel een paar keer 
gedacht en geprobeerd om een rustiger 
leven te gaan leiden, maar ik viel toch 
elke keer weer terug in mijn oude gedrag. 
Maar de laatste jaren begon het vastzitten 
echt te voelen als tijdverspilling en was ik 
het zat om constant in de gevangenis te 
zitten. 

Voor m’n dochter
Ook heb ik inmiddels een dochter voor 
wie ik wil zorgen en die mij nodig heeft. 
Als ik er niet voor haar kan zijn, ben ik 
zwaar ongelukkig. Maar ik kreeg mijn 
verslaving niet onder controle en was 
mede daardoor echt roekeloos. Ik hield 
me met alle soorten criminaliteit bezig, 
ik kon een simpele diefstal plegen maar 
ook zwaar geweld toepassen om te 
krijgen wat ik wilde. Op een gegeven 
moment had ik het zo bont gemaakt dat 
ik vreesde voor mijn leven. Ik was op een 
ander level van criminaliteit en proble-
men beland. Mijn leven was net een actie-
film, een thriller, comedy en soms horror.

Op m’n knieën
Toen ik in 2019 weer eens in detentie 
kwam, begon ik in m’n cel eens na te 
denken. Ik was tot de insluiting dakloos, 
ik had geen geld, ik was verslaafd, ik had 
zoveel problemen gemaakt, dat ik geen 
idee had, hoe in dit ging overleven. Zoveel 
jaren drugs en criminaliteit en dit heeft 
het mij gebracht. Ik ging bidden in mijn 
cel op mijn knieën en vroeg god naar een 
uitweg. En die kwam! De volgende dag 
kwam ik iemand tegen in de gevangenis 
met wie ik een praatje maakte en hij gaf 
mij een boek getiteld The secret. Dat boek 
heeft mij op een reis genomen en heeft 
mij inzichten gegeven waardoor ik nu een 

manier heb gevonden om mijzelf te 
begrijpen en te controleren. Voordat ik 
ben waar ik nu ben, moest ik nog wel een 
lange weg afleggen, maar het begin was 
gemaakt. Het boek dat die man mij gaf, 
vond ik zo interessant dat ik vroeg of hij 
niet met mij op dubbelcel wilde gaan en 
dat deed hij. Hij bestudeerde al twintig 
jaar de natuurwetten, het bewustzijn, het 

onderbewustzijn, kwantumfysica en nog 
veel meer interessante dingen. Ook medi-
teerde hij. 

Nieuwe wereld
Er ging een nieuwe wereld voor mij open. 
Ik belandde in de spiritualiteit en begon 
ook te mediteren en mezelf te ontwikke-
len door de boeken die hij mij gaf te 
bestuderen. Ik had het gevoel dat als ik dit 
pad zou blijven volgen, dat ik uit die vici-
euze cirkel kon komen waar ik al een hele 
tijd probeerde uit te komen. 

Weer een terugval

Na een half jaar detentie kwam ik vrij. Ik 
had zoveel geleerd over mezelf en de 
wereld waarin ik leef. Ik ging met de beste 
bedoelingen naar buiten. Maar omdat ik 
zo vaak met justitie in aanraking ben 
geweest, wilde de reclassering niks meer 
met mij te maken hebben. Dus: na maxi-
maal afstraffen zonder nazorg de straat 
weer op. Normaal vond ik dat geen pro-
bleem, maar nu kon ik hun hulp echt wel 
gebruiken. Ik kwam vrij en ging bij een 
vriendin wonen met wie ik na een paar 
dagen problemen kreeg en toen stond ik 
weer op straat. Al m’n goede voornemens 
verdwenen alweer snel, want ik kende 
maar één manier om te overleven en dat 
is terug in de criminaliteit. Na een half 
jaar van alles en nog wat te hebben uitge-
spookt, belandde ik wéér in de gevange-
nis. Ik ging verder met mezelf te ontwik-
kelen en begon echt te geloven dat ik op 
het juiste pad was om mijn leven om te 
gooien, ik had weer meer inzicht gekre-
gen in mijn verslaving. 

DNA-spoor
Na vier maanden gevangenis stond ik op 
straat, weer zonder nazorg. Deze keer met 
voorwaardelijk ISD, een maatregel op 
basis waarvan ‘Stelselmatige Daders’ in 
een ‘Inrichting’ geplaatst kunnen 
worden. Ik wou uit het leventje maar het 
lukte me maar niet en ik had wel veel zelf-
kennis ontwikkeld, maar ik bleef maar in 
m’n oude bekende omgeving omdat ik me 
daar makkelijk kon redden. Ik wist dat die 

ISD sowieso zou vallen en dat ik er dan 
goed gebruik van zou maken. Er volgde 
opnieuw een periode van criminaliteit en 

drugsgebruik. Ik wist dat het een kwestie 
van tijd was voor ik opgepakt zou worden, 
want ik had bij een inbraak een DNA-
spoor achtergelaten. 

Toen ik na tien maanden werd opge-
pakt, had ik rust en wist ik dat dit mijn 
redding zou worden. 

Boeken lezen
Al met al was ik er intussen wel achter 
gekomen, dat als je echt wil veranderen, 
dat je dan de hulp kunt krijgen die je 
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Expert hoger beroep

nodig hebt. In mei 2022 ging mijn ISD-
maatregel in en intussen heb ik heel 
veel bereikt. Ik ben bezig gebleven 
met meditatie, elke dag m’n dank-
baarheid uitspreken en mezelf verder 
te ontwikkelen door psychologie en 
kwantumfysica te bestuderen, 
boeken te lezen zoals The secret, The 
greatest secret. Ik leef in het nu van 
Eckhart Tolle1 en boeken van Deepak 
Chopra2, ook een aanrader is het boek 
Hack the matrix3. In de P.I. Vught ben ik 

N.A.-meetings
N.A.-meetings (Narcotic Anonymous) bij 
gaan wonen. Die werden gegeven 
door twee ervaringsdeskundigen die 
net als ik uit Eindhoven kwamen. Ik 
dacht: dit wil ik ook, m’n eigen shit op 
orde krijgen en dan met mijn erva-
ring andere mensen helpen. 
In P.I Vught werd mij gevraagd of ik 
met jongeren wilde praten die in de 
‘Yes we can’-Clinic verbleven. Die jonge-
ren dreigden af te glijden in de drugs 
en in de criminaliteit. Ik deelde mijn 
ervaringen met hen en probeerde ze 
wat positiefs mee te geven. Ook ben ik 
door Vincent Borninkhof van 
Forensisch Maatwerk gevraagd om in 
een theater een presentatie te geven 
over de ISD-maatregel, waar onder 
andere ook advocaten zoals de gebroe-
ders Anker en Anker aanwezig waren, 
een DNA-specialist, een ervaringsdes-
kundige in de tbs, rechters, mensen 
van het O.M. etc. 

Inmiddels heb ik via social media 
als LinkedIn een netwerk van erva-
ringsdeskundigen en ondernemers 
opgebouwd. Ik werd opgemerkt en zo 
is mij gevraagd om een stukje voor de 
Bonjo te schrijven over mijn leven. Ik 
lees al jarenlang de Bonjo als ik in 
detentie zit en had nooit verwacht dat 
ik er zelf met een positief verhaal in 
zou komen te staan. Nu is mij 
gevraagd om met een andere erva-
ringsdeskundige N.A.-meetings op te 
zetten in een andere kliniek. 

Ervaringsdeskundige
Mijn maatregel loopt nu achttien 
maanden en al die kennis die ik door 
de jaren heen heb vergaard, is nu 

samengekomen op een punt dat ik 
voel dat ik mijn verslaving begrijp en 
kan controleren. Ik ben nog steeds 
elke dag aan het groeien en heb ver-
trouwen in mezelf. Ik zit op dit 
moment in een open kliniek en heb in 
deze tijd een cursus gevolgd voorerva-
ringsdeskundige waarbij ik ook co-
trainer was. 
Nu volg ik een vervolgcursus die mij 
dichter bij mijn doel brengt van 
ervaringsdeskundige. 

Ik ben gestopt met medicatie, met 
sigaretten, met cocaïne, alcohol en 
weed. Eerst was ik alleen met ‘t roken 
van sigaretten gestopt omdat ik wilde 
begrijpen, hoe een verslaving werkt. 
En ik wou mijn nieuwe kennis toepas-
sen om te kijken of ik na 28 jaar roken 
kon stoppen en dat is dus gelukt door 
de theorie van de boeken die ik 
gelezen heb toe te passen. 

Vol goede moed
Nu heb ik weer volop contact met 
mijn dochter. En ik ben zelfs gevraagd 
door de P.I. Vught om wat te vertellen 
over de ISD-maatregel in de rechtbank 
van Amsterdam, nu eens niet als ver-
dachte in de rechtbank maar als gast-
spreker. Ik ben dankbaar dat ik het 
juiste pad heb gevonden en zal deze 
weg vol goede moed vervolgen.

Hoe uitzichtloos je leven er ook uit 
kan zien, er is altijd een weg uit de 
problemen. Ik ben erachter gekomen 
dat de juiste kennis heel belangrijk is. 
Zet een doel voor jezelf en blijf daar 
voor gaan, wat anderen ook zeggen. Ik 
wens iedereen in detentie veel sterkte 
en hoop je te motiveren om de tijd die 
je daar toch moet zitten nuttig te 
besteden en jezelf te ontwikkelen. 
Bless iedereen.

1. Eckhart Tolle is een Duitse leraar en 
auteur op het gebied van spiritualiteit. 
Zijn eerste boek was ‘De Kracht van het 
Nu’ en werd een bestseller.
2. Deepak Chopra is een in de VS 
wonende Indiase schrijver van boeken 
over spiritualiteit, mediteren en 
alternatieve geneeskunde.
3. Een boek van Dino Sarac, ook vertaald 
in het Nederlands: De hack van de 
Matrix – De illusie van onze tijd.

Hans Smits, 
journalist, activist 

en pacifist
Rudie van Meurs

Hans Smits, een leven lang journalist is op 
85-jarige leeftijd overleden. Hij behoorde 
tot de generatie naoorlogse journalisten die 
vooral het maatschappelijk ongenoegen als 
onderwerp hadden. Hans publiceerde ook 
in de Bonjo.

Hij begon op z’n 18e bij de Verenigde 
Noord-Hollandse Dagbladen en wist sinds-
dien dat de lokale krant de beste leer-
school is voor de aankomende journalist. 
Altijd kwam hij daarop weer terug, de 
regionale media als puurste vorm van 
journalistiek en democratie. Hij ging 
werken bij het Parool, daarna bij het 
Algemeen Handelsblad en trad toe tot het 
walhalla van de journalistiek, Vrij 
Nederland. Daar leerde ik hem kennen en 
ontstond een vriendschap die zestig jaar 
duurde. Hij werd parlementair redacteur, 
ijverig en consequent met daarnaast 
levenslange hobby’s zoals Zweden, in die 
jaren het nieuwe arbeidersparadijs, Berlijn 
centrum in een gedeeld Duitsland en het 
eigenzinnige Joegoslavië onder Tito. In 
eigen land keerde hij zich via de beste 
methoden van de crusader journalistiek 
tegen de Volkstelling van 1971 die dan ook 
een regelrechte mislukking werd                                                                                                                       

Onafhankelijkheid
Binnen de Weekbladpers maakte Hans 
zich sterk voor de journalistieke onafhan-
kelijkheid van Vrij Nederland. Hij had een 
niet gering aandeel in de komst van het 
redactiestatuut en als ergens binnen het 
bedrijf de hand gelicht dreigde te worden 
met de regels stond hij op en citeerde uit 
het hoofd de bevoegdheden van de ple-
naire redactievergadering. Toen eind jaren 
zestig grote onvrede ontstond tegen de 
behoudzuchtige rol van de Nederlandse 
Vereniging van Journalisten (NVJ), begon 
de Amsterdamse Pers met onder meer 
Hans Smits en Jan Rogier in het bestuur 
een revolte die leidde tot het aftreden ‘van 
de hielenlikkers van de werkgevers’.

 

Als trainer journalistiek reisde hij naar 
Kazachstan, Rusland en het uiteengeval-
len Joegoslavië, niet gezegend met onaf-
hankelijke pers en nauwelijks ervaring 
met het vrijewoord. Hij onderwees jonge 
studenten dat goede journalistiek voort-
komt uit grenzeloze nieuwsgierigheid en 
citeerde Izzy F. Stone dat alle regeringen 
geleid worden door leugenaars.

Lagere straffen
Hans schreef een handvol boeken, geen 
onverbiddelijke bestsellers maar heel jour-
nalistieke, feitelijke en principiële docu-
menten over de recente geschiedenis. Over 
bijvoorbeeld de opkomst en ondergang 
van de Coornhert-Liga – waarvan hij lid 
was - dat het verhaal beschrijft van een 
fenomeen, het engagement van honder-
den strafrechtgeleerden, criminologen en 
rechtenstudenten. Een massale roep om 
lagere straffen en een humanere behande-
ling van gedetineerden – die tenslotte weer 
overschreeuwd werd door een ander 
geluid, waarschuwingen en angst voor 
stijgende criminaliteit. Eeuwige getijdebe-
wegingen van plotselinge weldenkend-
heid en tolerantie tot gemoraliseer en 
roep om tucht, law en order.

In zijn boek ‘De Bom in de vuist’ schreef 
Hans over zijn beweegreden: ‘Ik voel mij 
pacifist omdat ik geweld beschouw als het 
slechtste middel om conflicten op te 
lossen (…) maar duizendmaal meer omdat 
ik een hartstochtelijke voorstander ben 
van nucleaire ontwapening.’ Hans was de 
laatste jaren intensief in de weer met een 
idee voor een boek over de PSP en het paci-
fisme in Nederland. Maar het kwam er niet 
meer van.

In memoriam

Hans Smits (Foto: Hanneke Acker)
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Briljante misdaadthrillers,  
nu ook voor liever-niet-lezers
Theo Knippenberg

Eerder dit jaar in de Bonjo had ik het over (1) de allerbeste eigentijdse misdaadthrillers 
(vooral veel Scandinavische auteurs); over (2) de ‘hard-boiled detectives’ (zoals de cynische 
privé detective Philip Marlowe in de zwartwit-verhalen van Raymond Chandler) en over (3) 
de ‘graphic novel’ (het verhaal opnieuw verteld als stripverhaal – de manier om topboeken 
toegankelijk te maken voor lezers die eigenlijk liever niet lezen). In deze Bonjo doe ik dat 
graag alle drie nog een keer, maar nu tegelijk. Grote stappen, snel klaar. Dus we gaan 
deze donkere dagen rond Kerst samen terug in de tijd (bijna een eeuw) en oostwaarts naar 
Berlijn (dat toen nog een van de spannendste maar ook goorste steden van de wereld was). 

“Elke avond is het druk op de Oranienburger Strasse. Het Telegraafkantoor is dag en nacht open 
en tot vorig jaar was er een van de beruchtste variététheaters van Berlijn, het Ooievaarsnest, dat 
prostituees naar de straat lokte. Op vrijdagavond is het er nog drukker omdat veel Joden dan 
naar sjoel gaan in de Nieuwe Synagoge, de grootste van Berlijn. Maar het is toch vooral Berlijns 
scandaleuze seksleven aan het noordelijke einde van de straat dat mannen aantrekt die uit zijn 
op mistroostige, verstoten prostituees, die ‘zwerfafval’ genoemd worden. Wil je een vrouw met 
één been, één oog, een bochel of afschuwelijke littekens, dan hark je daar wat rond.”

Dit is een citaat van een 
door en door cynische 
speurder, die uiteindelijk 
in veertien romans zal 
opduiken, voortdurend 
in gevecht met een 
beladen verleden. Bernie 

Gunther is een Duitse privédetective en ex-
politieman, als zodanig ook ‘gedwongen’ 
SS-er in Berlijn, het decor voor, tijdens en na 
de Tweede Wereldoorlog. En ja, de verhalen 
zijn verzonnen, maar laten we eerlijk zijn: In 
Berlijn vielen toen in die jaren écht héél veel 
doden!

Perfecte mix
De ‘Berlijnse Trilogie’, van Philip Kerr 
bestaat uit drie van de allerbeste eigentijdse 
misdaadthrillers. De hoofdpersoon, Bernie 
Gunther, is een van de twee meest ‘hard-
boiled detectives’ ooit. En wow!, voor de 
leesverlaters worden alle drie de verhalen 
nu ook voor het eerst omgewerkt tot 
‘graphic novel’. Plus als bonus: Volgens alle 
media is ‘Berlijnse Trilogie’ de perfecte mix 
van fictie en geschiedenis.’ Want het zijn 
eigentijdse thrillers maar ze spelen in het 
Berlijn van de jaren dertig, de Hitlertijd. 

De Berlijnse trilogie omvat de eerste drie 
boeken met in de hoofdrol Bernie Gunther, 
een van de meest geroemde verzonnen pri-
védetectives ter wereld. De reeks speelt zich 
af in het Berlijn van de jaren dertig van de 
vorige eeuw. Het eerste deel heet ‘Een 
Berlijnse kwestie’ en speelt in de zomer van 

1936. Terwijl Berlijn zich opmaakt voor de 
aanstaande Olympische Spelen krijgt privé-
detective Bernie Gunther zijn eerste grote 
opdracht. Dan wordt er een aanslag op hem 
gepleegd en neemt niemand minder dan 
hoge nazibons Hermann Göring contact 
met hem op.

Beulswerk
In het tweede deel ‘Het handwerk van de 
beul’, zucht Berlijn in de zomer van 1938 
onder een hittegolf als Bernie Gunther op 
zoek moet naar de seriemoordenaar die 
jonge Arische meisjes op schokkende wijze 
om het leven brengt. Bernies speurtocht 
leidt hem naar de hoogste nazikringen.

Het derde deel ‘Een Duits regiem’ speelt na 
de oorlog, in 1947, als de nazi’s verslagen zijn 
en Berlijn bezet is. Bernie Gunther probeert 
zich in het geweld van het verpauperde en 
verdeelde Berlijn staande te houden. Dan 
wordt hij door Porosjin, kolonel van de 
Russische geheime dienst, benaderd om de 
zwarthandelaar Emil Becker van de galg te 
redden. Bernie stuit bij zijn onderzoek op 
een ondergronds netwerk van voormalige 
naziofficieren. 

Wie was Kerr?
Philip Kerr (1956 – 2018) werd geboren in 
Edinburgh, Schotland, maar woonde vooral 
in Londen en Cornwall. Voordat hij door-
brak als thrillerschrijver was Kerr een copy-
writer van reclamebureaus met te veel tijd 
om handen. ‘Het schrijven van een boek 

deed ik gewoon tijdens het werk. Als ik maar 
typte, dan viel het niet op.’ Jarenlang 
broedde hij op het idee om een roman te 
schrijven over een politieman in het Derde 
Rijk. Kerr: “Veel misdaadverhalen hebben 
geen echt grote misdaad als onderwerp. 
Omdat de naziperiode de grootste misdaad 
van allemaal was, is het ook een veel interes-
santer onderwerp om over te schrijven dan 
over, pakweg, de zaken van een politie-
inspecteur in Oxford. Hoeveel moorden kan 
je in Oxford hebben? Vergeet het. In Berlijn 
vielen er gedurende jaren werkelijk veel 
doden. Dan zijn lijken en mensen die ver-
dwijnen niet onrealistisch. En als je echt 
meedogenloze personages wilt hebben, dan 
sla je de encyclopedie van nazischurken 
maar open – ze staan er allemaal in.”

Gedeelde minnares
En Kerr dient die nazi-schurken graag aan 
ons op. Meteen in het eerste deel heeft 
Bernie Gunter persoonlijk contact met 
Hermann Göring, de plaatsvervanger en 
beoogde opvolger van Hitler. In een van de 
latere boeken mag Gunther op de koffie bij 
Hitlers propagandaminister Joseph 
Goebbels. Ze delen zelfs dezelfde minnares. 
Voor het nazikopstuk Reinhard Heydrich 
mag hij af en toe klusjes opknappen. Is 
Gunther zelf dan een nazi of niet? Gunther 
ontkent het steevast. Maar hij worstelt wel 
met zijn hand- en spandiensten. Uiteindelijk 
verkiest hij zijn leven boven principes. Zoals 
de meeste Duitsers. Kerr: “Ik heb altijd de 
gewone Duitser uit die tijd willen begrijpen. 
Hoe en waarom gedroegen ze zich zoals ze 
deden? Dat is veel boeiender dan een of 
andere vervelende moordenaar of psycho-
paat die tegenwoordig nogal eens in thril-
lers opduikt.”

Alle ‘Bernie Gunther’ boeken van Philip 
Kerr worden uitgegeven door uitgeverij De 
Boekerij, en zijn verkrijgbaar als paperback 
en E-book. De eerste drie boeken zijn ook 
samen-in-één-band verkrijgbaar als De 
Berlijnse Trilogie. Dit drietal wordt nu 
omgewerkt – ook met als titel “De Berlijnse 
Trilogie” tot drie beeldverhalen (graphic 
novels) door François Warzala. Het eerste 
deel hiervan is nu verschenen bij uitgeverij 
Scratch. 

Adverteren  
in de Bonjo 

brengt u  
in de bajes
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De ochtend voor kerstavond. Ik 
stond voor mijn kledingkast 
en besloot het broekpak uit 
één stuk aan te trekken dat 
alleen werkt als je er niets 
onder draagt behalve een 
string. Voor de spiegel raakte 
ik nog overtuigder van mijn 

keuze. Op een normale dag zou dit te sjiek zijn, 
maar in de aanloop naar kerstavond was dit prima. 
Op de fiets wapperden de broekspijpen vrolijk in de 
wind. 
Met plezier kocht ik mijn laatste kerstcadeaus en 
inpakpapier. Het einde van de dag kwam in zicht. Ik 
realiseerde me plotseling dat ik nog een routine-
check had afgesproken bij de gynaecoloog.

De wachtkamer was helemaal leeg toen ik 
aankwam. De assistente was al bezig de kerstboom 
af te tuigen. Ze wees me erop dat mijn gebruikelijke 
dokter al bij familie was en ik geholpen zou worden 
door een vervanger. Ik hing mijn jas op. Niet veel 
later stapte een beeldschone man in witte overjas 
van een jaar of 28 met groene ogen en donker haar 
naar binnen. Hij sprak mijn naam en keek zoekend 
door de wachtkamer, alsof hij al jaren op me 
wachtte. Ik pakte mijn tas op en volgde hem.
In de spreekkamer was ik blij dat ik mijn broekpak 
aanhad, totdat de knappe dokter zei: “je kunt je 
broek uitdoen achter het scherm.” 

Terwijl ik me omdraaide realiseerde ik me dat ik 
volledig naakt zou zijn wanneer ik me van onder 

zou uitkleden. Terwijl ik mezelf langzaam uit het 
broekpak pelde, keek ik om me heen. Misschien 
had een vorige patiënt een shirt achtergelaten, of 
een sjaal, desnoods een paar handschoenen. Maar 
ik zag niets. Bij de gynaecoloog ben je dan wel 
naakt van onder, maar van boven moet je er liefst 
zo afstotelijk mogelijk uitzien. Een te grote wollen 
trui, vesten met knopen en colbertjes van 
tweedstof. Dat zijn allemaal goede opties om te 
maskeren dat je van onderen naakt bent. Dat de 
dokter in kwestie knap was, maakte het allemaal 
nog ingewikkelder. 
Bij mijn eigen gynaecoloog is het toneelstuk dat we 
spelen vastgesteld. De gynaecoloog zelf speelt zijn 
rol dag in dag uit, ik daarentegen kom eens in het 
jaar en moet mezelf altijd weer even inleven. Het is 
normaal dat ik met bloot onderlijf en een slobber-
trui door de praktijk loop. Het is heel erg normaal. 
Zodra ik zou toegeven aan het idee dat het natuur-
lijk volslagen idioot is, zou ik niet meer gaan.

Paniekerig keek ik naar de muren. Ik zag mijn tas 
liggen, daar stak de rol cadeaupapier uit die ik 
eerder vandaag had gekocht. Zonder langer na te 
denken, peuterde ik de rol los. Het was zaak om een 
stuk zo stil mogelijk af te scheuren. Want de 
knappe dokter mocht natuurlijk niet horen wat ik 
deed, dat zou de derde wand van het toneelstuk 
doorbreken. Millimeter voor millimeter scheurde 
ik door. Het bleef ijzingwekkend stil. Ik drukte het 
vel onder mijn oksels en liep langzaam achter het 
scherm vandaan. De knappe dokter keek heel kort 
naar beneden en naar boven, in zijn ogen zag ik dat 
hij zichzelf even moest herpakken, hij moest dit 
normaal vinden, dat was zijn rol. En zo ging ik op 
zijn behandelbank zitten. Met kerstpapier om mijn 
borsten als shirt en voor de rest volledig naakt, 
terwijl ik dacht: dit is heel normaal.

Drie vrolijke kerstverhalen voor de donkere dagen

Voor het eerst dit jaar, op deze 
plek geen misdaadverhaal!  
Hoewel René Appel al meer dan 
25 jaar tot de top van de 
Nederlandse thrillerauteurs 

hoort (hij won De Gouden Strop twee keer, 
werd talloze malen voor deze prijs genomi-
neerd en van zijn thrillers werden meer dan 
een kwart miljoen exemplaren verkocht), 
vind je hier vandaag van hem een vrolijk 
kerstverhaal. 

Van Alma Mathijsen ben ik een absolute fan 
vanaf haar debuutroman ‘Alles is Carmen’. 
Sindsdien schreef ze nog drie prachtromans, 
een verhalenbundel, en de novelle ‘Ik wil 
geen hond zijn’, een ijzersterk verhaal over 
een vrouw die besluit dat ze wil veranderen 

in een hond om zo herenigd te worden met 
haar ex-geliefde. In het aangrijpende auto-
biografische boek ‘Bewaar de zomer’ reflec-
teert Mathijsen op taal, volwassen worden 
en verlies. Het werd genomineerd voor de 
Libris Literatuurprijs. Haar hilarische kerst-
verhaal ‘De gynaecoloog’, dat zij tien jaar 
geleden schreef voor de VPRO, geeft een 
nieuwe taakinvulling aan het product 
‘kerstcadeaupapier’. 

Sylvia Witteman houdt net als ik van lekker 
eten, schreef kookboeken, maar vooral is zij 
al jaren een van de geestigste columnisten 
van Nederland, meerdere keren per week in 
de Volkskrant en maandelijks in het tijd-
schrift LINDA. Witteman publiceerde tiental-
len boeken. Haar columns in de Volkskrant 

stonden losjes model voor de film ‘Soof’. 
Witteman schijnt bij mij om de hoek te 
wonen, want ik herken elke dag de mensen, 
winkels, situaties die ze beschrijft, net als 
ooit bij mijn opa Carmiggelt, mijn nichtje 
Dorna en mijn broertje Bril. Sylvia is hun 
enige rechtsopvolger. Tegelijk beschrijft zij 
een levensstijl waar ik al jaren afscheid van 
neem, en op zijn allermooist in haar kerst-
verhaal ‘Versiering’. 

Voor jou, hierbinnen, ja dit zijn kutmaan-
den. Ik wens jou sterkte, kracht, en een 
nieuw jaar waarin jouw leven een nieuwe 
draai krijgt, met nieuwe kansen!

Theo Knippenberg 

Eronder niks behalve een string

Het bleef  
ijzingwekkend stil 

Een beeldschone man 
in witte overjas

De gynaecoloog
Alma Mathijssen
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Met kerst jutten 
we mekaar een 

beetje op

Had ie alles weer 
weg geflikkerd

Lichies en lampies
René Appel

‘Ja, kijk, een jaar of wat 
geleden is het klein 
begonnen. Kees en Diny, 
van hiernaast, die zetten 
een kerstboom in de 
tuin met allemaal 

lichies, lampies en slingers. Toen 
konden wij natuurlijk niet achter-
blijven. Dus het jaar daarop wij ook 
een kerstboom in de voortuin, een 
flinke grote, met een Kerstman 
ernaast, een halve meter hoog 
ongeveer en verlichting van bin-
nenuit, dus dat stond fantastisch. 
En wat krijg je dan? Precies, dat 
anderen mee gaan doen. De 
sneeuwbal ging rollen, zal ik maar 
zeggen. Sneeuw… kerst, je begrijpt 
het wel.
 
Dat is ook wel wat voor dit straatje. 
Het is nog geen honderd meter, 
denk ik, en allemaal mensen die 
het gezellig willen hebben met 
mekaar. Nou ja, allemaal… Maar 
daar kom ik straks nog op. Met 
kerst dan jutten we mekaar een 
beetje op. Ook als het Nederlands 
elftal speelt op een EK of een WK. 
Volgende zomer in Brazilië, dan 
wordt deze hele straat weer com-
pleet oranje, ik zweer het je. Een 

buurtbarbecue, zo’n groot tv-
scherm in een tuin en dan met z’n 
allen kijken. Een biertje erbij, een 
paar bakken chips, nootjes. Daar 
doe je het allemaal voor, hè, voor de 
gezelligheid.
 
Maar goed, met kerst is het anders. 
Dan is er één avond dat iedereen 
buiten komt, als alles hangt en 
staat, dat is ondertussen traditie. 
Dan hebben we warme chocolade-
melk, Jägermeister en glühwein. 
Misschien dat jij denkt dat we 
elkaar een beetje gek zitten te 
maken met al die kerstspullen, 
maar we vinden het gewoon hart-
stikke leuk en dat is het ook.
 
Nadat wij eenmaal begonnen mee 
te doen met Kees en Diny, gingen er 
steeds meer meedoen. Kijk, hier 
heb ik wat foto’s. Zie je, al die slin-
gers, lichtslangen, hier bij Ton en 
Henny, die hadden een levensgrote 
kerststal in de voortuin staan. Wij 
hadden een kerstman die “Ho, ho, 
ho” kon zeggen, “Ho, ho, ho”, en die 
met een bel rinkelde. Niet de hele 
tijd natuurlijk, maar ik had het zo 
geregeld dat ik, terwijl ik in de 
kamer zat, een schakelaartje om 
kon zetten als er iemand langs-
kwam. In het begin schrokken 
mensen zich het leplazarus. Echt, 
hartstikke geinig. Kijk, hier een 
hele arrenslee van lichtslangen. 
Fantastisch toch! O ja, deze, die is 
ook mooi, een kerstdorp in de 
bergen. Met een skilift, die ook echt 
werkte. Die is van Harry, m’n 
zwager. Een uren dat-ie erin gesto-
ken heb! Ook om wat te doen te 
hebben, hoor. Een jaar eerder was 
z’n vrouw overleden, Mieke, de zus 
van mijn vrouw. Moet je deze foto ’s 
zien… een ijsbeer met een jong op 
z’n rug, net echt. Nou ja, ze worden 
van binnenuit verlicht, dat heb je 
met een echte ijsbeer natuurlijk 
niet. Haha, geintje.
 
De hele straat deed dus mee, 
behalve die van nummer zeventien. 
Hij woont daar in z’n eentje en 
bemoeit zich nergens mee. Feestjes, 
buurtbarbecue… hij is er nooit. Z’n 
voortuin stelt ook niks voor. Geen 
bloemen, geen planten, geen 

boompies, niks. Vitrage voor ’t 
raam en als-ie ś avonds thuis is, 
gaan de gordijnen dicht. Alsof-ie 
wat te verbergen heb. Maar die doet 
dus niet mee. Slingers, kaarsen? 
Vergeet ’t maar.
 
Daar hadden we al de pest over in, 
over die spelbreker, maar helemaal 
toen die wedstrijd kwam, van de tv. 
Welke straat de mooiste kerst-
straat… ja, verdomd moeilijk uit te 
spreken… welke dus de mooiste 
kerststraat van Nederland is. En 
met die tuin van nummer zeven-
tien erbij lijkt die van ons net een 
mooi gebit met één rotte tand erin. 
Zo is het toch? Heb ik gelijk of heb 
ik gelijk? Dus de nacht voordat ze 
van de tv zouden komen filmen, 
hebben we die hele tuin van 
nummer 17 vol gezet met kerstspul-
len die we nog over hadden. Ton 
legde een paar snoertjes voor de 
verlichting want hij woont op 
nummer vijftien.
 
En wat denk je? De volgende 
ochtend, nog voor die mensen van 
de tv kwamen, had die kloo… nee, 
laat ik het netjes houden… had die 
kerel het allemaal weer weg geflik-
kerd, gewoon op de stoep gezet. 
Kreeg je weer die ene rotte tand. D’r 
was ook niet met hem te praten, 
hoor. Volgens Ton kan er nog net 
“goeiemiddag” of “goeienavond” 
vanaf, maar meer ook niet.
 
Maar goed, we hadden ons dus 
opgegeven voor die wedstrijd en 
echt… het zag er fantastisch uit. 
Dat licht… bij mekaar wel duizen-
den LED-lampies, al die lichtslan-
gen, die versieringen, niet één, 
maar wel drie arrensleeën, een 
draaiende kerstboom bij Eric en 
Ankie in de tuin, muziek, alles in 
dat kleine stukkie straat. En dat 
hebben ze dus allemaal gefilmd 
voor die wedstrijd. Ik ben zeg maar 
zo’n beetje de centrale man gewor-
den, dus ze wilden een interview 
met me over hoe het zo gekomen 
was en ook of het niet een beetje te 
ver ging. Ik heb zeker wel een kwar-
tier met ze zitten praten en ze 
begrepen het, dat het gewoon leuk 
was, over die zeikerd van nummer 

zeventien geen woord.

Toen kwam dus de uitzending, in 
Hart van Nederland. Met een heel 
ploegie zaten we te kijken bij Kees 
en Diny. Pilsje erbij, glaasje wijn, 
een knabbeltje… Er waren drie 
finalisten en wij waren één van die 
drie. Verschrikkelijk spannend. 
Voor de winnaar lagen er duizend 
eurootjes klaar. Eerst wat gebabbel 
vooraf over kerst en kerstversierin-
gen en toen maakten ze bekend 
wie nummer drie was. Een straat 
ergens in de Achterhoek, Doesburg 
of zo. En toen kreeg je reclame. Ik 
zat mezelf op te vreten van de 
zenuwen, want daarna zouden ze 
zeggen welke straat nummer één 
was, dan was meteen duidelijk wie 
twee was. Nou ja, jij weet het al. 
Wij waren tweede geworden. Toen 
klonken er wel een paar stevige 
vloeken, kolere nog aan toe.

En weet je wat het ergste was? 
Onze straat lieten ze wel zien, met 
al die versieringen en zo. Prachtig 
allemaal. Maar van dat interview 
met mij kwam geen seconde op tv. 
En wie wel, om minutenlang te 
vertellen waarom hij niet 
meedeed? Precies, die eikel van 
nummer zeventien.’
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Bezoek en correspondentie

Ben je gedetineerd en wil je graag bezoek van een vrijwilliger van Stichting Vrij 
neem dan contact op met  de Stichting Vrij.

Stichting Vrij biedt ook de mogelijkheid om te corresponderen met een 
vrijwilliger.  In beide gevallen kan contact met de Stichting worden opgenomen.

Contact is mogelijk door te bellen met  020-670 32 24   
of via een casemanager.

Wil je bezoek of  

wil je schrijven met 

een vrijwilliger?

Versiering
Sylvia Witteman

   k begrijp niet hoe het nou tóch weer zo 
ver heeft kunnen komen. Nee, JIJ had 
dus een vakantie zullen boeken. Weet je 
nog? Zesentwintig december, vorig jaar, 
toen ik in dat kleine, koude rotkeuken-
tje al die vette borden met aangekoekte 
patrijzenvellen stond schoon te schrob-
ben? Van diezelfde patrijs waar ik dus 
de vorige avond tijdens dat ontzéttend 
gezellige kerstdiner van jou een gloed-
nieuwe kroon op had gebroken omdat 
er een kogeltje in zat, omdat jij zo nodig 
écht wild moest eten. Alsof die patrijzen 
van tegenwoordig überhaupt nog iets 
met echt wild te maken hebben... Nee, 
die plukken ze zo uit hun hok en zetten 
ze tegen de muur, wist je dat niet eens? 
Je kunt nog beter een plofkip vreten, 
daar zit tenminste nog vléés aan. 

Jij moest zo nodig 
écht wild eten

En jij stond die gemene kleine scherfjes 
van de kerstballen met een pincet uit je 
voet te pulken, weet je nog, de etter 
droop uit je sokken, en we waren weer 
eens met je moeder gebrouilleerd, én 
met mijn vader, en Richard belde 
huilend op dat hij ging scheiden, heus 
niet alléén omdat jij tussen de kaas en 
het ijs zo nodig in Daniëlle d’r kruis 
moest gaan zitten wroeten, waar de kin-
deren nota bene met hun neus bovenop 
zaten, héus niet alleen daarom, nee, 
maar geholpen heeft het óók niet. 

Wacht even... ZEG JONGENS, HOE VAAK 
MOET IK HET NOU NOG ZEGGEN ?! EERST 
DE LICHTJES EN DAARNA PAS DE 
SLINGERS!! En toen zei je, ik hoor het je 
nóg zeggen: ‘Dit is godverdomme echt 
de laatste keer geweest, volgend jaar 
zitten we met kerst op een tropisch 
eiland, kan me niet schelen wat het 
kost. 

En nu is het dus...12 december. Weet jij 
welke leuke kerstvakantiebestemmin-
gen er nog te boeken zijn op 12 decem-
ber? Een lekkende stacaravan in 
Diemen, als je mazzel hebt. ZEG, DIE 
KRANSJES ZIJN OM IN DE BOOM TE 
HANGEN, NIET OM ACHTER ELKAAR IN 
JE MOND TE PROPPEN! Trouwens, kon je 
geen nóg lelijker boom krijgen? God 
allemachtig. Deze hadden ze nog over 
van vorig jaar, zo te zien. Moet je nou 
kijken, hij is van achteren helemaal 
kaal! Ja, dat valt nogal te verbergen, met 
die anderhalve kerstbal van ons. En dat 
gluiperige engeltje waar de kat vorig 
jaar nog bijna in gestikt is. Nou, ga jij 
dan lekker op zaterdagmiddag de stad 
in, gezellig in de rij staan voor nieuwe 
kerstballen. Ga je gang. Geef die spuit-
bus met kunstsneeuw eens aan? 
Wat is er lieverdje? Welk gat in de ozon-
laag? Zegt de juf dat? De ijsbeertjes gaan 
allemaal huilen omdat ze bijna uitge-
storven zijn?? Is dat mens nou helemaal 
gek geworden??? Zeg jij maar tegen de 
juf dat ze die ozonlaag in d’r ... bemoei je 
er niet mee, zeg. Moet jij nodig zeggen, 

wie laat er hier nou ‘s ochtends de auto 
een kwartier stationair draaien omdat 
het stuur anders zo koud is aan zijn 
handen? Omdat ie zijn gloednieuwe, 
peperdure, net van Sinterklaas gekre-
gen kalfslederen handschoenen met z’n 
dronken kop tussen het cadeaupapier 
in de vuilnisbak heeft geflikkerd? Mét 
dat prachtige gedicht waar ik godver-
domme drie uur lang m’n hele ziel en 
zaligheid in heb gelegd?! 

Mama is een 
beetje in de war

Ach, jezus, nee hoor lieverdje, dat was ik 
niet, dat was sinterklaas natuurlijk. 
Mama is even een beetje in de war. 
Prachtig wordt de boom! Wat knap van 
jullie! Alleen kun je de érg kapotte 
ballen misschien beter een beetje 
verder naar achteren hangen. Weet je 
wat? Maak maar een paar nieuwe, van 
propjes zilverpapier. Op? Ja, er zal hier 
eens een keer niet wat op zijn. Nou, weet 
je wat, dan knippen we mooie ballen 
van karton, en dan mag jij die versieren 
met je viltstiften. Je krijtjes dan. O. Nou, 
ga maar even bij de buren vragen of we 
hun krijtjes een uurtje mogen lenen. 
Echt waar? Zeg, hoor je dat? De buren 
zijn wél op vakantie. Drie weken naar 
Thailand. Stelletje patsers. Die lui lijken 
wel gek. Naar Thailand, nota bene! Daar 
is natuurlijk in de verste verte geen 
behoorlijke kerstboom te krijgen.

Anderhalve kerstbal
en een

gluiperig engeltje

Eenzame Kerst
Ik zit hier heel alleen kerstfeest te vieren

De straf die ik verdiend heb zit ik uit
Ik stal voor ons gezin

Maar dat had toch geen zin
Want jij viert nu kerstfeest met een ander

Hoe heb je mij zo snel kunnen vergeten
Waarom zit er nu een ander op mijn stoel?

Ik ben zo eenzaam hier, in die koude kille cel
Kan jij echt niet begrijpen wat ik voel?

Nu zit je bij de kerstboom met een ander
Mijn kinderen die zingen Stille Nacht

Ja stil zal het voor mij zeer zeker wezen
Met niets dat mijn verdriet verzacht

Mijn medemensen kregen een pakketje
Met de kerstwens “Vader kom toch gauw weer thuis”

Ik kreeg de mijne niet, dat doet me veel verdriet
Niet welkom zijn in je eigen huis

Misschien mag ik mijn kinderen nog wat geven
Wat geven uit het diepste van mijn hart

Vergeten kan ik niet, daarom dit kerstfeestlied
Een lied zo vol met smart

Voor mij zullen hier geen kaarsen branden
Ik voel mij als een kerstboom zonder piek

Ik voel me zo alleen, waar moet ik straks toch heen
In gedachten hoor ik kerstmuziek

Ik zit hier heel alleen kerstfeest te vieren
De straf die ik verdiend heb zit ik uit

Ik stal voor ons gezin, maar dat had toch geen zin
Want jij viert nu kerstfeest met een ander

Misschien mag ik mijn kinderen nog wat geven
Wat geven uit het diepste van mijn hart

Vergeten kan ik niet, daarom dit kerstfeestlied
Een lied zo vol met smart.

André Hazes

‘I
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Broodje Hamburger met  
een lekkere salade

Nodig per persoon Bereidingswijze

1 Hamburgerbroodje

1  Aardappel

1 Tomaat

1/2 Ui

1 Hamburger (vega)

 Tomatenketchup

 Peper en zoiut

 Olie of boter

Breng een pan met water aan de kook. Was (en 
schil) de aardappel. Snijd de aardappel doormid-
den en daarna in partjes. Kook de partjes in 8 
minuten beetgaar en giet af. Verwarm een 
scheutje olie in een bakpan en bak de partjes op 
een hoge stand in 5-10 minuten mooi bruin. Kruid 
naar smaak.

Maak de ui schoon, snijd de ui in halve ringen. 
Verwarm een scheutje olie in een hapjespan en 
bak de hamburger in 5-10 minuten mooi bruin. 
Bak de ui de laatste 2-3 minuten mee. 

Was de tomaat. Snijd een paar dunne plakjes van 
de tomaat. De rest snijd je in blokjes. Kruid naar 
smaak met olie, peper en zout.

Snijd het broodje doormidden, leg de hamburger 
er op, daarna de ui en tot slot de plakjes tomaat. 
Doe er naar smaak tomatenketchup op en als 
laatste de tweede helft van het brood.

Serveer het broodje hamburger samen met de 
aardappelpartjes en de tomatensalade.

2.

3.

4.

5.

1.

Het recept

Vitam is een van de bedrijven die 
in opdracht van de Dienst Justitiële 
Inrichtingen maaltijden voor 
gedetineerden verzorgt. Dat doet het 
bedrijf bij twaalf gevangenislocaties 
en drie jeugdinstellingen. Eten en 
drinken voor in totaal zo’n vierduizend 
klanten van justitie.

In verscheidene locaties verzorgt 
Vitam ook kooklessen. Voor 
de samenstelling van de verse 
maaltijdpakketten werkt Vitam samen 
met Boerschappen. Zo werken beide 
aan duurzaamheid, bijvoorbeeld 
door producten van eigen bodem te 
gebruiken in plaats van ze van ver weg 
te laten komen. Dit geldt ook voor de 
ingrediënten van het onderstaande 
recept.

Broodje 
hamburger

Tomaten.
Tomaten zijn eigenlijk fruit, maar 
worden vaak als groente beschouwd. 
Ze zijn rijk aan vitamine C, vitamine A en 
antioxidanten, die kunnen bijdragen aan 
een gezond immuunsysteem en gezonde 
huid. Daarnaast bevatten tomaten 
lycopeen, een krachtige antioxidant 
die het risico op bepaalde ziekten, 
zoals hart- en vaatziekten, kan helpen 
verminderen. Tomaten zijn niet alleen 
lekker en veelzijdig in gerechten, maar ze 
bieden ook geweldige voordelen voor je 
gezondheid!

Eet smakelijk!

Voorraadkast items: 

Peper, zout en olie 

of boter.

met salade.
Vlees

Aardappel

Ui

Hamburgerbroodje Tomaten

Tomatenketchup

(Vega) hamburger

Tomaten

Tomaten zijn eigenlijk fruit, maar worden 
vaak als groente beschouwd. Ze zijn rijk aan 
vitamine C, vitamine A en antioxidanten, 
die kunnen bijdragen aan een gezond 
immuunsysteem en gezonde huid. 
Daarnaast bevatten tomaten lycopeen, 
een krachtige antioxidant die het risico 
op bepaalde ziekten,  zoals hart- en 
vaatziekten, kan helpen verminderen. 
Tomaten zijn niet alleen lekker en 
veelzijdig in gerechten, maar ze bieden ook 
geweldige voordelen voor je gezondheid!
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BUZING Puzzels

G S M K I D N A P P I N G
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B U U R T R E C H T Z A T
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Horizontaal 
1. Mobiele telefoon (afk.) - 3. Ontvoering - 10. Algemeen Nederlands - 11. Bij afwezigheid - 12. Plaats in 
Flevoland - 14. Begrensd - 18. Ter attentie - 19. Zijns inziens - 20. Rechtspraak in de wijk - 22. Genoeg - 
23. Bot - 24. Erfdeel - 27. Spil - 28. Eerwaarde heer - 30. Term uit campagne tegen internetfraude - 33. 
Spaanse uitroep - 35. Onbekende - 36. Legerkantine - 38. Oude lap - 39. Aldus - 42. Absolute atmosfeer - 
43. Technische titel - 44. Raad eens - 46. Oeverplant - 48. Uitroep van pijn - 49. Benarde toestand - 50. 
Plaats van delict in Maastricht - 52. Driemaster - 53. Vervaardiger - 55. Korzelig - 56. Vervelend kereltje - 
59. Waaronder - 60. Daar - 61. Bijbelse figuur - 62. Omroepvereniging - 63. Als - 66. Minimaal - 68. 
Soort hoed - 69. Strohoedje. 
 

Verticaal 
1. Makker - 2. Teleurstellend - 3. Bordpapier - 4. Achter - 5. Bajes waar ze ook bezoekers graag pesten - 
6. Ter herinnering - 7. Hoofddeksel - 8. Iers Republikeins Leger - 9. Neon - 11. Voornaam detective uit 
Berlijnse trilogie - 13. Indien - 15. Klein kind - 16. Armoedige woning - 17. Sein - 19. Waar 
gedetineerden koffie branden - 21. Gelukje - 25. Vice-president - 26. Euro per minuut (afk.) - 29. 
Voorzetsel - 31. Rijksnormaalschool - 32. Een en ander (afk.) - 34. Leraar - 37. Jus - 38. Deel van vinger - 
39. Vocaliste - 40. Mondeling - 41. Begroeting - 44. Vrouwelijk dier - 45. Diergaarde - 46. 
Vertragingsmiddel - 47. Gezicht - 49. Voorkeur - 51. Godsspraak - 52. Voorzijde - 54. Strijdperk - 55. 
Vragenspel - 57. Italiaanse rivier - 58. Betrekking - 61. Deel van vistuig - 64. Lidwoord - 65. Numero - 
67. Overdreven. 
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BONJO BAJES PUZZEL

BONJO WOORDZOEKER

OPLOSSING VAN DE W
OORDZOEKER STAAT OP PAGINA 2. 

OPLOSSING VAN DE PUZZEL STAAT OP PAGINA 2. 

PUZZELEN

Bij Bonjo aangesloten organisaties
Agape4You
Akadis Careers BV
Aktiva
Alea Care
APO Nederland
aXnaga
Bedrijfsadvieskantoor
Belangenvereniging Druggebruikers MDHG
Bond Belangenbehartiging Gedetineerden
Bureau Maatschappelijk Herstel & Reïntegratie
Bureau Nieuwe Kansen
Chito uit Ervaring
Cliëntenservicepunt De Woenselse Poort
Currentwerkt
De Harde Leerschool
De Regenboog
Deeper Justice
Detentieshop Benelux B.V.
Drugspastoraat Amsterdam
Een nieuwe start

Eigen Plan
Exter-Art
Forensica Onderzoek en Advies
Het 8ste Wonder
Informatie SteunPunt
Jong en Geliefd
Jurcoach
Kanscreator
Kriminaliteit & Strafrecht
Landelijk Gedetineerden Commissie
Mainline
Mijn Reclassering
Motiva Straatadvocaten
Naves mentorschap & advies 
Nedlegal
Never Lose Hope
Onterecht Gedetineerd
Peelgrijn educatieve onthemingstochten
Plantje voor Morgen
Platform Kocon

Platform Relaties van Gedetineerden
PrisonLAW
Re-Boost
Regenboogkind
RESO
Samen Door - Tragel
SimoneAtWerk
Steunpunt Gevangenispastoraat
Stichting Agricola
Stichting Arrestantensteungroep
Stichting Bakboord
Stichting Blocknotes
Stichting de Zijderups
Stichting Dovo
Stichting Duizend Handen
Stichting Educatie Achter Buitenlandse Tralies
Stichting Eigen Kracht
Stichting Juradi
Stichting Juran
Stichting Moria

Stichting Paard in Nood
Stichting Profor
Stichting Re-Boost
Stichting SANG
Stichting The Young Ones
Stichting Tijdelijk Eigen Kamer
Stichting Visie R
Stichting Vrij
Stichting Vrouw en Welzijn
Straatconsulaat
Surant
Team Enkelband
TIME-WORK Arbeidsbemiddeling
Total Training Service
Ver. Vrijwillige Hulpverlening Gedetineerden 
Alkmaar
Vrijwillige Hulpdienst Eindhoven
Vrijwillige Hulpverlening aan (ex-)Gedetineerden
Yope
Zorgconcept
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2076 Adil
Om te beginnen wil ik mijzelf voorstellen, 
mijn naam is Adil, ben 40 jaar oud, heb 
een dochtertje van 10 en ben al 5 jaar 
gescheiden, ben geboren in Amsterdam 
en zit momenteel een straf uit van 4 jaar. 
Zit al vanaf 2021 vast en kan binnenkort 
faseren naar de BBA afdeling. Ben op zoek 
naar een leuke dame voor een vaste 
relatie. Ben je geïnteresseerd schrijf me 
dan. Tot dan, mvg Adil

2077 Maarten
Hallo dames ik ben Maarten, een man van 
34 jaar, en ik ben op zoek naar een pencon-
tact of relatie. Ik hou van gamen en 
muziek. Ik zit in de tbs. Het maakt niet uit 
wat je delict is of dat je in de tbs of bajes zit 
en het maakt niet uit hoelang je nog 
moet, je krijgt altijd een reactie terug.

2078 LH
Middels deze weg ben ik op zoek naar pen-
vrienden en -vriendinnen die eveneens 
gedetineerd zitten.
Zelf ben ik wat ze noemen een langge-
strafte en ik zit nu al bijna twee jaar in 
detentie. Ik zou het leuk vinden om met 
medegedetineerden te schrijven over hun 
ervaringen en de situatie in hun inrichtin-
gen. Ik ben niet op zoek naar liefde maar 
naar correspondentie-vriendschappen 
zonder verdere verplichtingen na deten-
tie. Voor mij maakt geslacht dan ook niet 
uit, zowel mannen als vrouwen zijn 
welkom om te schrijven. 
Wellicht kunnen we op deze manier ook 
ideeën uitwisselen over hoe we leuke acti-
viteiten op andere PI’s ook in onze eigen PI 
kunnen toepassen. Daar ben ik dan ook 
erg benieuwd naar.
Als laatste is het ook belangrijk om soms 
te sparren en brainstormen met medege-
detineerden omdat de thuisblijvers niet 
altijd alles begrijpen. Wat binnen de 
muren van justitie gebeurt is soms alleen 
te bevatten door medegedetineerden en 
dat maakt delen makkelijker. Gedeelde 
smart is halve smart luidt het gezegde 
dan ook. Ben je ook op zoek naar een pen-
vriend of vriendin? Schroom dan niet en 
schrijf me. Groet, L.H.

2079 B
Hallo iedereen wie dit leest. Via deze weg 
zoek ik serieus en positief ingesteld vrouw 
om een duurzaam pencontact mee te 
hebben. Mogelijk ben je dan de dame 
waar ik een duurzaam schrijfcontact mee 
wil opbouwen om te zien of er nog meer 
mogelijk zou kunnen zijn. Dat vinden we 
wel uit door middel van brieven. Lijkt het 
jou leuk om mij leven te kennen, neem 
contact met mij op. Ik reageer altijd. Wie 
weet klikt het wel. Groetjes van B.

2080 ?
Hey topper (vrouwen), hoe is je dag? Mijn 
dag is op dit moment goed en ik voel me 
goed. Ik hoop jij ook. Ik ben een 
Surinaamse 30ger, sociaal, respectvol, 
sport graag en zorg goed voor mezelf en 
de mensen waar ik om geef. 1,89 lang, 90 
kg, soms overloop, soms kaalgeschoren, 
mooi gebit. verzorgd uiterlijk en wat 
tattoos, niet in het gezicht. Ik sta open 
voor een leuke spontane dame die goed 
voor zichzelf zorgt met wie ik goeie 
gesprekken kan voeren via schrijven, 
bellen of misschien wel bezoek.  
Dus voel jij je aangesproken dan lees ik het 
snl van je :) 

2081 D
Dag dames,
Ik ben D en ik zit nu al een geruime tijd 
gedetineerd en ik moet nog even... Toen ik 
deze rubriek las in de Bonjo leek het mij 
ook leuk om te schrijven met iemand die 
in hetzelfde schuitje zit of misschien ook 
wel helemaal niet, dat kan natuurlijk ook.
Ik ben een goed verzorgde Hollandse man 
van 32 lentes jong, sportief en houd van 
fitness, zeker nu ik vast zit heb ik daar alle 
tijd voor, ben blond, heb blauwe ogen, 
getatoeëerd, 1.80 m lang, gespierde bouw. 
Mijn hobby’s zijn reizen en varen, die twee 
gaan dan vaak ook samen. Lijkt het jou 
wat om met mij in contact te komen dan 
zie ik jou brief graag tegemoet! Hopelijk 
tot schriijfs. Xx D.

2082 Frank
Dag dames mijn naam is Frank. Ik ben een 
leuke, grappige en spontane man, 30 jaar 
jong en op zoek naar leuk en fijn contact. 
Wie weet wat er bloeit. Ik ben normaal 
gesproken als ik buiten ben een hardwer-
kende man met een eigen bedrijf. Ik ben 
makkelijk in omgang, hou van vrolijke 
dames en ben erg open in gesprekken en 
het algemeen. Ik ben een halfbloed 
Nederlands/Afrikaans. Ik hoop een leuke 
schrijfster te ontmoeten om het contact 
op te bouwen. Groetjes en hopelijk tot 
snel! Ik moet nog zo’n 24 maanden dus 
alle tijd.

Hey topper! Hoe is je dag

een pencontact 
of een relatie

ZO WERKT HET CONTACTBUREAU
1. Je stuurt je advertentie naar Bonjo contactbureau, Bos en Lommerplein 270, 1055 
RW Amsterdam. 2. Bonjo stuurt de advertentie naar een beoorde lings  commissie. 
Deze moet goedkeuring geven voor plaatsing. 3. Bij goedkeuring plaatst Bonjo je 
advertentie in de Bonjo en/of op de website. 4. Een reactie op een advertentie stuur je 
naar Bonjo contactbureau. Vermeld hierbij wel het advertentienummer anders kunnen 
wij je reactie niet doorsturen. Doe een postzegel op de enveloppe en stuur ’m op.  
5. Als je reageert maar niet wilt dat je adres bekend wordt, vermeld je adres dan niet 
in je brief maar op een bijgevoegd papiertje. Zonder je adres kunnen wij geen reacties 
naar je terug sturen. Een eerlijk verhaal scoort het best. Dus schrijf een brief met daarin 
je interesses, hoe lang je nog moet, wat je graag wilt en wat weer niet. Ieder die de site 
bezoekt weet dat hij/zij met een gedetineerde te maken heeft. Transparanter kan niet!

BONJOCONTACTBUREAU
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U kunt ons gratis bereiken op:
0800-9336464 (0800-WEENING)

Wij bezoeken u in elke PI.
Ook pro deo.

Wij hebben specialisten op het gebied van:

•   Diefstal
•   Drugs
•   Fraude
•   Geweld
•   Mensenhandel
•   Moord & doodslag
•   Terrorisme

•   Wapen & munitie
•   Zeden
•   Detentierecht
•   Cassatie
•   Jeugdstrafrecht
•   Ontneming
•   TBS & PIJ strafrechtadvocaten.nl

Maastricht | Utrecht | Roermond
Postbus 3084 | 6208 NB | Maastricht

Een frisse blik op uw strafzaak?
Wat erin zit, halen wij eruit!

L.M. Oldenburg
Strafrechtadvocaat

‘ik vecht voor jou’
Gespecialiseerd in 
• geweldsdelicten/levensdelicten
• zedenzaken, drugs
• jeugdzaken
• TBS zaken

Tel: 06 247 35 843
info@oldenburgadvocaat.nl


